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Ohvestilo sodelavcev inhralcem.
Sporočamo, da bo t.i. božičnu obsežnejša številka Nove
ga glasa izšla že v sredo, 17. decembra Zato naprošamo 

naše sodelavce, naj nam zapise pošljejo vsaj do četrtka,

11. decembra.
Bralce pa obveščamo, da bo izšla tudi prednovoletna šte
vilka, in sicer v sredo, 24. decembra. • Uredništvo

GORICA VSE BOLJ
SONČNA!

1 Izvajanje zaščitnega zakona za 
našo narodno manjšino je  mučno, dolgotrajno in  
seveda zam udno in  im a zato na jbrž  p rav pisatelj 
Boris Pahor, k ije  na 19. kn jižnem  sejmu v L jub ljan i 
m in u li teden pred slovenskim i kron is ti na predsta
v itv i svojega in  Rebulovega dnevnika de ja l da sta v 
vsej I ta l i j i  samo dve zakonsko zaščiteni manjšini, 
in  sicer nemška in  francoska, saj “im am o m i Slo
venci v I ta li j i  le tak zakon, k i nam dovoljuje rabo 
svojega jezika, k a r je  seveda nesprejemljivo".

Ker pa  ne moremo vedno govo riti le o tem, kako  
je  zaščitni zakon za našo manjšino slabo napisan, 
ampak moramo doseči, da se bodo vsaj določila tega 
zakona v vsakdanji p raksi izvajala, smo b ili m inu 
l i  teden veseli, ko smo izvedeli, da se bo na Goriškem 
spet nekaj novega zgodilo.

Najava skorajšnjega odprtja "slovenskega oken
ca", kot v pogovornem je z iku  imenujemo poseben 
občinski urad, k i bo namenjen vsem tistim  p ripad
n ikom  slovenske manjšine, k i bodo hoteli pred ja v 
no upravo uve ljav lja ti slovenski jez ik , je  seveda ve
sela vest, za katero gre gotovo na j večja zasluga žu
panu V ittoriu Brancatiju in  pa  našemu občinskemu 
odborn iku in  deželnemu ta jn iku  stranke Slovenska 
skupnost dr. D am ijanu  Terpinu.

Prav občinski odborn ik  dr. D am ijan  Terpin je  
namreč predlaga /  ustanovitev tega urada in  občin
ski odbor je  njegov predlog vzel resno, m in u li petek, 
28. novembra, pa sklenil, da se 'okence"odpre, zača
sno na j b i b il ta urad v preddverju goriškega župan
stva. Naša kolegica dr. Erika Jazbar, k i je  sedaj viso
ka občinska uradnica in  p r i  gorišk i občin i p ris to j
na za zadeve slovenske narodne skupnosti, na j b i 
vsaj začasno b ila  odgovorna n u li za ta urad. Iz  
goriške občine p riha ja jo  tud i vesti o skorajšnji na
mestitvi uradnika, k i bo odgovoren za tako imeno
vano čezmejno pisarno, se p rav i: za čezmejne zade
ve, k i se tičejo sosednjih občin Gorica, Nova Gorica 
in  Šempeter-Vrtojba. Denar za ta namen je  že odo
b rila  Evropska unija, medtem ko bodo sredstva za 
“slovensko okence” in  tud i za podobno “fu rlansko  
okence"p riha ja la  s s tran i države, in  to v okv iru  
izva jan j zaščitnih zakonov 38 in  482.

Vprašanje, k i se postavlja ob tej novici, je  seveda 
dvojne narave, in  sicer najprej upravičeno vprašanje 
nam samim, predstavnikom slovenske manjšine: Se 
bomo tega urada posluževali a li pa bomo tud i v p r i
hodnje raje šli “po l in i j i  najmanjšega odpora ” in  zase 
ne bomo zahtevali uradno in  z  zaščitnim  zakonom  
do t >oljene slo t >enščin e?

Drugo vprašanje pa je  to, kda j in  ko liko  denarja  
bo ita lijanska država nam enila za izvajanje zašči
tnega zakona in  seveda za ta urad, k i je  sicer res 
velikega simboličnega pomena, a ga od tega dejstva 
do tega, da b i postal zares čisto norm alna in  zato  
vsakdanja stvarnost, loči še veliko. Predvsem smo 
mnenja, da ena sama oseba v tem uradu ne bo zmo
gla oprav lja ti vsega dela, p rav gotovo ne vseh tistih 
vsakdanjih in  drobnih stvari, k i j ih  sicer tud i delo
vanje tega urada predvideva. V m islih im am o raz
ne čisto uradniške zadeve, od prošenj do izda jan ja  
osebnih izkaznic. /  stran 2

Jurij Paljk

Predstavitev sklepnega dokumenta programske konference SKGZ-SSO

Temelji manjšinskega sodelovanja
Evropska himna je prejšnji 

petek, 28. novembra, v Naro
dnem domu v Trstu uvedla 
predstavitev sklepnega doku
menta programske konferen
ce Sveta slovenskih organiza
cij in Slovenske kulturno go
spodarske zveze. V vzdušju 
nove zgodov inske  faze za 
manjšine v Evropski uniji sta 
krovni organizaciji prikazali 
sintezo dela, ki se je začelo v 
Padričah februarja lani, kon
čalo pa 8. novembra letos v 
Kulturnem centru Lojze Bra
tuž v Gorici.

"D o  konca smo spelja li 
zelo zahtevno delo," je pove
dal predsednik SSO Sergij Pa
hor, "kar je dokaz naše žila- 
vosti in volje do življenja."

/  stran 12 
Danijel Devetak

Sindikat slovenske šole /  Poziv učnemu in neučnemu osebju

Za obstoj in razvoj naših 
slovenskih šol

Volitve /a  enotna sindikalna predstavništva posameznih ravnateljstev, ki bodo po
tekale prihodnji teden, so /a  vso našo narodno skupnost v deželi Furlaniji Julijski krajini 
življenjske važnosti, saj bodo dejansko pokazatelj prisotnosti Sindikata slovenske šole 
(SSŠ) na tem ozemlju. To sta nama potrdili zastopnici SSŠ za Goriško in Tržaško, uč. Sonja 
Klanjšček in prof. Vesna Danieli, ki pozivata učno in neučno osebje, naj se volitev udele
žita in naj oddasta svoj glas našim kandidatnim listam.

SSŠ, ki deluje že več deset
letij na vsej deželni ravni, ima 
ta jn iš tvo  v Trstu in G oric i; 
vanj so vpisani tudi učitelji ter 
člani neučnega in vodilnega 
osebja iz Špetra. Tudi tam je

SSŠ predstavil svojo listo, saj 
je po svojih močeh sledil tudi 
dvojezičnemu šolskemu cen
tru in pomagal posamezni
kom. Glavna skrb Sindikata je 
torej obstoj in razvoj naših

slovenskih šol, ki so nepogre
šljiv dejavnik in jamstvo pri
hodnosti slovenske narodne 
skupnosti v Italiji.

Enotna sindikalna pred
stavništva so telesa, ki na po
sameznih šolah skrbijo za to, 
da z ravnateljem usklajujejo 
delo osebja, urnike, plačila 
itd. Pomembno je torej, da so 
v njih dobro zastopani naši 
ljudje. "Kot SSŠ moramo do
kazati, da smo na slovenskih 
šolah večinski sindikat in da 
ed in i poslu jem o v sloven
ščini," nam je povedala Sonja 
Klanjšček in dodala: "Želim o 
tudi, da se uresniči, kar do
loča zaščitni zakon glede ura
dnega priznanja SSS. Paritet
ni odbor je že dal svoje pozi
tivno mnenje. Sedaj je zade
va na ravni ministrstva. Za to 
priznanje se potegujemo, da
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bi dobili eno ali dve osebi, ki 
bi bili oproščeni pouka in bi 
se lahko polno posvečali sin
dikalnemu delovanju. Druga
če izhajam o z velikimi teža
vami; dela je ogromno, celo
dnevna pogajanja na Deželi
v Trstu so skoraj vsak teden. 
Za šolnika, ki poučuje, je sko
raj nemogoče dobro opravlja
ti tudi to nalogo. M i ponava
di izrabljamo proste dneve ali 
celo dopuste... Italijanski vse
državni sindikati so itak že po 
zakonu avtomatično prisotni 
na vseh šolskih pogajanjih, v 
kolikor so podpisniki delovne 
pogodbe na vsedržavni rav
ni. Ko bomo dosegli priznanje 
po zaščitnem zakonu, bomo 
lahko naredili velik kakovo
sten skok."

Zakaj je pomembno, da je 
SSŠ prisoten na omenjenih 
pogajanjih? "Tam se določajo 
šolska mreža, obstoj šol, sez
nami učnega in neučnega o- 
sebja za posamezne šole itd. 
Stanje slovenskih šol najbolje 
poznamo mi. Zato moramo 
biti zraven. Če nas ni, je stvar 
seveda drugačna. Prisotni bo
mo, če bomo tudi s temi voli
tvami dokazali, da smo na slo
venskih šolah večinski."

stran 15/DD

k n j i ž n i  
s e  j  e a

V Ljubljani so 
se s knjižnimi 
novostmi 
predstavili 
tudi naši 
založniki.
(stran 7)
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Italijanska notranja politika

“Premier naj odgovori”

Irak /  Napadi na zaveznike

Fini (NZ) obsodil fašizem Brezno med “osvoboditelji”
In rodomorna politika in “osvobojenimi” se poglablja

\ 4 ocor nm/omnor co m \/ n r i  n coctu/i nmknrlnnrTi ime.

v naših krajih?
Pod tem naslovom je glav

ni urednik časnika Economist 
Bill Emmot objavil krajši čla
nek, ki zadeva predsednika ita
lijanske vlade Silvia Berlusco
nija. V Milanu se je po skoraj 
treh letih končala sodna obra
vnava, na kateri je bil bivši ob
rambni minister v prvi Berlu
sconijevi vladi Previti obsojen 
na petletno zaporno kazen za
radi podkupovanja. Na zatož
ni klopi je nekaj časa bil tudi 
Berlusconi, a se je obravnava 
prekinila, ker je parlament od
obril zakon o imuniteti pred
sednika vlade. Njegov stran
karski kolega Previti je prej bil 
obsojen na 11-letno zaporno 
kazen na neki drugi obravna
vi, ker da je zagrešil enako kaz
nivo dejanje, to je podkupova
nje. Obakrat je bil v zadevo za
pleten tudi Berlusconi. Prav 
zaradi tega mu je britanski 
časnik Economist javno posta
vil 28 vprašanj, na katera pa 
ni odgovoril, temveč odgovor
nega urednika prijavil sodišču 
zaradi obrekovanja. Prizadeti 
urednik je po drugi Previtijevi 
obsodbi naslovil na Berlusco
nija poziv, ki ga objavljamo.

"Tako podpisani kot Econo
mist meniva, da razsodba po

trjuje, kar je bilo napisano v 
našem časniku: da se mora na
mreč Silvio Berlusconi zago
varjati pred sodiščem in pred 
italijanskim narodom zaradi 
zelo hudih dejanj. Imuniteta, 
ki si jo  je zagotovil, zahvaljujoč 
se nekaterim zakonom, ki mu 
dovoljujejo, da se izogne ob
veznim odgovorom, povzroča 
hudo škodo italijanski demo
kraciji in podobi Italije v sve
tu. Obnašanje Silvia Berlsuco- 
nija, ki je podjetnik in predsed
nik vlade, nas še dalje zaskr
bljuje, ker ogroža moralno vre
dnoto obeh idej, na katerih te
melji Economist: kapitalizem 
in demokracija. V letošnjem 
avgustu smo na Berlusconija 
naslovili 'odprto  pismo'. Na
prosili smo ga, naj odgovori na 
28 vprašanj, če ne na sodišču, 
pa pred svetovno javnostjo. Bi
lo je tudi nekaj jasnih vprašanj 
o zadevi Sme. Ni nam odgovo
ril, čeprav nas tokrat ni prija
vil. Razsodba o zadevi Previti 
potrjuje, da bi bil odgovor na 
obtožbe nujen, če bi prizadeti 
imel le trohico čuta za spoštova
nje lastne časti, za pravičnost 
ali vsaj za ljubezen za svojo do
movino. Tega pa ne bo naredil".

Drago Legiša

Podpredsednik italijanske 
vlade Gianfranco Fini je med 
obiskom v Izraelu (na sliki), 
kamor je potoval kot predse
dnik Nacionalnega zavezni
štva, obsodil tako rasne zako
ne kot Salojsko republiko in 
fašizem. Sam pravi, da je bilo 
njegovo ravnanje v skladu s 
tem eljnim i odločitvam i, ki jih 
je  stranka bila sprejela leta 
1995 na kongresu v Fiuggiju. 
Tedaj se je bila namreč prei
menovala v Nacionalno za
vezništvo in naj bi se tudi 
odpovedala dedišč in i MSI 
(Italijanskega socialnega gi
banja). Z obiskom v Izraelu in 
z obsodbo fašizma naj bi Fini 
odstranil madež, ki je prepre
čeval, da bi njegova stranka 
imela redne stike s sorodni
mi strankami v Evropi in sve
tu. V Italiji pa marsikdo me
ni, da se želi Fini v prihodnosti 
v političnem pogledu še bolj 
uveljaviti in celo postati Ber
lusconijev naslednik. Z obso
dbo fašizma in Salojske re
publike pa se je Fini zameril 
marsikateremu strankinemu 
članu. Hudo prizadeti se ču
t i ta  pos lanka  A lessandra  
Mussolini in vdova po usta-

Jedrska energija, Italijani, Krško in še kaj

Ali je mogoče?
Ita lijansko javno mnenje  

nevrotično reagira na vsak 
problem, k i nastane v zvezi z 
uporabo  jed rske  energije . 
Podzavestno se Ita lijan i ver
je tno  zavedajo, da je  bila pro
tijedrska referendumska izbi
ra kratkovidna in zgrešena. 
Nevoščljivi so Franciji in Švi
ci, k i sta naredili dosledno na
sprotno izbiro, a so do obeh 
sosedov spoštljivi, ker od  tam  
uvažajo elektriko. Zato pa po-

penijo, čim se pojavi ime Kr
ško, in zamerijo Sloveniji, da 
ne spoštuje njihovega strahu 
in ne zapre svoje jedrske cen
trale, sicer tud i iz Slovenije 
uvažajo elektriko. Zato časni
ki tako radi pišejo o černobil
ski nevarnosti pred vra ti Trsta, 
o sovjetski tehnologiji in sploh 
o jedrski ogroženosti vzhod
ne italijanske meje (celo no
belovec Rubbia, k i sicer zago
varja jedrsko izbiro, govori o
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Gorica vse...
Čaka nas torej še veliko de

la in še veliko stvari, ki jih mo
ramo najprej sami, a tudi ita li
janska država storiti. Sami mo
ramo zase zahtevati udejanja
nje zaščitnega zakona in v tej 
smeri gre danes edino goriška 
občinska uprava, kar seveda

kaže tudi na to, kako pomemb
no je imeti v občinskih upravah 
svoje ljudi, kakršen je v našem, 
goriškem primeru dr. Damijan 
Terpin, kateremu seveda za 
uspeh iskreno čestitamo.

Na nas pa je, da naredimo 
vse, da bo "slovensko okence" 
zares zaživelo!

Krškem kot o vzoru nevarne 
centrale in se n iti ne zmeni, 
ko ga opozorijo, da Slovenija 
uporablja ameriško tehnolo- 
gijo-Westinghous). Tako se je  
zgodilo tudi pred dnevi, ko se 
je  govorilo o neki prim orski 
deponiji za jedrske odpadke 
iz Krškega. Vsi so pograb ili 
novico, k i je  prišla celo na vse
državni italijanski tv dnevnik 
in odmevala kot zelo vznemir
jujoča vest, ker je  centrala pa 
v Sloveniji. To je  pač stvar me
dijev in njihovega pretiranega 
hlastanja pa senzacijah.

To je  bila le navidezna sen
zacija, a je  vendarle bila prilo 
žnost za nov spodrsljaj, tokrat 
na slovenski strani. Ko so in- 
tervjuvali visokega predstav
nika novogoriške občine, si je  
ta privoščil, da odgovarja v 
italijanščini. M ed poslušalci 
so m nogi menili, da je  to bilo  
nepotrebno in da to samo po
trju je strahove, k i se porajajo  
med nami pred vstopom Slo
venije v EU.
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novitelju Socialnega gibanja 
Giorgiu Almiranteju, Finija pa 
grajajo zlasti nekateri stran
karski vodite lji v Trstu in Go
rici, medtem ko se v Rimu kri
tično oglaša predsednik de
žele Lazio Storace. V tisku 
berem o, da se z izva jan ji 
strankinega predsednika stri
nja 80% članstva.

Pripadniki slovenske manj
šine v Italiji bi upravičeno pri
čakovali, da bi Fini obsodil tu
di rodom orno politiko, ki jo 
je fašizem vodil na Primor
skem in v Istri, na ozemlju, ki 
je prišlo pod Ita lijo po rapal
ski pogodbi. Rasni zakoni, ki 
jih je Fini obsodil v Izraelu, so 
bili izdani 1.1938, medtem ko 
so bile slovenske šole z zako
nom zatrte dobro desetletje 
prej, ko se tudi naš slovenski 
jezik ni smel več uporabljati 
v javnosti.

1) 1,

Mesec november se je v 
Iraku končal z novim srhlji
vim napadom. Pripadniki o- 
borožene skupine simpatizer
jev nekdanjega diktatorja so 
v zasedi južno od Bagdada 
ubili sedem španskih članov 
obveščevalne službe, eden je 
bil ranjen. Skoraj istočasno 
sta v drugem atentatu pri Ti- 
kritu izgubila življenje dva ja
ponska diplomata. Samo dan 
prej je Tokio napovedal, da bo 
v Irak poslal svoje čete. Dan 
potem sta - prav tako blizu Ti- 
krita-življenje iz
gubila še dva ju- 
žnokore jska  in 
en ko lum b ijsk i 
civilist. Vse torej 
kaže, da se je v 
Iraku začel pravi 
lov na tujce, ki 
ga izvajajo tako 
p r iv rž e n c i s tr 
m og lav ljenega  
diktatorja kot tuji islamski ek
stremisti, ki so v Irak pripoto
vali na pobudo Al Qaide ali 
drugih terorističnih skupin.

Res je, da gre večinoma za 
posamezne skupine, vendar 
je teh vedno več in so na tere
nu - ki ga Američani in drugi 
zavezniki ne poznajo - vedno 
bolj učinkoviti in nevarni. Ve
čina prebivalstva ni sovražno 
razpoložena do zavezniških 
sil, vendar pa se tudi to razpo
loženje hitro spreminja. Naj
prej zaradi tega, ker so Ame
ričani ob prihodu v Irak raz
pustili iraško vojsko in varno
stne službe in tako pahnili po
tencialno nevarno maso lju
di po eni strani v brezposel
nost, po drugi pa naravnost v 
naročje ekstremistov, ki znajo 
manipulirati z obupanimi ljud
mi in ki imajo na razpolago 
velike vsote denarja. Potem 
pa zato, ker se je ameriški na

črt o sestavi prehodnega iraš
kega sveta (na podlagi verske 
in narodne pripadnosti) izka
zal kot površen in je med raz
nimi skupnostmi v Iraku spro
žil veliko trenj, tekmovalnosti 
in dodatnih ločevanj. Suniti se 
tako na primer čutijo prema
lo zastopani in se zato z nostal
gijo spominjajo časov, ko jim 
je Saddam Husein nudil ve
liko privilegijev. Tudi šiiti niso 
na jbolj zadovoljn i z am eri
škim predlogom o sestavi no
ve prehodne vlade, ki bi mo

rala prevzeti ob
last junija.

V tej skrajno 
napeti s ituaciji 
in ob že dovolj 
zgovornih doka
zih o lahkom i
selnosti in nepri
p ra v lje n o s ti, s 
katerim a so se 
zavezniki zaple

tli v iraško misijo, si je ameri
ški predsednik dovolil še ne
premišljeno dejanje, t.j. nena
povedani obisk pri četah v Ira
ku na dan ameriškega praz
nika Thanks giving. Če je s 
tem želel popraviti svoj ugled 
v domovini, kjer ga volilci kri
tizirajo zaradi vse večjih izgub 
med lastnimi vojaki, je pa med 
Iračani sprožil val negodova
nja in obtožb. Očitno je nam
reč šlo za arogantno vmeša
vanje, saj ni za svoj obisk v tuji 
državi - ki jo  sam proglaša za 
samostojno - nikogar prosil za 
dovoljenje in ni o njem obve
stil nikogar. Iračani - tudi tisti, 
ki so naklonjeni zaveznikom - 
nimajo kaj početi z Bushevi
mi nedopustljivimi predvolilni
mi akcijami in si z n jim i - v 
brezupni situaciji, v kateri so 
se znašli - res ne morejo na 
noben način pomagati.

Breda Susič

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Do krivd preteklosti brezpogojno iskreno
Do krivd preteklosti je  nujno p ris topa ti 

brezpogojno iskreno. Ta misel se nam vsiljuje 
oh nedavnem obisku Gianfranca Finija v Izra
elu, k i je  vzbudil tako močne odzive. Ponov
no se je  namreč pokazalo, kako trdovratno  
navzoče so groze m inu lih  časov, razen če 
nanje ne odgovorim o s pravim odgovorom. 
In očitno na krivdo nacifašizma nekateri niso 
odgovorili na pravi način, sicer ne b i b ilo  
mogoče, da po  več kot p o l stoletja to strašno 
obdobje  še vedno brem eni evropskega člo
veka z vprašanji in spominjanjem. Kako se 
torej rešiti krivde? Se je  krivde sploh mogoče 
rešiti? Gotovo se je  krivde m ogoče rešiti, 
vendar po  vsej verjetnosti ne tako, kot je  to 
poskušal vodja Narodnega zavezništva.

Krivde se namreč n i mogoče rešiti - in to 
velja v osebnem kot tud i v kolektivnem živ
ljenju - drugače kot s popolno iskrenostjo. 
To velja še to liko bolj, ko je  b ilo  žrtev ogrom 
no, pa tud i ko je  kdo v svojem osebnem živ
ljenju bistveno prizadel, oškodoval a li izigral 
svojega bližnjega. V teh prim erih pač ne za
dos tu je jo  takšna a li drugačna priznanja , 
posipanje s pepelom, kot temu pravimo, iz
brane in čustveno obarvane besede. Vse to  
ne zadostuje, ker so žrtve in oškodovanja v 
narodu a li v ponižanem bližnjem prevelike, 
da h i jih  b ilo  mogoče odpraviti z nekaj stav
k i in kretn jam i dobre volje, češ, priznam, da 
nisem storil prav oziroma da m o ji somišlje
n ik i nekoč niso delali prav. Vse priznam, sto
ril sem tore j vse, kar je  b ilo  treba, sedaj je  
vse, kot da se ni nič zgodilo. Kako torej, da

je  ob tej m oji gesti č u tit i nekakšno zadrego 
ali celo ugovarjanje? Kaj je  kdo, k i moje spre
obrnitve ne odobrava ? O dgovor je, da le do 
neke mere, in sicer zato, ker žrtve še naprej 
ostajajo žrtve in enako je  z oškodovanjem  
bližnjega, v kolikor gre za zasebne zgodbe. 
Žrtve so preprosto žrtve tud i naprej, kot je  
vsakršna krivica zanesljivo zapustila urez v 
duši človeka.

Brezštevilnih žrtev še posebno druge sve
tovne vojne ter zla, k i ga je  kdo od nas priza
dejal svojemu bližnjemu, preprosto n i mo
goče izplačati z nekaj besedami, ker m rtvih  
ni mogoče obuditi, kakor tudi ne ubitega dela 
duše v bližnjem, k i smo ga usodno prizadeli. 
Pač pa je  mogoče nared iti nekaj, česar Fini 
ni naredil in n iti pom islil ni, da h i lahko nare
dil. Na vse, kar se je  hudega zgodilo  v pre
teklosti, je  mogoče odgovoriti z odpovedjo  
nasilja v sedanjosti in prihodnosti, v tem je  
odgovor. Če so bile tore j v preteklosti uni
čujoče vojne, jih  ne sprožajmo več p ro ti niko
mur. Če se je  nekoč neka civilizacija čutila  
večvredno od drugih, im ejm o danes vse civi
lizacije za enakopravne. Če smo nekoč po 
stavljali zidove p ro ti drugim in drugačnim lju
dem, ne postavljajm o novih. Če smo nekoč 
v osebnem  ž iv lje n ju  s to r il i  z lo  svo jem u  
bližn jem u, tega n ikom ur več ne storim o. 
Delajmo torej dobro in samo dobro že od  
danes naprej, to je  edini iskreni odnos do 
vseh preteklih žrtev, to je  edina srečna na
poved prihodnosti in edina osmislitev naše 
prekrvave zgodovine.
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INTERVJU

In terv ju  /  jezuit kard. Tomas Špidlik

V mozaiku narodov Slovenci posredniki 
med različnimi miselnostmi

Oče Tomaš Špidlik je eden največjih poznavalcev duhovnosti krščanskega Vzhoda na Zahodu. Njegovo delo je sad dolgoletnih raziskav, pa tudi 
umetniške občutljivosti in občutka za sodobno kulturo. S to držo išče v vzhodni teologiji vsebine, ki bi lahko bile danes vir življenja in bi lahko spet 
zaživele, če bi bile sprejete. Pri vsem tem ima oče Špidlik, poznavalec številnih jezikov, velik smisel za kulturno vraščanje v posamezne stvarnosti. V 
njegovem opusu je prepoznavna rdeča nit, ki omogoča vzhodnim - ne samo slovanskim - in zahodnim narodom, da uvidijo duhovni smisel svojega 
kulturnega izročila v zgodovini. Veličina očeta Špidlika je v tem, da to, kar raziskuje in poglablja, tudi živi ter vnaša v odnose z ljudmi, kijih spremlja.

Papež Janez Pave! //. vabi 
Evropo, tla bi se odkrita 
kot celota in dihala z obema 
pljučnima krilom a, vzhodnim  
in zahodnim. Lahko rečemo, 
da živimo v novih časih, 
ko v sami Cerkvi iščemo 
teološko-duhovne sinteze.
Kaj lahko m uli pravoslavje 
katolištvu in obratno ? 
Vprašanje  je  pravzaprav, kaj 

lahko jaz nudim. O tej zadevi sem 
govoril pred ruskim m inistrom  za 
kulturo v tem okviru: ko sta sveta 
C iril in Metod prišla v Rim, da bi 
opravičila svoje delovanje v M ora
vski, sta prejela povsem posebna in 
privilegirana dovoljenja. Zakaj? V 
Rimu so se zavedeli dejstva, da bi 
slovanski narodi lahko bili most v 
sporu med Vzhodom in Zahodom. 
In danes? Vsa Evropa je postavljena 
med dva velika bloka Vzhoda in 
Zahoda in mora biti most. Mora pa 
se tudi zavedati svoje celotne kr
ščanske preteklosti, svoje celotne 
duhovnosti. In mi še nismo naredili 
sinteze evropskega krščanstva. To je 
poslanstvo našega časa.

V knjigi “Z  dvema pljučnima  
krilom a  ", sadu dolgoletnih 
raziskav, skušale nudili 
kulturno in teološko-duhovno 
sintezo, ki bi presegla 
večstoletno ločitev med 
Vzhodom in /aliodom . Pogum 
imate gledali na Evropo z očmi 
prvega tisočletja, obenem pa  
se ne izmikate izzivom in 
vozlom postmodernega časa. 
Danes hočejo vsi videti prihod

nost, toda v živih organizmih priho
dnost določajo preteklost, dediščina 
in izkušnje. Evropska kultura, ki se 
je razvila v dveh tisočletjih, je neiz
merno bogat zaklad. Danes smo 
priče dejstvu, da se krščanstvo širi v 
Azijo, Afriko in proti novim zemljam. 
Zato se moramo vprašati, katere ne
uničljive vrednote smo jim  sposob
ni posredovati in kakšne so izklju
čno naše, take, ki bodo šle v poza
bo skupaj z nami.

Oče Špidlik. pogosto se govori

preučeval različne antične kulture. 
Koliko napora je potrebnega, da se 
ustvari kultura! In vendar kulture u- 
mirajo. Kaj bi se lahko naredilo, da 
bi se rešile? Odkril je razliko med an
tično egiptovsko kulturo in hebrejsko 
kulturo Stare zaveze. Prva je mrtva, 
Stara zaveza pa je živa. Zakaj? Ker 
je stopila v Kristusa. Hočemo rešiti 
kulturo naših ljudstev? Edini način 
je ji dati resnično krščanski pomen. 

Kaj veste o Slovencih in kako 
gledate na teološko-duhovno 
in kulturno dediščino 
Slovencev v sedanji Evropi?
Kaj lahko slovenska kultura  
znotraj slovanskega sveta 
ponudi Evropi?
Slovenci so bili - kot tudi drugi slo

vanski narodi, ki so živeli v habs
burškem cesarstvu - vključeni v za
hodno kulturno okolje. Toda njiho
vo srce, ki se kaže še zlasti v poeziji, 
ostaja globoko slovansko. Čutijo naj 
se klicani k temu, da posredujejo 
med različnimi miselnostmi.

Oče Špidlik. nam lahko 
poveste, kako ste doživljali 
dneve ko n z is lorija  ?
Rad bi omenil ta vidik: ko sem 

prejel papeževo pismo z imenova
njem za kardinala, sem moral takoj 
odgovoriti, če sprejmem ali ne ško
fovsko službo. Z vso iskrenostjo sem 
odgovoril, da zame osebno ta služ
ba ni velikega pomena. Zaradi sta
rosti sem odločil, da prosim, naj me 
ne posvetijo v škofa. Kljub temu se 
zahvaljujem svetemu očetu, ki mi je 
podelil kardinalsko dostojanstvo kot 
priznanje vesoljne Cerkve našemu 
delu v Centru Aletti in duhovni sme
ri, ki jo širimo. Kmalu sem z zado
voljstvom ugotovil, da so to na Vz
hodu razumeli v tem smislu tako ka
toličani kot pravoslavci in drugi, ki 
delajo za ekumenizem. Prvi mi je 
poslal faks s čestitkami brat Roger 
iz Taizeja. To priča o tem, da želja 
po duhovnem združevanju med kri
stjani raste vedno bolj, iz dneva v 
dan. Hvala Bogu.

In  hvala Vam, oče Špidlik.
Mirko Pelicon

o vesoljnosti 
Cerkve kot 
nečem
abstraktnem.
V resnici 
obstaja samo 
krajevna 
Cerkev.
Kaj pomeni 
vesoljno 
z  ozirom na 
krajevno 
Cerkev?
Soloviev (ruski mi

slec in teolog, 1853- 
1900, op.p. (opozar
ja: ne le posamičen 
človek, ampak tudi 
posamezna ljudstva 
imajo svojo specifi
čno poslanstvo za u- 
n ive rza lno  d ob ro .
Vem o, kaj so da li 
Cerkvi Grki, Rimlja
ni, Francozi, Nemci.
Prispevek slovanskih 
narodov je še neznan. To 
pomeni, da je  bližnji pri
hodnji čas namenjen prav 
njim . Rili so krščeni kot 
zadnji, kot delavec, ki se 
je predstavil zadnjo uro; 
morda bodo dali tudi za
dnjo in odločilno besedo 
vlogi Evrope.

Sveti oče je  označil 
umetniško-teološko 
intuicijo mozaičnih 
poslikav v kapeli 
Odrešenikove 
Matere kol teologijo 
za novo tisočletje.
Katero je  umelniško- 
teološko-duhovno 
sporočilo, ki naj 
bo iztočnica za 
teologijo v življenju?
To sem povedal na pre

davanju v narodnem mu
zeju v Sankt Peterburgu 
po razstavi del p. Rupnika in ruske
ga slikarja: živimo v času podob (te
levizija, kino itd.); ljudje pa žal ne 
znajo "b ra ti" podob in umetniki s

Kdo je kard. Tomaš Špidlik?
P. Tomaš Špidlik se je rodil 17. decembra 1919 v Boskovicah na M ora

vskem. Leta 1940 je stopil v jezuitski noviciat blizu Prage; zaradi vojnih 
razmer se je moral preseliti v Velehrad, kjer je pokopan sv. Metod, večkrat 
je moral zaradi prisilnega dela prekin iti študij. Po vojni je  šel v M aastri
cht študirat teologijo ; tam je bil posvečen 1.1949. O d 1.1950 dalje živi v 
Ita liji; veliko je za slovanske narode naredil na Radiu Vatikan, 38 let je bil 
tudi duhovni vodja Papeškega kolegija Nepomuk. O d leta 1991 živi in 
deluje skupno s p. Rupnikom v Centru A le tti v Rimu.

V več desetletjih je doslej napisal nad 140 kn jig  in okrog 600 strokov
nih člankov. Še vedno piše knjige, ki se redno prevajajo v številne sve
tovne jezike.

Zaradi zaslug je b il je imenovan za častnega občana številnih ugle
dnih krajev, prejel doktorske naslove "honoris  causa" itd . Kot zan im i
vost povejmo, da je kard. Špidlik edini katoliški teolog, ki je prejel dok
tora t "honoris  causa" na rom unski pravoslavni univerzi Cluj. Prejel je 
tud i veliko število vsakovrstnih priznanj in odlikovanj.

Dne 21. oktobra letos mu je sveti oče Janez Pavel II. položil kard inal
sko biretko.

Prejšnji teden, 26. novembra, mu je ita lijanski m inister za ku ltu ro  v 
imenu predsednika ita lijanske republike Carla Azeglia C iam pija pode
lil zlato m edaljo, ker je "v  ita lijanski prostor vnesel duhovno in ku ltu r
no bogastvo ruskega in vzhodnih slovanskih narodov").

ustvari k u ltu ra !
In  vendar ku ltu re  

umirajo...

Hočemo reš iti 
k u ltu ro  naših  
ljudstev? E d in i 
način  je  j i  d a ti 

resnično krščanski 
pomen...

Poslanstvo našega 
časa je  iz o b lik o v a ti 
si n tezo evropskega 

krščanstva...

Propad krščanskih vrednot?
‘Ko je  A la r ih  osvo jil Rim, so se R im lja n i zavedeli, da niso 

kos se b ra n it i p red  barbari. Vdor ba rba rov do R itna je po 
m e n il padec ukoren in jen ih  krščanskih vrednot tistega časa. 
Za to  so se n e k a te r i R im lja n i v r n i l i  k  poganstva  v p re 
p ričan ju , da so se vse te družbene spremembe doga ja le  za
ra d i n jihove  nezvestobe s ta r i ve ri v bogove. B il i so takšn i 
časi, da sta sveta Avguštin in  H ie ron im  razm iš lja la  o koncu  
sveta. Kasneje pa  se je  pokazalo , da so s svo jin i spreobr
n jenjem  p ra v  b a rb a r i reš ili ves svet krščanskih vrednot. M i
slim, d a je  b ilo  spreobrnjenje ba rba rov p ra v i čudež. Kot je  
b il p ra v i čudež ta, da je  M elanija , najbogatejša žena rim ske
ga cesarstva, darova la  vse svoje im etje revežem. To je  zelo 
sim bolično, res zelo simbolično...

B arbarov je  b ilo  veliko, podobno, k o t je  v današnjem  času 
ve liko število priseljencev... Ko neka d ružba  propada, še ne 
pom eni, da se vse izn ič i. Ko je  zahodno rim sko  cesarstvo 
propadlo, je  b ilo  spreobrnjenje ba rba rov p ra v i čudež. ”
(IZ  KNJIGE “Z DVEMA PLJUČNIMA KRI LOMA'KARI). TOMAŠAŠPIDLIKA)

Koliko  napora je  
potrebnega, da se

podobami ne izra
žajo duhovnih re
snic. To moramo u- 
čiti v našem času. 
"Lepota bo odrešila 
svet," je rekel Do
sto jevsk i. Kapela 
Odrešenikove Ma
tere je  zasnovana 
kot teologija v po
dobah.
Ste duhovni oče 
v Študijsko 
raziskovalnem  
centru Ezio Aletli 
v Rimu, j)a  tudi 
za številne druge 
osebe od 
vsepovsod. Kaj je  
najpomembnejše 
/>ri duhovnem 
očetu oz. m ateri 
v odnosu do oseb, 
ki j ih  spremlja?

Po mojem gre za 
razliko med učite

ljem duhovnega nauka 
in duhovnim očetom. Pr
vi dobro pozna splošna 
veljavna načela, drugi se 
osredotoča na to, tla bi v 
prvi vrsti spoznal člove
ka, ki je enkratno bitje in 
zna uganiti način, s kate
rim lahko načela vstopa
jo v njegovo življenje. 
Papež govori o Evropi 
narodov in krščanskih 
korenin. Na celini pa 
se kaže tudi obratna 
težnja, ki želi zan ikati 
la izvor in tvega, da 
postane kol drevo, ki 
ga jtožagamo blizu 
korenin. Kaj naj bi 
pomenilo za kristjana  
bili Slovenec, Italijan , 
Ceh. Rus a li Francoz 
itd., toda z  živo 
krščansko občutljivo

stjo živeti v Evropi, 
k i gre od Vratov do Atlantika?
S tem vprašanjem se je ukvarjal 

veliki ruski pesnik V. Ivanov, ki je

3
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KRISTJANI IN DRUŽBA

Društvo slovenskih izobražencev /  24. november

Predstavili knjigo Katoličani v Trstu
V antologiji, k i jo  je  izdala založba Lint, je  govor tudi o
i m

V ponedeljek, 24. novem
bra, so v Peterlinovi dvorani 
v okviru predavanj DSI pred
stavili knjigo Cattolici a Trie- 
ste (Katoličani v Trstu), o ka
teri sta spregovorila urednik 
Guido Botteri (novinar in nek
danji d irektor tržaškega se
deža RAI) in bivši predsednik 
tržaške pokrajine Michele Za- 
netti. Slednji se je v svojem 
posegu navezal na predava
nje, ki ga je imel na letoš
njemu srečanju tržaških kato
ličanov, ki poteka že vrsto let 
v kraju Borca di Cadore (ne
kakšna italijanska Draga).

Za dobro našega mesta bi 
bilo treba sprejeti vse različ
ne kulturne komponente in se 
tako upreti vsestranski težnji

globalizacije, ki izničuje kul
turno znaličnost evropske ce
line. Zanettijev pred log za 
premostitev tako togega po
manjkanja dialoga med Slo
venci in Italijani v Trstu (ki ima 
korenine že v avstro-ogrskem 
cesarstvu) sloni na p rip ra 
vljenosti naše manjšine, da se 
večini predstavi predvsem s 
pom oč jo  prevodov, saj ni 
pričakovati, da bi se Italijani 
učili slovenščine. D obro bi 
bilo tudi, ko bi okrepili posa
mezne socialne strukture (Vil- 
laggio del fanciullo, Dijaški 
dom itd.), da bi Trst dal svoj 
doprinos v času emigracijske 
stiske.

Botterijev poseg je bil bolj 
osredotočen na novo publika

cijo, a se je  vsekakor navezal 
na Zanettijeve besede in do
dal, da je knjiga nastala prav 
iz potrebe po večjem dialogu 
med katoliškima skupnosti- 
ma. Knjiga želi tako posredo
vati širšemu krogu Tržačanov 
in fo rm a c ije , predvsem  pa 
različne zorne kote posamez
nih komponent, ki sestavljajo 
katoliški svet v Trstu. Težki od
nosi in medsebojno nepozna- 
vaje italijanskih in slovenskih 
vernikov slonijo na predsod
kih, ki jih na splošno večina 
ima o naši manjšini, manjšina 
pa o ita lijanski skupnosti v 
Frulanij-Julijski krajini. V tem 
igrajo osrednjo vlogo zgodo
vinski dogodki, na podlagi 
katerih smo Slovenci povezo

vali Italijane s fašističnim ob
dobjem , Ita lijan i pa so nas 
istovetili s t.i. "slavocomuni- 
sti". Nova knjiga želi biti po
memben dejavnik sedanjega 
bolj plodnega medsebojnega 
poznavanja, saj je publikacija 
skupek različnih študij, pri ka
terih so sodelovali bodisi ita
lijanski kot tudi slovenski ka
to ličani (slovensko kom po
nento sestavljajo Aleš Brecelj, 
N adja M agan ja , Egon Pe
likan, Alojz Rebula in Tomaž 
Simčič). V slovensko katoli
škem krogu so obravnavane 
tiste osebnosti, ki so imele 
najvidnejšo vlogo v verskem 
in političnem življenju pri nas: 
Jakob Ukmar, Virgil Sček in 
Engelbert Besednjak.

Publikacija Katoličani v Tr
stu ne želi uveljaviti določe
nih mnenj in tez. Hoče le po
sredovati bralcu pestro, vča
sih zgodovinsko zapleteno, 
podobo katoliškega Trsta v 
zadnjih dvesto letih.

Igor Gregori

Aktualno

Dati in sprejeti vero
Velika popotnica za življe

nje, ki jo starši dajo otrokom 
poleg življenja, ki so jim ga po
sredovali, je vera. O tem, kako 
vero posredovati in ali jo sploh 
lahko posredujemo otrokom 
ali najbližnjim, se je in se bo 
vedno razpravljalo. Verski pe
dagogi si o tem niso edini, so 
si pa zelo blizu z mislijo, da 
starši lahko vplivajo tudi na 
vero, ki jo imajo njihovi otroci. 
Pri veri moramo ločiti več sto
penj. Nekako tako, kot pozna
mo stopnje človekove rasti, 
poznamo tudi stopnje člove
kove osebne vere.

Otrokova vera je nekaj en
kratnega. To ni otročja vera. 
O trok živi v svojem svetu in ta 
njegov svet se odraža v vsem, 
kar otrok doživlja, torej tudi v 
doživljanju osebne vere. Izred
no pomembno je to doživlja
nje v družini sami. Zelo po
membno za otroka je, kakšen 
odnos imajo starši do njega in 
kako spremljajo njegov razvoj, 
ne samo na telesnem, ampak 
predvsem na duševnem po
dročju. Pravi odnos je za otro
ka velika milost.

Vera se pri otroku razvija 
skladno z drug im  doživ lja 
njem, to je vsem tistim, kar ga 
v domači družini obdaja. Če je 
v domači družini prijetno ali, 
kot pravimo, toplo, potem bo 
otrok zelo dovzeten do vsega, 
kar mu bodo starši skušali na 
njim lasten način posredovati, 
torej tudi prve kali vere. Če pa 
je vzdušje v domači družini ve- 
likokrat neprije tno  ali celo 
težko in moreče, potem bo to 
otroka zaznamovalo za celo ži
vljenje ne samo na verskem, 
ampak tudi na duševnem po
dročju, s katerim se bo sreče
val tudi še kot odrasel človek.

Drugo otrokovo obdobje se 
začne, ko se otrok sreča s sve
tom in okoljem. To je zlasti vi
dno v prvih letih otroškega vr
tca. Ni vseeno, kdo je tedaj v 
vrtcu njegov katehet. Pozna
mo katehetske inštitute, kjer 
posebej vzgajajo veroučitelje 
za predšolski verouk. Njihova 
formacija se zelo razlikuje od 
formacije običajnih katehetov. 
Vsega tega mi skoraj ne poz
namo in so naši veroučitelji ve
likokrat osebe, ki "mašijo tak

šno ali drugačno praznino". 
Dogodi se celo, da sami niso 
prepričani o tem, kar učijo... Ko 
se otrok prvič sreča tudi z vero 
malčkov v vrtcu, se njegova do
ma pridobljena vera dograjuje 
ali pa zakrni. Starši bi morali biti 
prav v tem času zelo pozorni 
na to, kakšno versko okolje in 
kakšna verska informacija pro
nica v otroka. Če se to zanema
ri, smo na otrokovem verskem 
področju veliko zanemarili.

Za informacijo naj nam bo
sta dva pogleda, in sicer mla
de mame in mlajšega očeta.

Mama pravi: "Meni se zdi 
pomembno prenesti otrokom 
vero. Rada bi jim  dala toliko, 
kolikor jim moreva midva star
ša dati, da bodo poznali Boga. 
Ko bodo prišli problemi in kri
ze, se bodo, upam, spomnili, 
da jih ima Bog rad."

Mož pa meni tako: "Vere 
midva otrokom ne moreva da
ti. Lahko jim dava svoje izku
šnje. Vera je milost, upava, da 
jo bodo sprejeli v Cerkvi. Zelo 
si želiva, da bi najini otroci našli 
skupnost v župniji, v kateri bo
do lahko hodili po poti, da bo
do nekega dne prišli do odra
sle vere."

Obe izjavi se na prvi pogled

razlikujeta. Če pa ju pazljivo 
preberemo, spoznamo, da se 
dopolnjujeta. Vsak od staršev 
gleda s svojim doživljanjem, 
kar je normalno. Mati želi čim 
več posredovati otrokom, ker 
ji je otrok tudi po čustveni pla
ti bližji. Oče pa razmišlja zelo 
racionalno. Vendar razmišlja! 
Medtem ko je za mater po
membno, da bi svojo vero pre
nesla na otroke, oče spoznava, 
da vere sploh ne morejo dati 
starši, ampak je vera milost. S 
tem ni zatajil sodelovanja, do
bro se zaveda, da je sodelova
nje staršev pri verski vzgoji 
otrok nekaj nenadomestljive
ga, spoznal pa je, da je vera mi
lost in ta milost bo v otroku de
lovala, če bosta najprej onadva 
s to milostjo tudi sodelovala. 
Potem pride skupnost ali žup
nija in končno Cerkev ali kak
šna primerna verska skupina, 
v kateri je vera vrednota.

Tako bodo otroci iz otroške 
vere prišli do vere odraslega, 
to pa je svojstveni proces kol 
tudi svojstvena sreča in s tem 
milost. Lahko pa pride tudi ne
sreča, če vse to zanemarimo, 
kar se velikokrat na žalost pri 
marsikom tudi dogaja.

Ambrož Kodelja

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
I’ . M IRKO PELICON

LJUBEZEN MEŠANE
GA ZAKONA

Kaj je duhovnost? Duhov
nost za nas kristjane ni ne
kaj abstraktnega, visokega, 
nerazumljivega, ampak ne
kaj, kar prihaja od Svetega 
Duha, ki je oseba, ki člove
ku daje nekaj osebnega: lju
bezen. Sveti Duh je ljubezen 
ljubezni treh božjih oseb. 
Zato ima ljubezen Sv. Duha 
svoje obličje, to je obličje vsa
kega človeka, vsakega zakon
ca. Kaj pa pomeni živeti po 
Sv. Duhu? Pomeni prepoz
nati v svojem živ ljen ju  to 
rdečo nit ljubezni, od star
šev do bratov in sester, do 
prijateljev in moža ali žene, 
ter živeti naprej v zavesti, da 
vse, kar je del moje osebne 
zgodbe, postane nekaj sve
tega, nekaj, kar je deležno 
Njegove previdnosti.

Zakaj takšna "uvertura" 
v tej rubriki? Preden grem z 
nekom v zakon, me sama 
ljubezen do odgovornosti 
izzove, naj postanem pozo
ren do vprašanja, ali bom s 
sprejetjem soproge ali so
proga sprejel ne samo to, 
kar je meni všeč, ampak vse, 
kar se skriva za n je n im / 
njegovim obličjem, namreč 
za njeno/njegovo zgodbo. 
Takšna tematika je sicer mo
rebiti že izrabljena, saj vsi 
vemo že na pamet, kaj po
meni se poročiti. Vsak du
hovnik ali poročen človek te 
bo opozoril, da je v zakon
skem življenju pomembno 
sprejeti vse, kar ti to nudi na 
krožniku. Pogosto pa pozab
ljamo, da je krščanska du
hovnost življenje v ljubezni, 
v um iranju lastnemu samo
ljubju, v pozornosti in lju 
bezni do drugega kot "per 
se ipsum-do samega sebe". 
Sprejeti drugega pom eni 
sprejeti in vzljub iti njegov 
svet, njegovo osebno in dru
žinsko in seveda narodno 
kulturo. To je zelo pomem
bno, če hočemo razumeti in 
živeti do konca svojo krščan
sko poklicanost. Pri meša
nih zakonih je pomembno,

da je ta v id ik ovrednoten 
prav iz duhovne perspekti
ve, ker v ljubezni je vse zaob
jeto; ni partnerja, ki bi veljal 
več ali manj, dostojanstvo in 
spoštovanje osebe z vsem 
tem, kar ta oseba nosi, vero, 
ljubezen, utelešeno v kultu
ri, je nekaj svetega in spošto
vanja vrednega. Ni malo 
prim erov razhajanja v za
konski zvezi in je zelo boleče 
zaradi prepovedi - ponava
di s strani italijanskega part
nerja -, da mati nauči o tro
ke jezika, ki je tako intimen, 
oseben dejavnik osnovne 
komunikacije. Nekaj prime
rov sem srečal tudi v našem 
zamejskem prostoru. Posre
dovanje materinega jezika 
otrokom v mešanem zako
nu ni stvar narodnih pravic, 
ampak predvsem stvar lju
bezni, torej nekaj, kar je glo
boko duhovno in krščansko. 
Ko greš v zakon, vedi, da je 
iz ljubezni pravilno, da se o 
tem pogovoriš s partner
jem, ki ni Slovenec, ker za
nikanje lastnih korenin v živ
ljenju pelje v zmedo in ne
vrozo. Obe stanji pa zdaleč 
ne odgovarjata človeški in 
duhovni zgrajenosti zrelega 
človeka. Se lepše je takrat, 
ko se partner zmore iz lju
bezni naučiti tvojega jezika, 
ki je zrcalo tvojega duhov
nega sveta. V krščanskem 
zakonu je to stvar vere, ki bi 
b ila  brez ljubezn i puhla, 
brez konkretn ih dejanj in 
odprtosti do različnosti in 
spoštovanja bogastva, ki ga 
mešani zakoni lahko pred
stavljajo. Za to je v zakonu 
potrebna molitev, prava mo
litev, ki privede do očiščenja. 
Čistost srca pa ti pomaga, 
da vidiš partnerja v svojih 
barvah, ne naslikanega, kot 
ga ti hočeš.

S V E T O  P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  C

ŽLAH TEN  IX  HO K H O // l-  BESEDE, 
NEDELJO  Z.4 NEDELJO

V,L,EM A l  I  2. ADVENTNA NEDELJA

Bar 5. 1-9; Ps 126; Flp /. 4-6.8-11; Lk 3, 1-6
Adventni čas nas globlje uvaja v skrivnost odrešenja. Ni le 

spomin na prvi Jezusov prihod, ki je učlovečenje, marveč je 
pričakovanje končnega razodetja Boga. Je hoja, ki vodi po 
hribih in dolinah, skozi hude globeli in puščavo, a v veselem 
pričakovanju skrivnosti Božjega kraljestva.

Sv. M iklavž (6.12.), ki je poosebljena dobrota, je živ zgled 
človeka, ki ga je prevzela človekoljubnost, ljubezen našega 
Boga, Odrešenika (Tit 3, 4). Je odličen sad Nicejskega konci
la (325), ki se ga je svetnik udeležil. Enodušno je z drugim i 
škofi v edinosti z rimskim škofom, papežem, razglasil Jezusa 
za Boga, ki je hotel postati človek za vedno, da bi ostal vedno 
z nami kot človek (1 Tim 2, 5).

7. dec. pa se veselimo godu ponižnega, a učenega sv. Am
broža, ki je  znal razbirati in ceniti, kar je  plemenitega tudi v 
poganski, nekrščanski književnosti: gledal je namreč človeka 
Jezusa Kristusa kot Boga, ki odrešuje vse ljudi iz teme, t.j. iz 
greha, iz nevednosti, v novega človeka. A obenem ni pri
zanašal poganski zmoti, iz katere je  dvigal padlega človeka.

Brezmadežna (8.12.) nam znova govori o zastonjskosti mi
losti, o enkratni ljubezni Boga do nas ljudi.

Berilo iz preroka Baruha poziva k veselju, optim izmu. Bog 
nas namreč ogrinja s slavo, veličastvom samega sebe ter s 
pravičnostjo. Polaga nam venec veličastva Večnega.

Božja govorica, oblečena v človeški jezik, uporablja pri
spodobe veselja, vriskanja in ukanja, ki jih Bog podarja člo
veku. A ne samo Baruh, ampak na splošno vsi preroki, neka
teri izmed malih prerokov pa še posebej, da ne govorimo o 
Izaiju in Jeremiju, se poslužujejo znamenj, besed, prispodob, 
ki jih tudi danes z lahkoto razumemo. Boga namreč slikajo 
kot ženina, človeka pa kot nevesto, ki si jo  Bog privzame v 
zakon. In m edtem ko on ostaja zvest, človek pa često krene 
na napačno pot. Bogu postane nezvest; gre za tu jim i bogovi. 
Sveto pismo imenuje to prešuštvo, vlačugarstvo, odpad od 
živega, pravega in edinega Boga (O z 1,2; 2,4.7; 3; 4; 8). Ne
vera je pač največji in najhujši greh, ker izdaja Boga, Boga- 
človeka Jezusa dobesedno pribija na križ, človeka pa pogu
blja.

Že v začetku svojega spisa vabi Baruh k priznanju greha in 
k spreobrnitvi k Bogu. Tudi v adventnem času vodijo jok, post, 
molitev ter daritev k odpuščanju. Tudi mi priznavamo: "Grešili 
smo proti Gospodu, našemu Bogu" (Bar 1,5.10.13). Sem spa
da tudi branje in premišljevanje Svetega pisma-Besede (Bar 
1,1.3.14). Prerok z ljudstvom priznava svojo krivdo: "In vsak 
izmed nas je odšel, da bi po pameti svojega hudobnega srca 
služil tu jim  bogovom, in tako delal, kar je zlo v očeh Gospo

da, našega Boga" (Bar 1,15-21.22; 2,1-10). V skrajni stiski so 
"nekateri jedli meso svojega sina, drugi pa meso svoje hčere" 
(v. 3). Take grozote so se dogajale tudi ob porušenju Jeruza
lema in templja v judovsko-rimski vojni I. 69-70 po Kr. (J. Fla
vij). Verodostojne priče govorijo o ljudožerstvu v sibirskih 
taboriščih med drugo svetovno vojno in po njej. In še danes 
se o tem bere in sliši.

Vse to nas lahko očisti nevere, ki se je globoko ugnezdila v 
nas. Tudi prerok Malahija toži: "Da, Juda je poročil hčer tujega 
boga" (Mal 2,11). A da ne bi koga užalili, se moramo vedno 
znova odeti z usmiljenjem in pravičnostjo (Bar 5,9).

Zato nas advent vabi k poglobljeni molitvi in ljubezni. Biti 
moramo namreč čisti in neomadeževani za Kristusov dan (Flp 
1,9-10). Praznovanje Božiča ne sme ostati samo pri veselju 
rojstva Boga v ta naš svet, marveč nas mora vnemati za rešenje 
vseh ljudi.

Janez Krstnik, velikan zaradi ponižnosti, je kot Jezusov pred
hodnik hodil okrog kakor klatež samo zato, da je oznanjal 
krst spreobrnjenja v odpuščanje grehov.

Tudi mi se potrudim o za dobro spoved in bolj odločno hojo 
za Jezusom. To pokažimo z ljubeznivostjo v domačem družin
skem krogu, na delovnem mestu. Zbrisati pa m oramo iz 
našega srca in iz naših ust vsako žalitev, opravljanje, vso hu
dobijo (prim. I Pt 2,1).

Učimo se posnemati našega Gospoda v vsej človekoljub
nosti. M olim o za vse ljudi, zlasti za svoje. Saj moramo po 
svojih močeh uresničevati Božje kraljestvo ljubezni.
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Založba Ognjišče iz Kopra izdala zajeten pregled dela p. Marka Ivana Rupnika

Razodetje ljubečega Boga v Barvah sojnosti
“To ni umetniška monografija, marveč knjiga teologije v podobah in barvah

"Barve so priče Luči in Luč 
je Življenje ljud i." Tako piše v 
svoji zadnji knjigi B jrvv sojno
sti akademski slikar in teolog 
p. Marko Ivan Rupnik DJ. V 
zajetnem zborniku, ki je prvi 
celostni pregled umetniško- 
teološkega dela znanega slo
venskega jezuita, imajo glav
no besedo prav barve oz. bar
vne reprodukcije njegovih del 
od mladostne dobe do veli
kih liturgičnih umetnin dana
šnjih dni. Predstavljeni so na
mreč mozaiki iz vatikanske 
kapele Odrešenikove Matere, 
pa tudi razna dela na Sloven
skem (mariborsko bogoslov
je, kapela v Tamarju, cerkev v 
Grosupljem, kapela v Črnem 
Vrhu nad Idrijo in mozaik Ne- 
iztrohnjeno srce na stavbi Pre
šernove družbe). Več kot 180 
kakovostnih reprodukcij spre
mljajo izvirna avtorjeva bese
dila, nekakšna poetično-du- 
hovna razmišljanja, utrinki, ki 
govorijo o umetnikovi drži do 
sveta in življenja, o nenehnem 
iskanju Božjega obličja in o 
veliki ljubezni do Kristusa.

Uvod v knjigo oz. nekak
šna pričevanja so napisali bi- 
blicist in upokojeni milanski 
kardinal Carlo Maria Martini, 
teolog in Rupnikov duhovni 
oče kard. Tomaš Spidlik, pra
voslavni teolog O liv ie r e le 
ment in Crispino Valenziano, 
eden največjih strokovnjakov 
v svetovnem merilu za nabož
no umetnost. Povejmo še, da 
je knjiga izšla oktobra letos 
istočasno v italijanščini, špan
ščini, angleščini in slovenšči
ni; prve tri je izdala rimska za
ložba Lipa, slovensko pa ko
prska založba Ognjišče. Vse 
izdaje je tiskala tiskarna Delo 
v Ljubljani.

PREDSTAVITEV V KOPRU
"Za Ognjišče je bil to  re

snično velik podvig," je na 
predstavitvi dne 17. novem
bra letos uvodoma povedal u- 
rednik slovenskega mesečni
ka mag. Božo Rustja v cerkvi 
sv. Marka na Markovcu v Ko
pru, katere apsido je umetnik- 
teolog s pomočjo Ateljeja za

duhovno umetnost nedavno 
poslikal s sijajnim 115 kvadra
tnih metrov obsegajočim mo
zaikom. Koprski "krst" knjige 
je bil pravi praznik, ki ga je 
Založba Ognjišče organizira
la v sodelovanju z župnijo sv. 
Marka in Klubom krščanskih 
izobražencev iz Kopra. Sreča
nje, ki se ga je udeležila ve
lika množica ljudi, je na zače
tku in koncu oplem enitilo sa
kralno petje zbora Zveze cer
kvenih pevskih zborov iz Tr
sta, ki ga je vodil Edi Race, na 
orgle pa spremljal prof. To
maž Simčič. Nekaj odlomkov 
iz knjige je prebrala sodelav
ka Radia Ognjišče Tanja Jako
min.

Prisotna sta bila tudi kopr
ski škof M etod Pirih in po
možni škof Jurij Bizjak. Prvi se 
je veselil prisotnosti p. Rupni
ka in poudaril, da verska ume
tnost spada med najplemeni
tejša dela duha, saj se preko 
nje naš duh dviga k lepemu.

Srž srečanja je bil pogovor 
med p. Markom Rupnikom in 
mag. Božom Rustjo. Predsta
vitev torej ni bila le oris vsebi
ne knjige, ampak zgovoren in 
živ prikaz življenja in dela u- 
metnika-teologa. Zaradi bo
gastva vsega, kar je gost po
vedal navzočim, navajamo 
vsaj nekaj misli.

Na prvo vprašanje o umet
nikovem odnosu do p. Špi- 
dlika je Rupnik povedal, da je 
poznavanje p. Špidlika zanj 
velik dar in velika milost, prav 
tako je dar in m ilost njegovo 
imenovanje za kardinala, ki 
pomeni uradno priznanje nje
govi teologiji. "To je velik bla
goslov za Center Aletti in za 
vizijo dialoga s pravoslavno 
Cerkvijo."

"Kot mlad fant, študent na 
rimski akademiji, sem bil ne
miren duh, revolucionaren in 
udarniški," je povedal p. Rup
nik. Potem ko je spoznal p. 
Špidlika, se je kmalu navezal 
nanj, saj ga je močno spomi
n ja l na n jegovega  očeta . 
"N ikdar ni dvigal glasu, ved
no je bil malo šaljiv. Hum or

dovina, spomin." In še: "Ver
jamemo, da je lepota edini 
občutek, ki človeku omogo
ča, da dojame resnico... Lepo
ta je uresničena ljubezen, 
Cerkev pa je skupnost. Zato 
lahko pravilno razumemo e- 
vangelij, samo če smo sku- 
paj."

Na bogatem večeru je bil 
govor tudi o Rupnikovih knji
gah. Pater je o tem povedal: 
"Nisem knjižni molj. Zanima 
me misel, ki jo je mogoče ži
veti. N ikdar me ni zanimalo 
abstraktno razm išljanje, ki 
kvari vzdušje vere. Zanima 
me življenje." P. Marko je za
čel pisati, ker so ga ljudje o 
tem spraševali. "Stalno je tre
ba razmišljati, vedno imeti v 
sebi dobro duhovno vpraša
nje." Iz premlevanja se stvari 
same rodijo. In pri tem avtor 
ni iskal svojega, ampak je sa
mo odgovarja l na prošnje 
drugih. P. Rupnik, ki stopa v 
svoje 50. leto, je takole pote
gnil črto: "Ustvarjam lahko, 
ker živim v skupnosti, ki mi to 
omogoča. Bil sem slikar, 'po-

i stal sem' atelje. Bil sem Mar
ko Ivan Rupnik, 'postal sem' 
duhovno središče... V zače
tku človek gleda, kaj bi rad; 
potem pa vidi, kaj lahko sto
ri. Najprej ima načrte, kasneje 
pa se sprašuje o tem, ali lahko 
še kaj dobrega naredi."

P. Rupnik je spregovoril 
tudi o mozaiku na Markovcu, 
za katerega ga je prosil žup
nik in njegov prijatelj g. Krži
šnik. "Župnija  je za to delo 
molila, to je zelo pomembno. 
Delalo je deset umetnikov. 
Naše delo je za ljudi, ne za 
župnika ne za Rupnika, kajti 
edina ustvarjalna sila je ljube
zen."

Danijel Devetak

pa je najboljše zdravilo proti 
herezijam... V mojih slikah je 
vedno videl kaj pozitivnega." 
P. Rupnik je razumel, da gre 
p. Spidliku za življenjsko mo
drost. Zato je poslušal moder 
nasvet ("Če hočeš kaj naredi
ti, zlezi na ramena enega sa
mega velikana, njegovo misel 
prem levaj, prebavi in nato 
pojdi na svoje.").

O besedilih, ki spremljajo 
reprodukcije , je p. Rupnik 
povedal to: "Zelo težko je po
vedati kaj novega, ko gre za 
modrost. O dkrivam o lahko 
nove oblike." Poudaril je, da 
v krščanski veri gre za enot
nost, ko se govori o podobi 
in besedi: likovna umetnost 
pa je prav prevod besed v bar
ve in like. Beseda skozi barve 
in podobe je simbolična, po
doba sploh je neizčrpen za
klad, ki more povedati tudi to, 
česar beseda ne more. Podo
ba lahko navduši, pritegne 
pozornost, razodeva skrivno
sti, pouči. "Govorica umetno
sti daje občutek svobodne 
pripadnosti, prisotnosti, izro
čitve."

Rupnikova umetnost je od 
vsega začetka zelo snovna in 
kozmična, je povedal Božo 
Rustja. Rupnik: "Bog je ustva
ril zemljo, da bi človeku po

magal živeti." Zato je pozval 
prisotne, naj se vrnejo s pra
vo držo k njej, saj je v njej pri
sotna Božja m odrost. "Če 
smo dovolj ponižni, se nam 
bo razodela, saj je ta modrost 
posuta povsod." Božja mo
drost varuje stvarstvo, videla 
ga je, "ko je bilo še sveže, či
sto, prozorno, nepopačeno, 
prosojno. Zato je m odrost 
Božji spomin, ki ohranja spo
min na stvari, kakršne so v 
resnici... V stvarstvu je zapisa
no, kam bi stvarstvo rado šlo. 
Rado bi se rešilo..." Tu pa je 
na potezi človek, ki živi resni
co, ko z lju b e zn ijo  rešuje 
stvarstvo pred m in ljivostjo. 
"Če hočemo stvari rešiti, jih 
moramo izročiti..."

Duh in materija nista v na
sprotju. Beseda "duhovno" 
ima za kristjane svoj temelj v 
Svetem Duhu, osebi, ki je v 
krščanski tradic iji "ljubezen 
Božje ljubezni" (sv. Avguštin). 
Zato je duhovno tisto, kar nas 
spominja, da smo tudi mi ose
be, da je tudi v nas ljubezen, 
ki nas dela podobne Božjim 
osebam. "Če Boga najbolj za
znam uje ljubezen, človeka 
najbolj zaznamuje odnos z 
drugim, srečanje v ljubezni... 
Snovni svet zato ne more biti 
v nasprotju z duhovnim, saj

smo snovna bitja, s telesom 
bom o vsta li." K ljub strahu 
pred smrt jo se telo reši, samo 
če se izroči drugemu. "Greh 
nam je vsilil misel, da mora
mo na zemlji posedovati in 
imeti oblast. Ljubezen pa za
hteva angažiranost snovnega 
sveta, saj brez snovi-telesa ne 
moremo ljub iti."

Umetniška govorica p. 
Rupnika spaja v enoto tradi
cijo in sodobnost. V knjigi je 
razviden prehod od mladost
nih del prek sinteze do velikih 
mozaikov zadnjih let, in ven
dar obstaja -  pravi Rupnik -  
neka organska vez. "V  zadnji 
istanci me zanima samo Kri
stus... Karkoli delam, vem, da 
me On spremlja z isto ljubez
nijo... Ta pogled poenoti vso 
zgodbo. Če je kdo srečal ta 
pogled usmiljenja in dobrote, 
se je od njega gotovo kaj nau
čil." Rupnikov sobrat p. Silva
no Fausti pravi, da Boga sre
čaš v globinah svojega zla, 
slabosti, ne pa v teorijah in 
mislih. "Svoje preteklosti ne 
moremo brisati, saj se npr. 
oče nauči biti oče, ko vidi, da 
je nad sinom kaj zgrešil." Na
ša vera je vera obličij, je še po
vedal gost večera, "zato sem 
se vrnil k podobam, kajti ose
ba je obličje, obličje je zgo

***
Marko Ivan Rupnik,
Barve sojnosti,
288 strani, format 24x29,5 cm, 
cena 9000 tolarjev, Založba 
Ognjišče, info(» ognjisce.si. 
Knjigo dobite tudi v Katoliški 
knjigarni v Gorici in Tržaški 
knjigarni v Trslu.

Ponovno v Sveti deželi

Pismo iz Izraela (ii)
En Kerem, 1.8.2003 -  Vče

raj zvečer je po enomesečni 
službi v St. Vincentu odpoto
vala italijanska prostovoljka 
Flaminia. Poznava se že več 
let, a ne gojiva pretirano naji
nega prijateljstva. Ob ponov
nem srečanju pa se med na
ma takoj vzpostavi poveza
nost, sintonija vrednot in ču
tenja. Preprosta in duhovno 
bogata je ta 70-letna gospa, 
svetniška oseba. Ko mi je pri
povedovala svojo življenjsko 
zgodbo, sem v njej začutila 
delovanje Božje dobrote in 
kako seje temu toplemu valu 
zaupljivo prepuščala. Kot edi
na hči premožne družine je z 
d e ve tn a js tim i le ti m ora la  
prekiniti šolanje in se zaposliti 
zaradi očetove smrti. Mama 
ji je kmalu nato zbolela in jo

je morala do pred kratkim  
sta lno  negovati, do njene 
sm rti. Ta dolžnost pa je ni 
ovirala, da bi se posvetila pro
stovoljn im  službam v Vare- 
seju, kjer živi. Že vrsto let de
luje na Karitas, aktivno poma
ga misijonarjem v Indiji, sle
di vojaškim oporečnikom in 
že 12 let preživlja po mesec 
dni v St. Vincentu, da je v služ
bi gojencem. Suhljata je in ži
vahna, veliko govori, a zna 
pazljivo prisluhniti sočloveku 
in razum e človeško stisko. 
Dolgih 18 let podpira s sku
pino bivših sošolcev, prija 
teljev in som išljenikov več 
razvojnih pobud v revnem 
predelu Indije. Tam deluje 
njena sošolka in prijateljica 
redovnica, ki je tudi zdrav
nica. Skupina gm otno pod

pira vse njihovo delovanje pa 
tudi z m olitvijo. Vsako leto se 
med božičnim i in novoletni
mi prazniki odpravijo v Indijo 
nekateri člani, da na svoje oči 
vidijo potrebe, možnosti raz
voja in uporabe sredstev. 
M nogo posvojitev na daljavo 
jim  je tudi zaupanih, da lahko 
šolajo revnejše otroke in po
magajo njihovim  družinam. 
Flaminia vsa ta dolga leta od
haja v Indijo in tam ostaja vsaj 
po tri mesec«, da sledi vsemu 
dogajanju. Tam ima praktič
no svoj drugi dom. Za mamo 
pa so v hčerkini odsotnosti 
skrbele druge primerne ose
be. Ko je pred nekaj leti Fla
minia ostala sama, ji je posta
la dom ača hiša prevelika. 
Zato jo je sklenila obnoviti in 
prodati, zase pa ohraniti le 
majhno stanovanje. Vsa dela 
so prevzeli v roke njeni prija
telji in ji omogočili, da je ne

prekinjeno nadaljevala s svo
jo dobrodelno dejavnostjo.

"Vse so tako uredili, kot bi 
si sama želela", je pripovedo
vala Flaminia in dodala: "Saj 
veš, da pravi evangelij: Iščite 
najprej božje kraljestvo in vse 
drugo vam bo navrženo..." 
Taka je ta gospa. Doživela je 
tudi resne preizkušnje, npr. 
kako je začela pred kakimi 
petim i leti izgublja ti lase in 
ostala polagoma čisto brez 
njih. To je bil hud udarec za 
njeno samopodobo. Obiska
la je vrsto specialistov, iskala 
vzroke za tako nadlogo, zdra
vila, a brez uspeha. Končno si 
je rekla: če me Jezus vodi v to 
izkušnjo, moram pač to spre
jeti. Dejstvo je sprejela in se 
počasi privadila lasulji. A na
čin, kako je vse sprejemala iz 
Božjih rok, me je zelo prese
netil. Ali kako je preložila gla
vno vlogo, ki jo  je imela pri

Karitas, na mlajša ramena, 
sprejemala vnešene spremem
be in to brez nepotrebnega 
kritiz iranja mlajših sodelav
cev... Prve dni julija je tiho in 
samotno praznovala sedem
deseti okrog li ro js tn i dan. 
N ikomur ni tega izdala, nihče 
se je v St. Vincentu ni spom
nil; bila je vesela, da je šlo vse 
neopazno mimo. Navsezgo
daj je šla k maši in k obhajilu, 
to je bilo njeno darilo.

2. avgusta 2003 - Popoldne 
pridem v službo v običajno so
bo tri. Ko pozdravljam otroke, 
zaslišim, da Rina, naša ljublje
na Rina, nekaj stoka in godrnja. 
Takoj se ji približam in ugoto
vim, da je vsa pobruhana. Brž 
ukrepam in skušam ugotovi
ti, kaj je z njo narobe. Pred ne
kaj dnevi je bila pri morju in 
mogoče se je česa nalezla, išče
mo vzroke slabosti s kolegica
mi. Brž izmerimo vročino, kli

čemo bolničarja, ki ukrepa, saj 
je temperatura visoka in leze 
navzgor. Popoldne budno pa
zim na Rino, a ji ne gre na bolje. 
Se nekajkrat bruha in jo mo
ram okopati in preobleči. Pri
tožuje se tiho. Pregledat jo pri
de tudi odgovorna bolničarka 
s. Norma in odredi, naj ji vz
trajno dajam tekočine. Novi
ca o Rinini bolezni se kmalu 
raznese po St. V incentu in 
mnogi jo pridejo pozdravit, jo 
bodrit, naj čimprej ozdravi. Ri
ni celo uspe, da se, kljub ne
razpoloženosti, ljubko nasme
hne ob iskovalcem . Vdano 
prenaša svoje slabo počutje in 
le ko sem ob njej, mi skuša 
dopovedati, da ji ni dobro. In 
tako se zgodi, da za našo Rino 
trepetamo kar nekaj dni, ker ji 
nikakor ne gre na bolje, smo v 
skrbeh za njeno zdravje.

/dalje 
Tereza Srebrnič
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V to rek , 24. novem bra, so v 
razstavni galeriji Kulturnega doma v 
Gorici, v okviru praznovanj ob 22-let- 
nici njegove otvoritve, odprli razsta
vo tržaškega slikarja Deziderija Švare. 
Razstava, ki bo na ogled do 14. de
cembra, predstavlja obsežen izbor 
avtorjevih del, ki so nastala od druge 
polovice devetdesetih let vse do da
nes. O slikarju in njegovem delu je 
na predstavitvi spregovoril likovni 
kritik Jožko Vetrih, večer pa je še do
datno obogatil goriški pesnik in od
govorni urednik Novega glasa Jurij 
Paljk, ki je prebral dve svoji poeziji.

Slikarstvo Deziderija Švare spret
no meji med čisto abstraktno govo
rico in lirično interpretacijo narave 
in sveta, ki nas obdaja. V tem zahtev
nem dvogovoru odigrata barva in 
svetloba najpom em bnejšo vlogo. 
Preostanki vidnega so izčiščeni na 
najosnovnejše geometrijske tvorbe, 
te pa se med seboj spajajo s po
močjo velikih barvnih polj, ki so v 
ustvarjalnem procesu izgubila vsakr
šno povezavo z resničnimi barvami 
narave. V ta barvna polja je avtorju 
uspelo vkleniti svetlobo narave in 
prostranost neskončnih dimenzij. V

Kulturni dom /  Gorica

Svet Deziderija Švare

I O TO  HI MHA(

najnovejših delih, ki so na ogled na 
razstavi v Kulturnem domu, je  pro
ces razstapljanja in spajanja nek
danjih geometrijskih prvin v eno sa
mo, zlito in enotno barvno celoto še 
toliko bolj poudarjen. Copičevi za

mahi so na platnu skorajda nevidni, 
barva je spretno nanošena z delikat
nimi in skorajda nezaznavnimi po
tezami, kar umetniku omogoča, da 
likovno površino spremeni v neneh
no prehajanje in stapljanje različnih

barvnih tonov. Na platnu nastajajo 
tako neskončne barvne in svetlob
ne atmosfere. Če se gledalec malo 
zamisli, se mu ob pogledu na te bar
vne površine lahko rojevajo neštete 
asociacije. Mogoče je - s kančkom 
domišljije - prehoditi pot v obratno 
smer, zaznati v slikah umetnikove 
izhodiščne podobe, morda marine, 
kraške skale, neskončna obzorja. 
Najverjetneje pa gre tu za slikarstvo 
duha, za izpovedno moč, ki jo  avtor 
skuša črpati iz svojih notranjih doži
vetij. Nastajajo tako neštete barv
ne variacije, slikarjeva barvna pale
ta se razprostira od hladnih do top
lejših tonov, ti pa so vsekakor ved
no delikatni, skorajda pastelni. Pri 
tem so preostanki m ateria lnega 
sveta s pomočjo spretnih slikarskih 
zamahov spremenjeni v harm oni
čno sosledje zabrisanih barvnih 
prehodov. Nevarnost je  seveda, da 
se ob takem slikarstvu prekorači ti
sta nevidna meja med sliko kot spo
ročilom  in pa sliko, ki je le še deko
racija. Avtor se temu upira z iskre
no izpovedno silo in resnim ustvar
jalnim  delom.

Ivan Žerjal
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Edward Albee, Kdo se boji Virginie Woolf?
Prevod Metka Zobec, režija in scenografija Mile Korun, dramaturginja Jera 
Ivanc, kostumografka Janja Korun, glasbena oprema Žarko Prinčič

Albeejeva dela so se na naših od
rih začela pojavljati v začetku 60-ih 
let in od takrat se pravzaprav ob 
vsakem srečanju s tem avtorjem  
čudim o pronicljivosti njegovih pri
kazov. Zorni kot je sicer ameriški, 
obenem pa tudi naš. Že v prvih de
lih (Zgodba o živalskem vrtu, 1959; 
Ameriški sen, 1961), ki jih uvrščamo 
v teater absurda, Albee ostro napa
da tiste vrednote, ki opom enja jo 
ameriško družbo, in vidi v njih te
m eljn i razlog za osam ljenost ter 
obup sodobnega človeka. Z dramo 
Kdo se boji Virginie VVoolf? (1962) 
je ta avtor dosegel gledališko rav
novesje: razširil je odrsko dogajanje 
in trdoto sporočilnosti teksta razvil, 
da je postala dostopna tudi obisko
valcem broadwayskih teatrov. Tudi 
v poznejših delih , kot je recim o 
Gospa iz Dubuqua, ki jo  je I. 1983

igralo SSG, je tematika pravzaprav 
ista, le da je avtorjev pristop manj ob
sesiven, ker z dvoumji ali metafizični
mi prvinami ublaži prejšnjo ostrino. 
Virginia VVoolf ostaja Albeejevo te
meljno delo, močan izziv za režiserja 
in igralce, za gledalce pa vsakič vzne
mirljiv dogodek, ker je to drama, ki 
prevzame in jo res lahko gledamo več
krat. Potek treh dejanj je povsem 
uravnovešen. V prvem začneta Mar- 
tha in George razgrinjati svoje šale in 
igre, v drugem preideta v Valpurgino 
noč in se v tretjem lotita izganjanja 
duhov. V teh oznakah je zaobjet 
razvoj dramatskega prikaza.

Po zabavi v kolidžu se rektorjeva 
hčerka Martha in njen mož, neuspe
šen profesor zgodovine, vrneta pre
cej okajena domov, med nadaljnjim 
pitjem pretresata fantazije, s kate
rimi si pestrita življenje. Tokratne

mu igranju prisostvujeta novo na
stavljeni profesor biologije Nick in 
njegova žena Honey, ki ju je Mar
tha povabila na obisk. M arthina in 
Georgeova zabava se stopnjuje do 
tiste skrajnosti, ko je potreben dra
stičen rez in George igro prekine, s 
tem pa razgrne pred gostoma nju
no realno stisko in nemoč.

M ile Korun je delo odrsko posta
vil in podpisal tudi funkcionalno in 
svojemu konceptu ustrezajočo sce
nografijo, tako da se je drama od
vijala v skladu z njegovo režijsko 
senzib ilnostjo . Glede na sočasni 
družbeni utrip je Korun dal nekaj 
več prostora stiski mladega para. 
Lotos Vincenc Šparovec je v vlogi 
Nicka zaigral mladega profesorja 
biologije, ki mu je bilo dotlej jasno, 
kako naj bi se njegova življenjska 
igra razvijala. D obro premišljena

zadržanost mu je omogočala neko
liko odmaknjen pristop k dogajanju 
in idealno pariranje vseh replik. Ob 
njem je Iva Kranjc v vlogi Honey iz
živela absurdni položaj mlade pro
fesorjeve žene. Bila je opazna in pre
pričljiva. Krhkost je izvajala iz ne
poznavanja tistih igric, v katere ju 
uvede zrutinirani par intelektualcev.
V njem je Boris Ostan igral Geor
gea zmerno in ostro, preudarno in 
odločno. Vloga se je igralsko izšla, 
tako da je bilo njegovo končno priz
nanje o nesposobnosti realizacije 
kakršnega koli cilja tudi hladna izpo
ved o medsebojni soodvisnosti. Vse 
ne izž ive te  sanje za ro tn iško  za
vezujejo par v nerazdružljivo eno
to. Jožica Avbelj je bila Martha in je 
verjetno želela zapletenost te inten
zivne vloge malce približati dana
šnjemu pojmovanju intelektualke, 
toda pri značajskih odtenkih ji je 
zmanjkovalo oprijemov in je včasih 
prihajalo do nedorečenosti. Kljub 
sploščenosti današnje družbe, so 
namreč ti liki še vedno aktualni.

BK

Pesniški večer v Kultrunem domu
Mark, ki pa ga je Trst še pri sedmih 
letih "posinovil". Poleg tega da je 
Mangani d irektor SIDAJE, se tudi 
sam predaja ustvarjanju poezije, 
sicer nekoliko bolj ironičnh in sati
ričnih verzov, kot je lahko posluša
lec sam zasledil ob njegovem bra
nju iz zadnje, še neizdane, pesniške 
zbirke Ironia della sorte.

Večer v tržaškem Kulturnem do
mu, ki sicer ni pritegnil posebno šte
vilne publike, je bil vsekakor zanimiv, 
čeprav različen od ostalih, ki so ust
varjali pesniško in magično atm o
sfero s prepletanjem barv, besede 
in glasbe. Tokrat glasbene kulise ni 
bilo, poleg tega pa je bila odločitev 
za povabilo dveh gostov nekoliko 
tvegana, saj bi najverjetneje vsake
mu izmed njiju morali posvetiti sa
mostojen večer; kljub temu da ima
ta oba precej skupnih stičnih točk, 
se med sabo tudi razlikujeta bodi
si v pesniški govorici kot po značaju 
in nastopu. Ob vsem tem ostajajo pe
sniški večeri še vedno enkratno lite
rarno doživetje v našem okolju, ki 
nima dvojnikov ali podobnih sre
čanj, zato so posebno dobrodošli 
in prijetna varianta klasičnim pred
stavitvam literarnih del ali tradicio
nalnim kulturn im  večerom.

JC

NAPOVEDNIK
R A D IO  SPA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  5.12. D O  11 .12 .2003 )

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 

za Goriško 97.5, 91.9,
RADIOSPAZtO r  ,
- < ^ - < — 1 M h z ; za F u r la n ijo  
K J H  103.7, 103.9 Mhz; za 

Kanalsko dolino 95.7 
Mhz; za spodnjo dolino Bele 98.2 
Mhz; za K arn ijo  97.4, 91, 103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spo
redu vsak dan, od ponedeljka do 
petka, od 20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 5. decembra (v studiu An
drej Baucon): Glasbeni desert iz 
diskoteke 103. - Šopek narodnih viž.
- Zborovski kotiček. - Obvestila.

- Ponedeljek, 8. decembra (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni lističi z 
Andrejem: zanimivosti in informacije.

-Torek, 9. decembra (v studiu Ma
tjaž Pintar): Ali veste, da... glasbena 
oddaja z Matjažem.

-Sreda, 10. decembra (v studiu Da
nilo Cotar): Pogled v dušo in svet: 
Zimska pokrajina z divjo mačko. - 
Izbor melodij.

-Četrtek, 11. decembra (v studiu 
Niko Klanjšček): Zvočni zapis: Po
snetki z naših kulturn ih prireditev.
- Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
V adventnem času smo malce pre

uredili svoj program. Drugače so ob
likovani ponedeljki, ko oddajo začenja

mo z mislijo, ki jo ob sveč
kah adventnega venca pri- 

r a d io  pravlja Aleksija Bizjak. Šle- 
o g n jiso - cj j  ma|a a n ke ta  0 tem, po 
čem si bodo letošnje leto Primorci 
najbolj zapomnili. Anketo je pripravil 
Tomo Golob. Vsakokrat je na vrsti po 
en Sledil bo Primorski klicaj, ki ga pri
pravlja Urška Železnik. In čisto na kon
cu so vsak ponedeljek na vrsti minute, 
namenjene otrokom, ki jih pripravlja 
Martina Števanja. V njih lahko prisluh
nete kopici nasvetov, kako vključiti 
otroke v priprave praznikov. In druge 
oddaje? V goste smo se tokrat pova
bili k sestram notredamkam, ki so pred 
kratkim praznovale 170-letnico reda in 
115-letnico prihoda v Trnovo (4.12. ob 
17. uri). Petkovo oddajo Rezervirano 
za... (5.12. ob 16. uri) smo posvetili 
razmišljanju o molitvi rožnega venca, 
ki jo je pripravila Mihaela Jurdana. O 
tem, kako pa so mladi po naših žup
nijah pripravljali miklavževanja, pa v 
torkovem Mozaiku mladih (9.12. ob
16. uri). Izberite in prisluhnite!

Na knjižnem sejmu v Ljubljani je 
Mohorjeva družba Celje prejšnji te
den predstavila tudi knjigo Veselo mi- 
klavževanje avtorice Ksenije Medved, 
ki jo je ilustrirala Paola Bertolini Gru- 
dina. Naša zamejska ilustratorka se 
je tokrat preizkusila v drugačni teh
niki, živobarvnih akrilih. Prvi del knji
ge, ki jo je oblikoval VValter Grudina 
in je lahko odlično darilo ob decem
brskih praznikih, vsebuje zgodbico 
v obliki slikanice, na koncu pa je ista 
zgodbica preurejena tudi v igrico.

Iztok Osojnik med nami
D rugi pesniški večer v Sloven

skem stalnem gledališču v Trstu je 
potekal v znamenju m ednarodnih 
pesniških festivalov. Gosta večera 
sta bila Iztok Osojn ik (na sliki), vo
dilna duša V ilenice, in U m berto  
M angani, od leta 2001 
glavni organizator Med
narodnega pesniškega 
srečanja SIDAJA. Slednji 
je med drugim  pobraten 
z Vilenico, saj se odvija v 
istem obdobju, udeležen
ci obeh festivalov pa ima
jo več skupnih srečanj.
Ravno zaradi teh osebnih 
zanimanj obeh gostov je 
bilo morda umetniško bra
nje pesniških verzov v pe
tek, 21. novembra, neko
liko potisnjena v ozadje.

Pred O so jn ikovim  in 
Manganijevim nastopom 
je bil oder prepuščen O r
landu Uršiču in gostitelju 
večera Janku Petrovcu. forumi- 
Uršič je direktor zelo mla
de, a obenem še kar prodorne ma
riborske Študentske založbe Litera, 
ki si je od svoje ustanovitve leta 
2001 utrla pot v slovensko literar

no srenjo z izdajanjem  številn ih 
publikacij. Program založbe Litera 
je neprofiten, veliko pozornosti pa 
posveča predvsem izvirnemu slo
venskemu leposlovju, pa tudi stro
kovni literaturi, kot je dejal Uršič,

ki je še posebej poudaril zaintere
siranost za zamejsko področje: v lan
skem letu so izdali Lipušev Boštja
nov let , letos pa Pahorjevo Zgodbo

o reki, k rip ti in dvorljivem golobu. V 
program u je še izdaja Žbranega 
dela V ladim irja Bartola in številni 
drugi načrti, med katerimi je poseb
no hvalevredno izdajanje zbranih 
del slovenskih pesnikov in pisa
teljev. Zadnja izdaja založbe Litera 
je  Osojnikova pesniška zbirka Iz 

Novega sveta.
Rdečo n it začetnega 

pogovora s pesnikoma ve
čera je  predstavljal O soj
nikov verz "U m etnost je 
ravnotežje brez s im e tri
je". Oba povabljenca sta 
se namreč strinjala s tem, 
da mora umetnost prese
gati simetrijo, saj je le-ta 
dolgočasna in brez prave 
življenjske sile. "N e smeš 
b iti simetričen, ker ko si, 
si kičast", je prepričan O- 
sojnik. Zato ovija vsako O- 
sojnikovo zbirko drugač
na govorica. Primer tega 
je bilo slišati iz ust pesnika 
samega, ko je prebiral po
ezije iz zadnje zbirke Iz 
Novega sveta, nastale po 

njegovem prvem potovanju v Ame
riko. O b O sojn iku  je nastopil še 
drugi gost večera Um berto M an
gani, italijanski pesnik, po rodu iz

“Veselo miklavževanje”
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Knjižni sejem ali samo velika razstava slovenskih knjig?
k .n  n i z  n

Dr. Jože Markuža, pisatelj Zorko Simčič, urednica Lida Turk in ta jn ik Goriške Mohorjeve 
družbe Marko Tavčar predstavljajo letošnje ' mohorjevke"

19. knjižni sejem seje m inulo ne
deljo zaključil. O rganizatorji, ki so 
v Cankarjev dom v Ljubljano privabili 
več deset tisoč obiskovalcev, med

medtem ko se je Goriška M ohor
jeva družba z novim svežnjem knjig 
predstavila sama. Isti dan je tržaška 
Mladika priredila posebno predsta-

Tržaška pisatelja Boris Pahor in  Alojz Rebula sta s svojima dnevnikoma, ki sta izšla pri 
Mladiki, dobesedno očarala s svojo jasno in kleno besedo

njimi veliko šoloobveznih otrok, dija
kov in študentov, se lahko pohvali
jo, da je tudi tokrat in morda letos še 
bolj, sejem slovenske knjige uspel.

Tudi Slovenci iz zamejstva smo 
lahko po svoje veseli, ker smo na 19. 
prazniku slovenske knjige imeli svoj 
dan, saj smo se s svojo knjižno bero 
in s svojim i založbami ter avtorji 
predstavili v četrtek, 27. novembra.

Tri založbe (Mladika, Založništvo 
tržaškega tiska in Novi M atajur) so 
se javnosti prvič predstavile na po
sebni tiskovni konferenci skupaj,

vitev dveh najbolj znanih pisateljev 
iz naše narodne skupnosti v Italiji, saj 
sta se Boris Pahor in Alojz Rebula 
predstavila javnosti s svojima zad
njima knjigama dnevniških zapisov, 
ki sta izšli pri M ladiki, in seveda že 
to dejstvo, da sta bila dva najbolj po
membna pisca iz naših logov v Ljub
ljani, je pomenilo dogodek, ki ga 
je vredno obeležiti. Tako Boris Pa
hor kot A lojz Rebula sta v Ljubljani 
ponovno podčrtala pomen sloven
skega jezika za vse nas, predvsem 
pa njegov pomen za slovensko sa

mobitnost, in bila obenem tudi mne
nja, da se Slovenija sama premalo 
zaveda tega pomena. Pahorjeve be
sede, "da bi Ljubljana morala v Ev
ropo preko Celovca in Trsta," smo tu
di tokrat lahko poslušali samo tisti, 
ki se s tem i besedami že dolga leta 
strinjamo, ter nekaj kronistov, ki so 
o tem dogodku bolj ali manj obšir
no poročali. Čeprav je bilo istočasno 
v Cankarjevem domu več drugih 
prireditev, smo na predstavitvi Pa
horjevega in Rebulovega dnevnika 
vseeno pogrešali več slovenskih kul
turnikov, kot jih je sicer bilo. Nismo 
sicer pristaši jamranja za vsako ce
no, lahko pa zapišemo, da bi bese
de o pomenu jezika, narodne smo- 
bitnosti in prihodnosti slovenskega 
naroda v Evropski uniji naših dveh 
pisateljev in preko njiju seveda tudi 
naše, morale v dom ovini Sloveniji 
imeti večjo težo, kot jo  sicer imajo!

Knjižni sejem je torej uspel, kot se 
reče, ko pogledamo na tisoče obisko
valcev. Pa vendar dober obisk ni ved
no velik uspeh, saj dober ob isk 
lahklo skriva tudi veliko takih stva
ri, ki jih je treba vedeti in povedati, 
pa čeprav so vedno v senci navidez
nega uspeha. Sami smo bili veseli 
naših novih knjig, med n jim i tudi 
dveh novih pesniških zb irk  Aceta 
M erm olje  in M arija  Čuka pri ZZT.

Ne moremo namreč mimo neka
terih ugotovitev, ki kažejo na stanje 
letošnjega knjižnega sejma, saj se 
je letos sejma udeležilo za dobro 
če trtino  (!) manj slovenskih kn ji
žnih založb (76 oz. 25 manj kot 
lani). To pa kar nekaj pove, tako o 
razmerah v založništvu, na knjižnem 
trgu, pa tudi o sejmu kot "največji 
knjigarni v Sloveniji".

Ta četrtinski "nem i bo jkot" seve
da nikakor ne priča o prazniku slo
venske knjige, kar je (med drugim ) 
govoril letošnji slavnostni govornik 
slovenski prem ier Anton Rop. Prav 
on pred leti kot finančni m inister ni 
"slišal" zahtev po ukinitvi ali zmanj
šanju davka na dodano vrednost na 
knjige. Nismo namreč še pozabili 
gromkega aplavza, ki ga je dobil 
pesnik Tomaž Šalamun, lanski go
vornik, ko je rekel, da je slovenski 
četrti najvišji davek v Evropi na knji-

Urednik Mladike Marij Maver s sodelavko Nadio Roncelli predstavlja zadnje dnevniške 
zapise Borisa Pahorja in Alojza Rebule

ge pravo avtoteroristično dejanje... med kn jižn im i stojn icam i in opa-
Sejma smo bili seveda veseli, do- zovali knjižno bogastvo slovenskih

sti manj veseli pa smo podatkov, da založb. Le malo je b ilo  med njim i
tudi na Slovenskem kupujejo ljud je takih, ki so lahko segli v žep in si pri-

k n j  i ž n i  s e j  e n

Urednik Mladike Marij Maver, urednica Galeba in  založbe Novi Matajur Majda Železnik 
ter urednik Založništva tržaškega tiska Ace Mermolja predstavljajo svoje založbe

vse manj knjig, da se sicer izdaja ve
liko knjig, a v vse manjših nakladah, 
da preprosto  povedano, tud i na 
Slovenskem ne berejo več veliko in 
kn jig  ne kupujejo. Razlogov je ve
liko, prvi je gotovo v previsokih ce
nah, ki jih im ajo slovenske knjige.

Tako smo na 19. knjižnem  sej
mu v Ljubljani res lahko videli ve
liko o trok, šolnikov, dijakov, štu
dentov, m ladih in starejših lju b i
teljev knjige. Vsem je b ilo  skupno 
predvsem to, da so lahko veliko 
kn jig  v ide li, da so se sprehaja li

voščili novo knjigo, med temi skoraj 
ni b ilo nobenega šolarja in šolnika, 
malo upokojencev in še manj štu
dentov.

Na tak način slovenski knjižni 
sejem postaja vse bolj čudovito pri
rejena, lepa in svetleča, dobro obi
skana, a vseeno samo razstava slo
venskih knjig, vse bolj samo razsta
va, na kateri se predstavlja blago, za 
katerega že pred obiskom razstave 
veš, da si ga ne boš mogel kupiti.

In to je grozljivo.
tekst in slike Jurij Paljk

Kulturni center Lojze Bratuž v Gorici

Božje in svete podobe. Kiparji in rezbarji
iz Val Gardene

M inu lo  sredo, 26. novembra, so 
v Kulturnem centru Lojze Bratuž v 
Gorici svečano odprli izjemno lepo 
razstavo umetniške obrti izdeloval
cev kipov iz Val Gardene, ki daleč 
naokrog slovijo po svoji umetniški 
šoli in tradiciji izdelovanja kipov v 
lesu.

Božje in svete podobe je naslov 
razstave, ki bo v centru Bratuž na o- 
gled do konca leta in je prodajne na
rave, predvsem pa je na Goriškem

prvi večji in obširnejši prikaz umet
niške obrti iz Val Gardene, za kar gre 
zasluga predsednici centra Bratuž 
prof. Franki Žgavec, ki je razstavo tu
di organizirala v sodelovanju z zadru
go umetniških rezbarjev in kiparjev 
Unika iz Val Gardene s katere pred
sednik, tudi sam rezbar in kipar, Giu
seppe Rumerio, je na razstavi sprego
voril o večstoletni tradiciji rezbarjenja 
in izdelovanja kipov v lesu.

Za lep uvod v kulturni večer sta

poskrbela glasbenika centra Emil Ko
mel Fabio Devetak, ki je igral na flav
to, in Franko Rea, ki je zaigral na kita
ro. Predsednica centra Bratuž Franka 
Žgavec je prisotne pozdravila in pre
dala besedo predsedniku zadruge 
kiparjev iz Val Gardene Giuseppeju 
Rumeriu, ki je najprej pozdravil v 
ladinščini in tako jasno povedal, da 
se Ladinci zavedajo svojih korenin in 
nase nekaj dajo, pa čeprav so izjem
no maloštevilna narodna manjšina. 
Prisotne je pozdravil tudi goriški 
občinski odbornik dr. Damijan Ter- 
pin, ki je v svojem posegu naglasil 
predvsem to, da so umetniški obrt
niki manjšinci, da so Ladinci, katerih 
politični predstavnik je odločno po
dprl naš zaščitni zakon, kot je tudi 
poudaril, da sam pozna njihovo u- 
metniško obrt in ceni njihova umet
niška dela.

Ladinska ročna obrt, rezbarstvo in 
izdelovanje kipov v lesu, barvanje in 
še bi lahko naštevali, vse to so odlike 
rezbarjev in kiparjev iz Val Gardene, 
ki se prepoznavajo v izročilu svojih 
prednikov. Dve umetniški šoli imajo,

več umetnikov je odšlo v svet na liko
vne akademije, da so se domov vrni
li obogateni z novim znanjem, ki so 
ga vnesli v izdelovanje kipov in rez
barjenje, predvsem pa so vsi ostali 
zvesti duhu svojega izročila. Okrog 
šestdeset oseb sodeluje v zadrugi 
Unika, vsi so umetniški obrtniki, ne
katerim tega naziva ne bi smeli več 
dajati, saj gre za izrazite in samosvoje 
umetniške osebnosti, ki se lahko mir
no uvrščajo v odlično kiparstvo Val 
Gardene in tudi v sodobne tokove 
likovne umetnosti.

Jaslice, izjemne Svete družine in 
pastirčki, svetniki, podobe Matere 
Božje, svetnikov, razpela in Križani,

podobe iz kmečkega sveta, vinograd
ništva in kletarjev, lepe upodobitve 
jelenov, celo panterja, da o otrocih in 
angelih niti ne govorimo, vse to bo 
lahko obiskovalec videl na razstavi v 
centru Bratuž.

Veliko se nas je že zbralo na lepo 
obiskani otvoritvi, ki je bila praznik 
zase, in so se trije prisotni kiparji Giu
seppe Rumerio, Jonas Pitscheider in 
Thomas Comploi zares čudili lepe
mu obisku. Njihova dela bodo seve
da obogatila tiste srečneže, ki si bodo 
njihova dela kupili, saj je razstava pro
dajne narave, vsem nam pa bodo nji
hove podobe in kipi še dolgo ostali v 
spominu.

ZLIT
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Gledališki vrtiljak /  Tretja predstava

Gostovanje LGM in 
Zakleta princesa

Organizatorji Gledališke
ga vrtiljaka so16. t.m. na tre
tje srečanje družinskega a- 
bonm aja povabili rednega 
gosta in skorajšnjega jubilan
ta, Lutkovno gledališče M ari
bor, ki bo naslednje leto praz
novalo o k ro g lo  30-le tn ico  
profesionalnega ustvarjanja. 
17-članski kolektiv odigra let
no več kot 400 predstav na 
domačih in tujih tleh, svoj re
pertoar pa sezonsko bogati s 
trem i ali štirim i premierami.

Mariborčani so tokrat sve- 
toivanski publiki postregli z 
mednarodno produkcijo. Lut
karja Karla Godič in Danilo 
Trstenjak sta oživila junake iz 
pravljice Zakleta princesa ali 
Trije čudežni prijatelji, na bese
dilo in v režiji češkega mojstra 
Pavla Polaka, ki z LGM-jem so
deluje že deset let. Glasbeno 
kuliso in lutke sta podpisala 
prav tako češka avtorja: prvo 
je sestavil Vitezslav Hadl, dru
ge pa je ustvaril oblikovalec 
Jaroslav M ilfa jt. Kostume in 
sceno sta izdelali Marija Lukač 
in Slavka Rakuše Slavinca.

Da bodo v igri nastopili 
kralj, princ in princesa, je po
stalo kmalu jasno tudi naj
m lajšim  nedeljskim  gledal
cem. Med an im acijo , ki je 
nekakšen zabaven in fanta
zijski uvod v pravo odrsko 
dogajanje, so namreč izdela
li in okrasili krone, ki so si jih 
zamislile animatorke Študij
skega centra Melanie Klein.

Poleg kronanih glav so na 
oder stopile še tri nenavadne 
pojave, ki jih je princ srečal po

poti v grad. Vanj je namreč 
strašni čarovnik skril njegovo 
izvoljeno, pisani druščini pa 
je zagrozil, da bodo še sami 
okameneli, če ne bodo nasle
dnje tri noči uspešno čuvali 
kraljične. K sreči je princ našel 
odlične tovariše. Prvemu, dol
ginu, je bilo ime Prekla, ker 
se je po potrebi stegnil, da je 
z lahkoto dosegel drevo za 
devetimi gorami, na katerem 
je visel želod, ki seveda ni bil 
navaden sadež, temveč zača
rana princesa. Drugi, Debe
ljak, je bil tak požrešnež, da 
je poleg osemtonskih obro
kov, po potrebi in brez naj
manjše težave izpraznil mor
je, da bi na dnu našel biser oz. 
spet princeso v spremenjeni 
podobi. Tretji, Kaveljc, pa je 
imel čarobne oči, s katerimi 
je videl skozi vse predmete. 
Nadnaravna sposobnost mu 
je služila za to, da je v skalni 
gori našel drobcen diamant, 
t.j. še tretjič zakleto kraljično. 
Ker so pravljični možički rešili 
čarovnikove naloge, je  hu
dobnež izgubil svojo moč, 
princesa pa je končno zažive
la. Srečen razplet in konec je 
tako zapečatila s trem i bese
dami: "Tvoja sem, princ."

Vrednote ljubezni, prijatelj
stva in dobrosrčnosti bodo 
spet na dnevnem redu 7. de
cembra, ko bo mlade gledali
ške navdušence obiskal in ob
daril sam sv. Miklavž. Radijski 
oder pa za priložnost priprav
lja presenečenje z domačo po
stavitvijo Menjava na vrhu.

AL

S Klubom prijateljstva pri Gospe Sveti 
in pri sv. Hemi Krški

Po sledeh naših prednikov (4)
Izletniki so Krnski grad o- 

pazovali iz avtobusa in tudi iz
pred vojvodskega stola, niso 
pa imeli dovolj časa, da bi se 
nanj povzpeli.

Sicer bi pa iz časov, ko so 
tu bivali knezi, našli bore malo 
ostankov: morda kak porušen 
ostanek nekdanjega obzidja 
in v cerkvi glavno ladjo, ki stoji 
v prenovljeni cerkvi sv. Petra. 
Ta ladja je bila grajska kapela 
v mogočnem gradu, ki so si ga 
zgradili frankovski vojvode.

Ne bi pa več našli knežjega 
kamna. Ta je stal na prostem 
pred knezovim (kasneje vojvo- 
dovim) bivališčem vse do leta 
1862, ko so ga prenesli pred 
deželni dvorec v Celovcu. Leta 
1905 pa so ga shranili v ce
lovškem muzeju. Knežji ka
men so Slovenci po prihodu 
na Gosposvetsko polje prine
sli na Krnski grad iz poru
šenega Virunum a. Vzeli so 
spodnji del rimskega stebra, 
ga obrnili narobe in postavili 
pred knežji dvorec, a tako da 
je novoizvoljeni knez sedel na 
stebrovo bazo. Stal je na pro
stem, da so se lahko zbrali 
okrog kamna ne le starešine, 
ampak vse ljudstvo , ko so 
umeščali novega kneza. O b
red umeščanja ali ustoliče
vanja je bil zelo slovesen. Na
čin volitev se je v s to le tjih  
spreminjal. Sčasoma niso več 
vo lili novega kneza izmed

starešin, ampak iz kneževe 
rodbine. Ko so Karantanci iz
gubili svobodo, niso mogli več 
volili kneza, morali so sprejeti 
vojvodo, katerega je določil 
frankovski kralj. Morali so pač 
sprejeti fevdalni red, ki je vla
dal v frankovski državi: kralj- 
vazal-podložniki. Sprva so še 
lahko od kralja predlaganega 
vojvodo odklonili in kralj je 
moral postaviti drugega. Ka
sneje pa so mogli določene
ga vojvodo samo še sprejeti in 
potrditi. Temu primerno se je 
tudi spreminjal obred ustoliče
vanja. Zapiske o tem obredu 
je napisalo več poročevalcev. 
Obred se je obdržal do leta 
1414, ko je bil ustoličen Ernest 
Železni.

V 13. stoletju je bil obred 
tak: Na knežjem kamnu je se
del kosez-svobodni kmet usto
ličevalec iz izbrane rodbine iz 
Blažnje vasi. Držal je maroga
stega bika in kobilo. Predenj 
je prišel novi vojvoda v kme
čki obleki in v slavnostnem 
spremstvu. Kmet je vprašal 
spremljevalce, ali je vojvoda 
pravičen sodnik, ali skrbi za 
blagor dežele, ali je svobodne
ga stanu in ali spoštuje in bra
ni krščansko vero. Odgovorili 
so mu, da je in bo. Vprašal je 
še, s kakšno pravico ga more 
vojvoda odstraniti s sedeža.

/  dalje 
Nada Martelanc

Nova številka 07-08

Škrat ponovno med nami
Med obravnavanimi temami gre označiti zanimiv članek Maje Mezgec iz 

Trsta, ki razglablja o vzgoji posameznika v svetu, ki se stalno spreminja
Ce vzamemo v roke zadnjo 

številko revije Škrat (07-08), 
ugotovimo, da je ta publika
cija pomembna z vzgojnega 
zornega kota, ker obravnava
ne teme zajemajo široko pa
leto problemov.

Upravičeno se revija v u- 
vodn iku  in v dveh člankih 
spomni pomembnih nagrad, 
katere sta jih prejeli ravna
teljica D idaktičnega ravna
teljstva z O pčin Stanka So
sič Čuk, ki je obenem tudi 
p redsedn ica  Sklada M itja  
Čuk, in Sklad sam, kateremu 
je Andragoški center Slove
nije podelil priznanje zaradi 
izjemnih dosežkov pri boga
titv i znanja drugih. To priz
nanje je šlo prvič po sedmih 
letih, odkar ga podelu je jo, 
preko meje RS. Stanki Sosič 
Čuk pa je M in istrstvo za šol
stvo, znanost in šport RS po
deljujejo nagrado za življenj
sko delo na področju šolstva.

Kot literarni vložek revije so 
uredniki tokrat izbrali zgodbo 
o svojevrstni Lak i, ki jo je pi- 
satej Marjan Tomšič, ki živi na 
Koprskem, zapisal v delu Ka- 
žuni. Zelo zanimiv je članek 
Učenje skozi vse življenje Maje 
Mezgec, ki se loteva proble
matike nenehnega izobraže
vanja, katerega mora človek 
sprejeti v svetu, ki se stalno

spreminja. V obdobjih, ko so 
bile družbene spremembe po
časnejše in manj zapletene, so 
starejše generacije posredova
le mlajšim vse znanje in spret
nosti, ki so jih le-te potrebova
le v življenju. Razvoj družbe pa 
je ubral pot, ki ni več v soskla- 
dju z nekdanjimi življenjskimi 
pogoji. Človek živi namreč v 
svetu, ki se stalno spreminja, 
in te spremembe se pojavljajo 
na številnih področjih: na pod
ročju ekonomije, kulture, dru
žbe; pojavljajo se spremembe 
v demografiji, kot so staranje 
prebivalstva, preseljevanje in 
g lobalizacija; h itrejše spre
membe so vedno bolj očitne 
v tehnološkem razvoju, v ko
munikacijah, v informatiki, in
dustriji in proizvodnji, pa tudi

na tržišču dela in v samem 
družinskem okolju. Posamez
nika, pravi Mezgečeva, je po
trebno torej pripraviti in vz
gajati za svet, ki se stalno 
spreminja, saj izobrazba in 
vzgoja, ki si ju je človek na
bral v otroških letih, ne odgo
varja zahtevam in preizku
šnjam, s katerim i se človek 
sooča v svoji življenjski dobi. 
Tudi mednarodne organiza
cije se zavedajo pomem bno
sti in enakovrednosti izo 
braževanja tako v otroških 
kot v odraslih letih.

Članku Maje Mezgec sle
di poseg, ki ga je vzgojiteljica 
Elizabeta Starc imela na okro
gli mizi Pot k odraslosti: mož
ne pregrade, ki je septembra 
potekala v parku Finžgarjeve- 
ga doma na Opčinah v okvi
ru Dnevov Sklada M itja Čuk. 
Kapitan in izvedenec za po
morstvo in ribištvo Bruno Vol- 
pi Lisjak pa nam v barvitem 
posegu prikaže zgodovino 
devinskega območja. Diomi- 
ra Fabjan Bajc pa 'ljubiteljem 
materinega jezika' posreduje 
dragocene nasvete, katerih se 
je pri prevajanju iz ita lijan
ščine v slovenščino treba dr
žati, da ne zaidemo v neprijet
ne napake. Esejist Zoltan jan 
nadaljuje obravnavo tistih slo
venskih romanov, v katerih je

glavni junak m ladostn ik na 
koncu srednje šole, na pre
lomnici, ko je že zapustil o t
roštvo in stopa v svet odraslih, 
ki mu še ne pripada. Marjan- 
ka Rebula dalje  obravnava 
ustroj šolstva v Egiptu, med
tem ko dr. Andrej Beličič še 
naprej razglablja o možnosti, 
da bi psihologija postala ob
vezen šolski predmet. Tanja 
Tomažič pa v tej zadnji števil
ki revije zaključu je  potopis 
O d Vipave do Gorice; inženir 
za vrtnarstvo Jože Strgar v svo
jem posegu obravnava mož
ne načrte za ureditev vrtov.

Zelo dragoceni so nasveti, 
ki jih Jelka Cvelbar namenja 
osnovnošolskim učiteljem. Ti 
se v svojem vsakdan srečujejo 
z otroki, ki niso vsi sinovi slo
vensko govorečih staršev. Ve
liko učencev prihaja iz meša
nih zakonov, kot tudi tistih, ka
terih sta bodisi oče kot mama 
Italijana. Cvelbarjeva je mne
nja, da bi morali učitelji po
peljati svoje učence do vsaj pri
b ližno iste stopnje razume
vanja učnega jezika in sporo
čanja v njem. To pa bi učitelji 
dosegli le, ko bi svoj pristop 
prilagodili različnim potrebam 
svojih učencev.

Tokratna izdaja Škrata se 
na zadnji p latnici spomni še 
življen jskega jub ile ja  svoje 
drage sodelavke Zore Tavčar, 
ki je bila pred kratk im  delež
na izdaje svoje zadnje knjige 
O b kresu življenja.

Igor Gregori

Pomorska postaja /  Zborovska revija

Osemintrideseta Pesem jeseni 
kot izraz bogate pevske tradicije

Na tradicionalnem pevskem srečanju je  nastopilo devet zborov s Tržaškega
Na Pomorski po

staji v Trstu je  v ne
de ljo , 30. novem 
bra, praznično za
done la  slovenska 
pesem.

Z veza  ce rkve 
n ih  pevsk ih  zb o 
rov je  namreč pri
redila osem intride
seto izvedbo zbo
rovske re v ije  Pe
sem jeseni. Gre za 
do lgole tno, že tra
d icionalno m anife
stacijo, ki jo  ZCPZ 
ponuja ljub ite ljem  
zborovskega petja.
Revija je  nasta la  
leta 1966, to je  tri 
leta po ustanovitvi 
Zveze, z namenom, da bi tu
kajšnjim pevcem nudila mož
nost, da se predstavijo  šriši 
ja vnos ti, da se na nastop 
bo lje  p rip rav ijo  in to re j lah
ko napreduje jo . Pri tem  je 
ZCPZ vedno  p r ip o ro č a la  
ustrezno izb iro  repertoarja, 
ki ga sestavljajo posvetne in 
cerkvene pesmi, saj im ajo 
tako ene kot druge globoke 
korenine v naši duši.

Pesem jeseni 2003 pa je 
bila še to liko  bolj praznična, 
saj je ta m anifestacija skle
n ila  p rire d itve  ob p razno
vanju letošnje jub ile jne  šti
ridesete  o b le tn ic e  ZCPZ. 
D olgo le tno delovanje Zveze 
so pred k ra tk im  p rim erno

proslavili v bivšem N arod
nem dom u v Trstu.

Prav p redsedn ik  ZCPZ 
Zorko Harej nam je v zvezi 
z revijo Pesem jeseni pove
dal, da je na tej zadnji reviji 
um irjeno užival ob posluša
nju raznih zborov, tokrat med 
publiko, saj je bil v prejšnjih 
letih aktivno soudeležen pri 
pripravi pevske m anifesta
cije, kar mu ni dopuščalo, da 
bi lahko s led il p e tju  vseh 
nastopajočih . Zorko Harej 
je mnenja, da so letos pevo
vodje uvedli v program  za
nim ive novosti, kar je revijo 
p rived lo  do d o vo lj v isoke 
ka ko vo s tn e  s to p n je . Po
m em bno je tud i - je še do

dal predsednik ZCPZ - ,  da 
so v p rim eru  težav posa
meznih zborov, da bi nasto
p ili sam ostojno na to odgo
vorili s povezovanjem, tako 
da je priš lo do združevanja 
nekaterih skupin. G lede le
tošnjega program a je Zor
ko Harej mnenja, da so odgo
vorni upravičeno daja li važ
nost dom ačim  skladateljem 
in besednim ustvarjalcem. 
G otovo pa je največje zado
ščenje tako za pevce, orga
nizatorje in občinstvo, če so 
zbori dobro  pripravljeni in 
če so n jihovi d irigen ti smo
trno izbrali program.

Da im am o torej Sloven
ci bogato pevsko zakladni

co, je lahko vsakdo 
spoznal, ko bi vče
raj prisostvoval re
viji, na kateri je na
stopilo  devet zbo
rov, saj dva naja
vljena pevska sesta
va (Vokalna skupi
na O dm evi iz Ša- 
leža in CMePZ Še- 
denj) se Pesmi jese
n i 2003 žal n ista 
mogla udeležiti. Na 
odru so se tako zvr
stili Združeni MePZ 
Skala - S lovan iz 
Gropade in Padrič, 
ki ga vodi Herman 
A n to n ič , C M ePZ 
Sv. Jernej z Opčin, 
ki ga vod i |anko 

Ban, Združeni MePZ Devin
- Rdeča zvezda iz Saleža, ki 
ga vodita Herman A nton ič 
in Rado M ilič , ŽPZ Prosek - 
Kontovel, ki ga vodi M arko 
Štoka, in Tržaški mestni zbor, 
ki ga vodi Dina Slama. V dru
gem delu revije so nastopili 
Združeni zbor dekanata De
vin, ki ga vodi Ivo Kralj in ga 
spremlja Majda Legiša, MePZ 
Lipa iz Bazovice, ki ga vodi Ta
mara Ražem, MoPZ Fantje iz
pod Grmade iz Devina, ki ga 
vodi Ivo Kralj, in MePZ Ma- 
čkolje, ki ga od letošnje jese
ni vodi Andreja Štucin. Nasto
pajoče sta predstavljala Meta 
Starc in M atjaž Rustja.

IG
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Tržaška knjigarna

M fflf iir1

Goriška Mohorjeva družba predstavila 
tudi v Trstu svoj knjižni dar

Koledar, osrčje vsakoletne zbirke, 
škofa Antona Martina Slomška, ki

Kot vsako le to  je  
tudi v tem deževnatem 
novembrskem mesecu 
G o riška  M o h o rje v a  
d ružba predstavila  v 
Tržaški knjigarni v Trstu 
svojo kn jižno zbirko.
Na srečanju so bili pri
sotni tajnik Mohorjeve 
Marko Tavčar, ki je sre
čanje vodil, prof. Ma
rija Češčut, g. Jože Mar- 
kuža in avtorja  dveh 
letošnjih publikacij Lida 
Turk ter Adrijan Rustja; 
avtor Zorko Simčič pa 
je b il odsoten zaradi 
zdravstvenih razlogov.

Po uvodnem pozdra
vu odgovornega Tržaške knji
garne Igorja Starca je sprego
voril Marko Tavčar in spom
nil lepo množico poslušalcev, 
da tržaška predstavitev M o
horjevega literarnega dara 
sovpada s knjižnim sejmom 
v Ljubljani, na katerem so pri
sotni tudi zamejski založniki, 
med ka te rim i seveda tud i 
Mohorjeva. Om enil je še za
nimiv podatek, da je letos v 
Sloveniji na knjižnem tržišču 
kar tritisoč novih knjig, čeprav 
petsto manj kot lani.

Gre pa vsekakor za za
jetno število publikacij, ki pri
čajo o plodnosti slovenske 
pisane besede.

Spregovoril je nato g. Jože 
Markuža, ki je orisal glavne 
značilnosti jedra Mohorjeve 
zbirke, to je Koledar, katere
ga je sam urednik. Povedal je, 
da je Koledar izreden priče
valec dela številnih sodelav-

ostaja zvest načelom blaženega 
so vera, narod in slovenski jezik

FO TO  KR O M A

cev, točneje 59, med kateri
mi je enajst novih. Publikacija 
je v letih vedno ostala zvesta 
načelom  in vrednotam  bi. 
škofa Antona M artina Slom
ška, ki so vera, narod in slo
venski jezik. Koledar predstav
lja obenem tudi dejstvo, da 
zamejski Slovenci ne gleda
mo le na preteklost, ampak 
upiramo pogled tudi v bodoč- 
not. G. Markuža je svoj poseg 
končal z m islijo na krščanske 
korenine Evrope, katerim smo 
tudi mi Slovenci z našo tisoč
letno zgodovino dali svoj do
prinos.

Mladi goriški likovnik Ivan 
Žerjal je M ohorjev Koledar 
opremil. Povedal nam je, da 
je bilo pri njegovem delu tež
ko si zamisliti vodilno nit, ki 
bi združevala mesece v celo
to. Če pa presodimo končni 
rezultat, spoznamo, da je Žer
jalu s posebno tehniko, pri ka

teri je z računalnikom prede
lal slike in fotografije, uspelo 
oblikovati mesečne razdelke 
v zanimivo in očesu prikup
no obliko. Goriški umetnik je 
pri svojem delu imel za seboj 
že izkušnjo, ki si jo je nabral 
pri oblikovanju svojega prve
ga Koledarja leta 2001.

Črtice, ki sestavljajo zbirko 
I c šepet je, kif>a slišimo o njem, 
LideTurk so od leta 1999 spro
ti izhajale v Našem vestniku 
pod psevdonimom Kriška. To 
je bil vzdevek, ki ga je pokoj
na nona avtorice imela v A j
dovščini; prav stari mami je 
Turkova posvetila prvo črtico, 
ko je avtorica spoznala, da so 
ji meje zgodovinopisnih del - 
s katerimi se je običajno uk
varjala - pretesne in se odloči
la, da se preizkusi tudi v le
poslovju. Zbirko 30 črtic bo
gatijo  še družinske fotogra
fije, saj knjiga sloni predvsem

na osebnih spominih 
in trenutkih.

V tesnem sodelo
vanju s sinom je reži
ser in igralec Adrijan 
Rustja sestavil knjigo z 
naslovom Rodil sem se 
v soboto, v kateri se 
spom inja lastnih do
življanj in v kateri izpo
ve svojo globoko ljube
zen do dveh glavnih 
sm ernic svojega ž iv 
ljenja, radia in gleda
lišča. Njegove besede 
v Tržaški knjigarni so 
izražale predvsem za
skrbljenost za položaj 
naše manjšine in njene 

gledališke ustanove, a obe
nem tudi upanje v bolj spod
budno bodočnost za vse nas, 
ki v Italiji živimo.

M arko Tavčar je prebral 
pismo odsotnega Žorka Sim
čiča, v katerem je avtor izra
zil nekaj ključnih misli o svo
jem literarnem delu Trije mu
zikantje ali povratek Lepe Vi
de, ki je na videz namenjeno 
otrokom, če pa globlje dojame
mo sporočilnost knjige, odkri
jemo, da bodo tudi odrasli 
imeli razlog, da sežejo po njej.

Knjiga Lide Turk je sicer v 
nedeljo, 30. novembra, doži
vela samostojno predstavitev 
v Skednju, na kateri je G M D  
zastopala prof. M arija  Če
ščut, spregovorila pa sta tudi 
g. Dušan Jakomin in avtorica 
sama. Jadranka Cergol pa je 
prebrala eno od objavljenih 
črtic.

Igor Gregori

Skavti in Marijin dom pri Sv. Ivanu gostili 
skupino Mali telego

Neobičajen skavtski podvig 
v igri SOS za Veroniko

Mario Ravalico gost v Srenjski hiši 
v Mačkoljah

Trst - staro mesto, nova 
uboštva

Prijetno srečanje med skavti 
in mladimi gledališkimi igralci. 
To je bil nastop skupine Mali 
telego (ki jo sestavljajo lanski 
udeleženci tečaja lepe govori
ce za najmlajše) z igro "SOS 
za Veroniko", minulo soboto v 
Marijinem domu pri Sv. Ivanu, 
pred publiko, ki so jo sestavlja
li predvsem skavti in skavtinje 
3. in 4. stega Trst. Otroška kri
minalka "SOS za Veroniko", ki 
jo je napisala in režirala Lučka 
Susič, govori o neobičajnem 
skavtskem podvigu. Deklica iz 
bogate družine, ki hi rada po
stala delektiv in zato pozna 
morsejevo abecedo, postane 
žrtev dveh lopovov, ki jo ugra
bita, da bi od staršev izsilila vi
soko odkupnino. Veronika pa 
se reši, ker ji uspe sestavili spo
ročilo v morsejevi abecedi in 
posredovati skupini skavtov, 
kje jo ugrabitelja zadržujeta. 
Nekateri igralci so do sobot
nega nastopa skavtsko organi
zacijo in delovanje poznali le 
površno in posredno. Sobotni 
nastop pa je bil priložnost, da 
so tudi gostitelji - to se pravi 
skavti - gostom - t.j. igralcem -

predstavili svoje delovanje. To 
so storili s pomočjo diapoziti
vov, ki so prikazovali skavtske 
tabore, izlete v naravo, bivaki
ranje itd. Te dejavnosti - in na
smejani obrazi z diapozitivov - 
ter komentarji voditeljev Pao
la Biancuzzija in Jadranke Cer
gol so v mladih igralcih in dru
gih gledalcih sprožili radoved
nost in zanimanje za skavtsko 
delovanje. Igra pa je bila nadv
se primerna za publiko, ki so 
jo sestavljali skavti. Najmlajši 
volčiči in volkuljice so se takoj 
vživeli v napeto zgodbo, starej
ši voditelji pa so se zabavali ob 
preprostem, a učinkovitem raz
pletu gledališke detektivke. 
Skupina Mali telego je tako še 
zadnjič prikazala igro, ki jo  je 
naštudirala ob zaključku lan
skega tečaja lepe govorice in 
ki je bila na festivalu amaterskih 
dramskih skupin deležna po
hval in uspeha. Obenem pa je 
nastop predstavljal uvod v no
vo sezono in nov tečaj, ki se je 
začel ravno prvi teden v de
cembru in ki ga tudi letos or
ganizira Radijski oder, vodi pa 
Lučka Susič. BS

Adventni čas, čas pričako
vanja na Božič, je obdobje, ko 
bi se morali, ob blišču bliža
jočih se praznikov, nekako za
misliti in spomniti tudi na so
ljudi, ki živijo skupaj z nami, 
nimajo pa možnosti ali sred
stev, da bi se njihovo življenje 
odvijalo po običajnih ritm ih 
današjega življenja. To so reve
ži, osamljeni ljudje, bolni, osta
reli, ob njih pa še odvisniki, 
prestopniki, zapuščeni mlado
letniki, priseljenci, pribežniki 
in številni drugi. Tudi oni pre
bivajo v našem mestu, v na
šem prostoru, čeprav so pre
pogosto za večino nevidni.

Slovensko prosvetno dru

štvo Mačkolje si je zamislilo, 
da bi prav v tem predpraznič
nem času povabilo v svojo 
sredo ravnatelja tržaške ško
fijske Karitas, g. Maria Rava- 
lica. V torek, 9. decembra, oh 
20.30 bo v prostorih Srenjske 
hiše v Mačkoljah, na večeru 
z naslovom Trst - staro mesto, 
nova uboštva, spregovoril o 
dejanskem družbenem stanju 
v našem mestu ter o proble
mih, s katerim i se vsak dan 
srečuje Karitas, o stiku z najraz
ličnejšimi življenjskim i zgod
bami in sedanjimi revščinami, 
a tudi o možnostih prostovolj
nega dela in drugih oblikah 
nudenja pomoči.

M E S E Č N A  K O N F E R E N C A
v župnijski dvorani v Nabrežini 

bo v sredo, 10. decembra, ob 20. uri.
Ivo Jevnikar bo predaval o velikem pričevalcu vere 

in ljubezni do vseh, zlasti v koncentracijskem 
taborišču: to je p. Placid Cortese s Cresa v Dalmaciji. 

Po razgovoru družabnost.
Vabljeni!

OBVESTILA

V ŽIIPMJSKI dvorani v Na
brežini bo v četrtek, 4. decem
bra, ob 17. uri tradicionalno m i- 
klavževanje v skavtski režiji. 
Na sporedu bodo igrica, vesele 
domislice in obdarovanje.

KLUB PRIJATEIJSTVA spo
roča, da napovedano družabno 
srečanje ne bo v četrtek, 11. 
decembra, ampak že v sredo, 
10. decembra, ob 15.30. Ob 16. 
uri se nam bo pridružil doktor 
Danilo Sedmak in nas seznanil 
z nekaterimi novostmi na social
nem področju. Toplo vabljeni.

V SPOMIN na M arijo Bizjak 
darujeta Rada in Albin Vergi- 
nella 50,00 t  za cerkev v Sv. 
Križu.

V POČASTITEV spomina na 
Marijo Bizjak daruje Marta Re- 
pini 30,00 € za Marijin dom pri 
Sv. Ivanu.

VSPOMIN na g. Stanka Zorka 
darujeta Marija in Marko Udo
vič 100,00 t' za Marijin dom v 
Rojanu.

UDELEŽENKE NATEČAJA na
rodnih noš darujejo za svetoi- 
vanski Marijin dom 30,00 6'.

V HVALEŽEN spomin na dra
go Marto Požar ob 80-letnici 
rojstva darujeta prijatelja za Ma
rijin dom pri Sv. Ivanu 20,00 f .

ZA CERKVENI pevski zbor 
od Sv. Ivana: Adrijan Bizjak v 
spomin na Marijo Bizjak 50,00 
€; Marko in Marija Udovič v 
počastitev spomina na Petra 
Udoviča, Felicito Vodopivec in 
Marijo Bizjak 100,00 €.

Proslava /Narodni dom

60. obletnica prve številke 
Partizanskega dnevnika

Tiskati so ga začeli leta 1943; na slovesnosti so 
podelili tudi nagrade v spomin na Albina Bubniča

Natanko pred 60 leti so v Narodnega doma lahko po-
kraju Zakriž blizu Cerknega 
natisnili prvo številko Parti
zanskega dnevn ika , to  je 
p re d h o d n ika  današn jega  
Primorskega dnevnika. Par
tizanski dnevnik je začel de
lovati v težkih pogojih , ko je 
razsa ja la  d ru g a  svetovna 
vojna: jeseni leta 1943 je ita
lijanska vojska razpadla, ve
lika nemška ofenziva na par
tizanske čete pa se je neko
liko ustavila. Da bi borcem 
nudili vesti o vojnem  doga
janju, ki se je začenjalo pre
m ikati v prid  zavezniških sil, 
so se odgovorn i dom enili, 
da bodo v ta namen izdajali 
dnevn ik : sestavlja lo  ga je  
dvostranska četrtinska pola 
pisarniškega papirja in tako 
partizanom  posredoval os
novne novice in dvigal n jiho
vo m oralo. Tiskali so ga v 
400 izvodih.

Da bi tako pom em bni ju 
bilej prim erno počastili, so 
v sredo, 26. novembra, pri
red ili v Veliki dvorani b iv 
šega Narodnega dom a v Tr
stu slavnostni večer, katere
ga p rogram  je sestavlja lo 
kar nekaj važnih točk.

V svojem govoru je odgo
vo rn i u redn ik  današnjega 
Primorskega dnevnika Bo
jan Brezigar podčrta l, da je 
Primorski dnevnik časopis z 
zgodovinskim  spominom, ki 
opogum lja  in h rabri, obe
nem pa nalaga dodatno od
govornost; Partizanski dnev
nik je  sestavni del tega spo
mina.

Iz fašističnega terorja  se 
je vendar rodila moč našega 
ljudstva, ki je  privedla, da so 
prav v sim boln ih  prostorih

častili tako dragocen spo
min. Brezigar je opom nil, da 
tu d i v n a ro d n o o svo b o d il
nem boju in takoj po vojni 
ni b ilo  le častnih dejanj: tek
la je kri, ki ni smela teči. Novi 
časi, je nadaljeval Brezigar, 
prinašajo marsikaj novega, 
tud i priznanje krivd za nazaj 
in seveda tud i odpuščanje, 
ne dopuščajo pa nam, da se 
odpovemo spominu. Pot, da 
se temu spom inu vrne čast 
in da bo deležen spoštova
nja vseh, ne pa samo na
šega, še ni bila prehojena do 
konca.

O dgovornem u uredniku 
P rim orskega  dnevn ika  je 
predsednik Zveze združenja 
borcev NOB Slovenije Ivan 
D oln ičar izročil z la to plake
to, kol je odred il odbor slo
venske borčevske organiza
cije. Obenem  sta na večeru 
d irek to rica  M estnega m u
zeja Idrija Ivana Leskovec in 
predsednik Zadruge Primor
ski dnevn ik podpisa la  po
godbo, s katero bo nasled
nje leto Zadruga PD dode li
la 4.500 evrov prispevka za 
tiskanje trojezične brošure o 
partizansk i tiska rn i Slove
nija , ki je  začela de lova ti 
pred 60. leti.

Na slavnostnem  večeru 
so prired ite lji izrabili p rilož
nost, da nagradijo  še zma
govalce natečaja A lbina Bu
bn iča. N agra jenc i so: OŠ 
A lb in  Škerk iz Križa, Živa 
Cotič, d ijaka D PZIO  Jožef 
Štefan, lanski 3. razred znan
stvenega lice ja  Prešeren, 
Danjel Radetič, V iljena De
vetak in Nataša G rizonič.

Ki

SKLAD MITJA CUK

vljudno vabi 

na odprtje  sedeža 

Proseška ul. 131-133, O pčine 
v petek, 5. decembra 2003, ob 16.30

Prostore ho blagoslovil g. škof EVGEN RAVtGNANl 

Nastopil bo zbor OPZ VESELA POMLAD

9
ČETRTEK,
4. D E C E M B K .  
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GORIŠKA

Podelili prvo priznanje Klas

Niz pobud ob praznovanju 
sv. Andreja v Štandrežu

Pastoralni obisk goriškega nadpastirja v Podgori

Nadškofova topla očetovska beseda

10
ČETRTEK,

D E C E M B R A
2 0 0 3

Nagrajenec Jožef Nanut drugi z leve (fo to DP)

V nedeljo, 30. novembra, 
so v Štandrežu slovesno praz
novali zavetnika sv. Andreja. 
Sv. mašo je vodil mag. Božo 
Rustja, odgovorn i u rednik 
O gn jišča  ob asistenci do 
mačega župnika Karla Bolči
ne in Jožka Kraglja. O troci so 
pred oltar prinesli adventne 
venčke, ki so jih sami izdelali. 
Te je mašnik blagoslovil kakor 
tud i kruhke, ki so jih  nato 
razdelili med številne vernike, 
ki so se udeležili obreda. S 
kora so pevci lepo prepevali 
v čast vaškemu zavetniku.

Po maši pa je bila na trgu 
lepa in prijetna slovesnost, ko 
je štandreški rajonski svet pr
vič podelil priznanje1, poime
novano Klas, domačinu, ki se 
je z dolgoletnim  delom in pri
ljubljenostjo posebno uvelja
vil v domačem kraju. Prvi na
grajenec je Jožef Nanut, rojen 
leta 1922 v še sam osto jn i 
štandreški občini. Več kot 50 
let skrbno dela v svoji delav
nici, k je r popravlja  kolesa; 
zato je bolj poznan kot Pepi 
mehanik ali Pešili. Koliko ge
neracij je naš Pepi dobesed
no posadil na kolo! Še danes 
ga vsak dan lahko obiščemo
v njegovi delavnici v središču 
vasi in ga vedno zasledimo pri 
njegovem priljubljenem delu 
z dvoko lesn im  p revozn im  
sredstvom. Ljubezen do dela, 
ponižnost, prijaznost, obe
nem pa pogum  in vztrajnost 
ga spremljajo na njegovi dol
gi življenjski poti. V štandreški

in tud i širši skupnosti si je 
Pepi zaslužil lep ugled. Vsako 
nedeljo se po sveti maši rad 
zadrži v prijetni družbi in stal
no sprem lja vsa dogajanja, 
p redvsem  k u ltu rn a  v d o 
mačem kraju. Priznanje mu je 
izročil predsednik rajonskega 
sveta Marjan Breščak. Slove
snosti je  p risostvova l tud i 
go rišk i obč insk i o d b o rn ik  
odv. D am ijan Terpin, ki je 
nag ra jencu  č e s tita l in se 
zahvalil štandreški skupnosti 
za lepo in doživeto prazno
vanje sv. Andreja. Slovesnost 
je popestril harm onikarski 
ansambel iz Vrbja pri Celju.

V popoldanskih urah pa je 
bila v župnijski dvorani Anton 
Gregorčič ku lturna prired i
tev, ki so jo  oblikovali gostje 
iz Vrbja, s katerim i ima Pro
svetno društvo Štandrež že 
večletne kulturne izmenjave 
predvsem  na g ledališkem  
področju . Predstavilo se je 
več glasbenih in pevskih sku
pin, članic kulturnega društva 
in društva upokojencev iz Vr
bja, ki so ustvarile res prijet
no in veselo vzdušje med na
vzočim i. Posebno so prišli do 
izraza harmonikarji tako v in
dividualni kot v skupinski za
sedbi. O b zaključku lepega in 
prazničnega dneva so gostje 
iz Vrbja izrazili željo, da bi se 
sodelovanje še utrdilo, in po
vabili Štandrežce, naj jih o- 
biščejo in s tem tud i nada
lju je jo  ku ltu rne  stike in iz
menjave.

M E H A N IK  JO ŽE NANUT
se zahva lju je

vsem p r is o tn im , posebno p a  p re d se d n iku  
rajonskega sveta M a rja n u  Breščaku, občinske
m u odbo rn iku  d r  D a m ijan u  Terpinu, PD Štan
drežu in  ž u p n ik u  K a r lu  B o lč in i za pom em b
no p r iz n a n je  in  p ris rčno  slovesnost.

Božični koncert 
v goriški stolnici

V soboto , 6. decem bra 
2003, bo ob 20.30 v goriški 
stolnici božični koncert, ki ga 
že nekaj let prireja Društvo 
Musiča senza frontiere iz Go
rice. Nastopil bo sloviti godal
ni ansambel I solisti filarmo- 
nici italiani, ki ima za sabo ne
štete nastope po vsem svetu. 
Skupino sestavljajo izbrani 
solisti. Na sobotnem koncer
tu bodo izvajali najbolj zna
na dela beneškega skladatelja 
Antonia Vivaldija. Vstop prost.

Across the Border 
za glasbo brez meje

Prireditelji glasbenega fe
stivala Across the border so 
prejšnji teden priredili tiskov
no konferenco ob znani zele
ni ograji, ki lučuje Gorico od 
Nove Gorice. Prisotna direk
tor Kulturnega doma Gorica 
Igor Komel in direktorica Kul
turnega doma Nova Gorica 
Pavla Jarc sta spregovorila o 
pomenu skupne organizacije 
festivala, ki želi prispevati k 
padcu meje tudi v glavah. Pre
dstavljen je bil tudi spored.

Podgora je gostila nadško
fa Dina De Antonija od pone
deljka, 24. novembra, do ne
delje, 30. novembra.

Nadškof se je srečal z bolni
ki po domovih, s skupino Mar
ta in liturgično skupino Božje 
besede, s p rosve tn im  d ru 
štvom Podgora, slovenskim in 
italijanskim pevskim zborom. 
Obiskal je tovarno, srečal se 
je s člani pastoralnega sveta 
in krajevne skupnosti, z usta
novama CISI in CSM (casa 
famiglia), z ostarelimi, s starši 
prvoobhajancev in birm an
cev, športnim i organizacija
mi, birmanci, otroškim zbo
rom, mladino. M olil je tudi na 
pokopališču in pri kapelici na 
Kalvariji. Obisk je zaključil v 
nedeljo s slovensko mašo ob 
8.30 in italijansko ob desetih.

Prav pri nedeljski maši se 
je nadškof spomnil vseh sre
čanj. V tovarni se je  spoznal 
z delavci in se čudil, koliko de
la opravljajo stroji in kako ma
lo človeške moči je treba za 
opravljanje velikih del. Tolaži
len je bil obisk z bolniki in poln 
upanja z otroki in mladimi, ki 
radi molijo. Pozitivna so bila tu
di vsa ostala srečanja, vse je po
zival k molitvi, strpnosti, sode
lovanju in ljubezni do druge
ga in drugačnega. Zelo prijet
no je bilo tudi srečanje pred 
cerkvijo po maši. Nadškofu kli
čemo na skorajšnje svidenje.

SREČANJE Z DRUŠTVOM 
PODGORA, SLOVENSKIM 
IN ITALIJANSKIM ZBOROM

V torek, 25. novembra, se 
je nadpastir srečal s pevci 
MePZ in pevkami italijanske
ga cerkvenega zbora. Pevci 
so čakali v prenovljeni dvora
ni, nadškof je prišel mednje 
čez oder, kjer se je tudi ustavil 
in prisrčno rekel: "Nisem ve
del, da bom moral nocoj na
s to p iti ko t g leda lišk i ig ra 
lec." Zbor je gostu ubrano za
pel pesem v pozdrav in nad
škof je ugotovil, da njegova pri
sotnost ugodno vpliva na gla
silke pevcev, čeprav sam ni 
dober pevec. Advent je  čas 
pričakovanja Boga, ki se poja
vi kot nebogljeno Dete. Za 
Podgoro je letos tudi pričako
vanje nadškofa, ki prihaja, da 
spozna vaško realnost, da bi 
ljudem prinesel toplo očetov
sko besedo, vlil pogum za na
daljnje delo in reševanje te
žav. Prišel je iz Rima, kjer se

je udeležil pogreba ubitih ka
rabinjerjev in vojakov v Nasi- 
riji, štiri dni pa se je mudil v 
Assisiju. Cerkev je imenoval 
hišo med hišami, center zdru
ževanja vseh kristjanov. Cer
kev pa je sedaj v krizi, zmanj
kuje župnikov. V Franciji ima 
en župnik po osem župnij, 
cerkve so večkrat zaprte. Po
grebe in nekatere druge cer
kvene obrede tu že opravlja
jo  laiki. Tudi pri nas stanje ni 
rožnato. Nadškof ugotavlja, 
da je v štirih letih od njegove
ga imenovanja v naši škofiji 
um rlo kar štirinajst duhovni
kov, posvečen pa je bil samo 
eden. Računati moramo, da 
se bo v prib ližno 30 letih šte
vilo  duhovnikov zmanjšalo 
kar za 40%.

Župnija ostaja vedno kraj 
"prenovljenja". Poročal nam 
je še o duhovnem življenju ka
toličanov, o božjih obredih. 
Največ se je zaustavil pri cer
kveni poroki in zakonskem 
življenju. Cerkev hoče s pripra
vo na zakon pomagati mladim, 
da v obdobju pred poroko spo
znajo in ugotovijo, če se res lju
bijo in so za skupno življenje. 
Za Cerkev je neveljavna poro
ka, ki jo skleneta dva človeka, 
ki ju ne druži ljubezen, zgolj 
pa drugi osebni interesi.

Pevski zbor je v cerkvi naj
večje izrazno sredstvo, pri 
Slovencih je cerkveno petje 
že dolga tradicija, saj si ne 
moremo predstavljati maše 
brez petja. Kdor poje, dvakrat 
moli. Petje pri službi božji pa 
ne bi smelo b iti samo sebi 
namen, moralo bi biti molitev, 
ki se dokazuje tudi v ljudskem

petju, takrat, ko vsa cerkvena 
skupnost poje in časti Boga. 
Nadškof je obudil spomine še 
na svoja otroška leta, ko je z 
radovednostjo strmel na kor 
in gledal pevce, ki so med 
mašo tudi večkrat klepetali. 
D irigent M irko Spazzapan je 
predstavil delovanje našega 
pevskega zbora, ki ga ob 
nedeljah pri maši spremlja 
dolgoletna organistka Karla 
Pušnar. Sožitje v dvojezični 
vasi je včasih težko in Sloven
ci bi radi ohranili nedeljsko sv. 
mašo v našem jeziku.

RAZMIŠLJANJA
Po srečanju z nadškofom  

pa čisto osebno razmišljanje. 
Že res, da so se časi spreme
nili, da vse nas preganja hiter 
ritem življenja, čudna mrzlica, 
ki nam ne daje časa za prija
telje, za prave vrednote, za po
glabljanje vase in za tolažbo 
drugim, a z veliko otožnostjo 
se rada vračam v čase svojega 
otroštva in m ladosti, ko so 
župniki imeli čisto drugačne 
odnose z verniki in predvsem 
z otroki. V šolah so poučevali 
verouk, vrata župnišča so bila 
vedno na stežaj odprta za vse 
in ob vsakem času, tudi ko je  
b il župnik u tru jen  in obre
menjen. Z  velikim veseljem 
smo se vaški otroci srečevali v 
župnišču, ob praznikih smo 
čistili cerkev; vse to smo dela
li z veseljem, ker smo čutili, da 
nas ima župnik rad. Ne mislim 
tu zdaj kritizirati nobenega. A 
ni mogoče prav to, kar manjka 
danes vernikom in še poseb
no mladini in otrokom, da ve
dno manj zahajajo v cerkev? 
Manjka tista topla očetovska

roka, ki te poboža in objame v 
težavah, te ne sodi, pokara te 
in  tu d i pom aga. N a d ško f 
odraža veliko toplino in mir, 
kot ju  odraža tudi sveti oče in 
vsakdo, ki živi v prepričanju in 
veri v Kristusa. Cerkveni mož 
se postavi na tvojo raven, te ne 
krivi in obsoja, le pomaga ti 
pogledati vase in na tvoje na
pake. N eizm erno me m o ti 
obnašanje ljudi, k i se sicer 
imajo za kristjane in so redno 
v cerkvi, z bližnjim pa grdo ra
vnajo, nesramno in s hudobijo 
se znašajo nad njim , tudi ko 
je  b ližn ji župnik, redno ga 
obsojajo in njihovi jeziki zba
dajo bolj kot meč v hrbet, ker 
si v obraz ničesar ne upajo po
vedati. In koliko je  takih verni
kov med nami...

Pa še nekaj o zakonu. Cer
kvena poroka je  sedaj v krizi. 
Če ne veruješ, je  tud i prav, da 
se v cerkvi ne poročiš. Včasih 
oz. večkrat opazujemo pare 
(in to se m i je  zgodilo tudi 
pred kratkim  na večerji), kjer 
si mož in žena nimata več kaj 
povedati. Zdolgočaseno in tr
peče stojita drug ob drugem, 
se včasih n iti ne poznata več 
ali pa se kregata in čisto na
ravno varata. N juno neodgo
vorno početje se vedno odra
ža nad otroki, k i so v taki dru
žini nesrečni. Za to se strinjam  
z nadškofom, da naj bo vsaka 
poroka le zgo lj iz ljubezni, 
drugače je  to tragedija za oba 
zakonca in celotno družbo.

Po obisku nadškofa se vsi 
čutimo duhovno oboga teni in 
pripravljeni z večjo vnemo sto
pati po Kristusovi poti.

Ditli

IN  M E M O  RIA M

Odšel je 
Marko 

Waltritsch
Smrtna kosa je minuli te

den pokosila znanega goriške
ga časnikarja in kulturnika, po
litika in nasploh vsestranske
ga javnega delavca Marka 
VValtritscha na daljni Guada- 
lupi, kamor je odšel na eno 
številnih potovanj, s katerih se 
je vračal vedno poln vtisov.

Marko VValtritsch je bil ča
snikar z veliko začetnico, eden 
tistih ljudi, ki ostanejo zvesti 
besedi, bralcu in poklicu ved
no, tudi takrat, ko pride čas in 
se morajo umakniti mlajšim. 
Od leta 1971 je bil zaposlen

FO TO  l i l  M IIA< A

pri Primorskem dnevniku, ka
terega odgovorni urednik je 
postal konec osemdesetih let, 
to ostal do meseca marca leta 
1990, ko je odšel v pokoj. Pi
sal pa je vedno, za italijanske 
in slovenske časnike, občasno 
tudi za Novi glas.

Pa pokojni Marko ni bil sa
mo časnikar, saj je bil eden 
vidnejših slovenskih goriških 
politikov, kulturnikov, pred
vsem pa človek iskrivega, ra
doživega duha, ki mu je omo
gočal, da si je nabral veliko 
znanja, ki ga je razdajal tako, 
da je postal eden najvidnejših 
zapisovalcev gospodarskega 
življenja slovenske narodne 
skupnosti pri nas. Izdal je ve
liko knjig, predvsem s pod
ročja bančništva, zavarovalni
štva, gospodarstva, slovenske 
manjšine v Italiji seveda. Bil je 
dragocen zbiralec narodnega 
blaga, saj je edini zbiral stare 
oglase naših obrtnikov, trgov
cev in podjetnikov.

Pokojni Marko VValtritsch 
je rad in večkrat prihajal v naše 
uredništvo. Z njim smo vedno

zavili na obvezno kavo. Govo
rili smo seveda o nas, o njego
vih potovanjih, knjigah, zapi
sih, predvsem pa o ljudeh in 
stvareh, ki jih med seboj go
vorimo časnikarji: o delu in pi
sanju predvsem.

Zadnjič je bil Marko pri nas 
v uredništvu pred dobrim i de
setimi dnevi. Šla sva na kavo, 
na Travniku mi je izrazil soli
darnost in zaskbljenost, da bi 
ukinili naš tednik: "Tega nihče, 
kdor pozna Goričane in vse 
nas, ne sme storiti!"

Dolgo sva odlagala inter
vju, predolgo. Ne bova ga več 
naredila. Škoda!

Marka bomo pogrešali.
Ženi Carli, sinovoma Alešu 

in D im itriju iskreno sožalje v 
imenu Novega glasa!

JUP
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SCGV Emil Komel /  Četrto srečanje z glasbo 2003-04

Zakaj ne igrajo samo dodatkov!
O rganizatorji so si večer 

zamislili kot nekakšen spre
hod po ključnih postajah gla
sbe za kitaro od baroka do 
danes. Lepa ideja ni zaživela 
tako, kot bi si želeli. Kitarist 
Pierluigi Corona, po rodu iz 
Rima, sicer pa učitelj kitare na 
državnem konservatoriju Tar
tini v Trstu, je v prvem delu 
koncerta imel nekaj ležav pri 
izvajanju Bacha, kar je sicer 
dokaj pogost pojav. Baročni 
mojster je bil neverjetno pe
danten in pronicljiv skladatelj: 
njegova veličina pride do izra
za šele, ko raste iz zanesljivih 
temeljev. V glasbi so to pred
vsem natančnost, ritm ična 
točnost in pregled nad celo
to, če dinamiko, druge pou
darke in izviren pristop razu
memo kot izvajalčev osebni 
dop rinos/dop is  k pa rtitu ri. 
Sele ko so izpolnjeni osnovni 
pogo ji, se um etnina lahko 
nadgraju je tud i z izrazom, 
vsebinskimi intencami in in
terpretacijo. Corona je imel 
prav pri izvajanju virtuozno

H )  l ( )  III MUACA

napisanih pasaž, okraskov in 
zapletenih kontrapunktičnih 
povezav kar nekaj opaznih te
žav. Bachu je tako nekajkrat 
zmanjkalo tal pod nogami in 
pomislili smo, da mogoče ni 
bil prav primeren za začetek 
koncerta, saj je njegova gla
sba prezahtevna za "og re 
vanje" in uglaševanje prosto
ra. No, zgodba, ki se je zače
la dokaj neprepričljivo, se je 
v nadaljevanju oblikovala v

IN  M E M O R IA M

Niko Pavletič
G. Niko Pavletič je pred 

nekaj tedni potihom a odšel 
od nas. Pogreb je pokazal, da 
ga p r ija te lji niso pozab ili. 
Zbralo se jih  je namreč izre
dno veliko. Hoteli pa so poka
zati, kako so cenili njegovo 
glasbeno udejstvovanje za 
skupnost. Saj je dolga leta or- 
glal, prej v M irnu, nato v Rupi 
v cerkvi. Vodil je petje v cer
kvi in izven nje. Zbor Rupa- 
Peč je tem eljito pripravljal za 
nastope pri bogoslužju in na 
odrih. Bil je zahteven in spo
soben glasbenik. Z veliko lju 
beznijo je potrpežljivo prepi
soval note, ki jim  je zatem da
jal srce in dušo, da je pela. 
Nepozabni so nastopil na Ra
diu Trst A in doma v Rupi ter 
v širši okolici, od začetka ob
nove Prosvetnega Društva 
Rupa-Pečz dne 21.10. 1945.

Pred njim je za petje skr
bel njegov starejši brat Janez, 
ro jen  1911. le ta , um rl pa 
1993. Naj omenim, da je se
stra Pepca, rojena 1914. da
rovala domači cerkvi marsika
teri umetniško izdelan prt za 
o lta r. U m rla  je  1996. Kot 
najmlajši je Nik«, rojen 1922., 
dosegel skoraj 81 let. Vsi trije, 
Janez, Pepca in on so torej 
dosegli častitljivo starost in 
tako zapustil vsem zgled ver
nega in kulturnega življenja 
na tem svetu.

G. N iko se je tu pa tam 
rad zglasil v Gabrskem žup
nišču. Vsakikrat se je poraz- 
govoril o veri. Ta mu je daja
la moči tudi v nemškem u- 
jetništvu, ki ga je med 2. sve
tovno vojno pripeljalo na Če
ško. Z ljubeznijo do glasbe 
in češkega jezika, ki se ga je 
bil naučil, si je pridobil iskre
ne prijatelje, ki jih je vedno 
hvaležno nosil v spominu in 
v srcu.

Kot rokodelec, bil je če
vljar, je znal biti tudi pravi f i
lo z o f in š iroko  razg ledan 
mož. A predvsem ga je pre- 
šinjala umetniška glasbena 
žilica.

1
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Na Cecilijanki leta 1960

Pestile pa so ga trde pre
izkušnje. Najprej mu je umrl 
sinček )anko, nato, 1991., še 
mlada in vseskozi kulturno in 
p rosvetno zavzeta hčerka 
Dorica. Mladi mož Marjan in 
otroka ter brat Oskar z druži
no, s sorodniki in vaščani, so 
si do zadnjega dajali pogum.

Pri takih izgubah in stiskah 
vse hrepenenje išče pot k Bo
gu. A prepričani smo, da so 
vsi ti umrli izpolnili svojo živ
ljenjsko nalogo in zato zdaj 
prepevajo pri Bogu. Smrt ne 
sme imeti zadnje besede.

Ostaja naj lep spomin in 
nadaljevanje vestnega dela 
za dvig naših ljudi, za dobro
bit vseh.

Žena M arija  se, žal, ni 
mogla udeležiti pogrebnega 
slovesa. Zaradi operacije na 
srcu ji sorodniki še niso ma
rali sporočiti žalostne novice. 
Zato z njo še posebej soču
stvujemo, želeč ji zdravja in 
tolažbe.

Naš Niko je umrl na domu 
v Rupi 13. novembra. Z vse
mi slovesnostmi smo ga po
kopali 14. novembra. Na po
grebu je prepeval naš MePZ 
Rupa-Peč, okrepljen s pevci 
od drugod, saj so priljubljene
ga prosvetnega delavca poz
nali in radi imeli daleč nao
krog.

Sorodnikom in prijateljem 
izrekamo še enkrat iskreno 
sožalje. G. Niko pa naj živi v 
Bogu, ki ga je vedno sinovsko 
rad imel.

ŽPK

pregledno in dokaj uspešno 
pripoved o kitarski literaturi. 
Pravzaprav je bila značilnost 
nastopa prav v tem, da je kva
liteta igranja iz skladbe v sk
ladbo  opazno  naraščala. 
Sploh v drugem delu koncer
ta, kjer so zazvenele melodije 
Maria Castelnuova Tedesca 
(Tarantella, op. 87), Agustina 
Barriosa Mangoreja (La Cate- 
dral) in največjega med njimi 
Joaquina Rodriga (Trespiezas

Espanolas). Kitaristu iz Rima 
očitno precej bolj ležijo "stra
stne" skladbe španskega oz. 
latinsko-ameriškega porekla. 
Omrežijo ga predvsem čutno 
napisana dela, umetnine, ki 
nagovarjajo srce. Tu je izka
zal kar veliko mojstrstvo, saj 
je odlično izvajal prav sklad
be, kjer virtuoznost, gibkost 
prstov in prefinjena tehnika 
nimajo posebne vloge pri po
dajanju bistva. Pri takih delih 
je tudi kakšen "kiks" spregle
dljiv, če ga le uspešno prekri- 
jeta strast in hrepenenje. Kon
certni večer, kot rečeno, se je 
razvil v prijeten dogodek šele 
proti koncu, ko so prevlado
vali omenjeni tipi skladb. Naj
lepše so celo zazveneli dodat
ki, same znamenite melodije 
iz svetovne zakladnice litera
ture za kitaro, ki jih je Coro
na z velikim "guštom " postre
gel hvaležni publiki. V takih 
primerih, ko po "obveznem" 
delu koncerta nastopi trenu
tek sprostitve, nam vedno pri
de na misel, zakaj taki glasbe
niki ne igrajo samo dodatkov! 
Že od prve skladbe nap re j...

Jože Štucin

Mala cecilijanka letos dvakrat
Zaradi velikega števila p rija v ljen ih  zborov so se pri 

Združenju cerkvenih pevskih zborov odločili, da bo letos Mala 
cecilijanka potekala v dveh dnevih, in sicer v nedeljo, 7. de
cembra, in na praznik Brezmadežne, 8. decembra, obakrat z 
začetkom ob 15. uri v veliki dvorani Kulturnega centra Lojze 
Bratuž.

Nekateri zbori bodo letos prvikrat nastopili na tem praz
niku otroškega in mladinskega petja (Začetniški otroški pe
vski zbor iz Doberdoba, zbor Glasbene matice iz Trsta ter 
zbori iz Romjana, Jamelj in Bazovice). Kakor doberdobski zbor 
bo tudi zbor z Vrha sv. Mihaela nastopil v dveh zasedbah, 
otroški in mladinski.

Na nedeljski prireditvi bodo nastopili O troški pevski zbor 
Podgora, Otroški pevski zbor Veseljaki, O troški pevski zbor 
Standrež, Otroški pevski zbor Ladjica, Začetniški otroški pe
vski zbor Doberdob, Otroški pevski zbor Rupa-Peč, Otroški 
pevski zbor Kremenjak-Jamlje, Mladinski pevski zbor SCGV 
Emil Komel-Gorica.

V ponedeljek, 8. decembra, pa bodo nastopili O troški pe
vski zbor Romjan, Otroški pevski zbor F.B. Sedej, Otroški pe
vski zbor Vrh sv. Mihaela, Otroški pevski zbor Slovenski dijaški 
dom S. Gregorčič, O troški pevski zbor Slomšek-Bazovica, 
O troški pevski zbor Plešivo, O troški pevski zbor Stmaver, 
Otroška skupina Glasbene matice Trst, Mladinski pevski zbor 
Vrh sv. Mihaela.

Priložnostni nagovor bo imela učiteljica Barbara Rustja.
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OBVESTILA

“ DRAGI VERNIKI! Prisrčno 
vas vabim k evharističnemu 
bogoslužju v nedeljo, 14. de
cem bra, ob 10.30 v deka
nijsko cerkev v Standrež pri 
Gorici. Sv. mašo bo vodil apo
stolski nuncij v Sloveniji msgr. 
Santos A bril y Castello. Z 
njim  bova somaševala tudi 
novoim enovani škof - apo
stolski nuncij v Rvvandi msgr. 
G. Pecorari in jaz. Iz srca vas 
blagoslavljam. D ino De An
toni, goriški nadškof"

SV. MIKLAVŽ bo prišel v 
Standrež v petek, 5. t.m., kjer 
ga bodo ob 19. uri sprejeli z 
recitacijami in petjem otroci 
v župn ijsk i dvoran i A nton 
Gregorčič.

SKI) HRAST prireja mikla- 
vževanje v petek, 5. decem
bra, ob 19.00 v župnijski dvo
rani v Doberdobu. Sv. Miklav
ža bodo o troc i pričaka li z 
dramsko igrico Pika. Vabljeni!

ŽUPNIJI RlIPA-Peč /  Ga- 
brje-Vrh vabita v župnijske 
prostore v Gabrje na sklop 
predavanj: Vsak je bil svoje 
sreče kovač. Predavanja bo 
vodil p. jezuit M irko Pelicon. 
Prvo predavanje z naslovom 
/z notranjega kaosa v harmo
nijo življenja bo v torek, 9. de
cembra, ob 20.30.

ODBOR ZSKP se bo sestal 
v četrtek, 11. t.m., na sedežu 
v Gorici ob 20.30.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
člane in prijatelje, da bo leto
šnje silvestrovanje v nedeljo, 
28. decem bra, v Gaglianu 
blizu Čedada. Prijave na se
dežu ob sredah od 10. do 11. 
ure ali pri poverjenikih ali na 
tel. 0481 882024.

DAROVI

ZA LAČNE po svetu: N.N. 
Rupa 50,00 €.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. 
Rupa 75,00 €.

ZA CERKEV na Peči: Iva De
vetak Pavletič za cvetje 20,00 fe’.

ZA CERKEV v Gabrjah: druž. 
Meniš ob krstu male Arianne 
50,00; starši ob krstu Arianne 
50,00 €.

ZA CERKEV v Rupi: N.N. 10,00 
za cvetje; N.N. 30,00 €.

ZAHVALA

Vsem, ki so m i stali ob stra
ni z molitvijo in moralno pod
poro oh težki življenjski preiz
kušnji, se iz srca zahvaljujem 
in vsem želim vesele božične 
praznike. Bogdan

ČESTITKE

Dr. Branku Zornu za prido
bitev naslova doktorja znanosti 
iz medicinskih ved iskreno česti
ta Svet slovenskih organizacij.

Oh smrti Nika Pavletiča se
sekcija SSk Sovodnje klanja nje
govemu spominu in izraža so
žalje svojcem.

SKPD F.B. Sedej, števerjan- 
sko župnijsko občestvo in sek
cija Slovenske skupnosti za Ste- 
verjan izrekajo hčerkama Ana
staziji in Nežici, sinu ložefu, 
sestri Bogomili ter ostalim so
rodnikom globoko sožalje oh 
izgubi ljubljene Dionizije Mu- 
žina vdove Bajt.

Ob nenadni smrti našega 
kolege Marka VValtritscha iz
ražamo svojcem iskreno so
žalje. Uredništvo

Oh nepričakovani smrti ko
lege in prijatelja Marka VValtrit
scha izražata gospe Carli in si
novoma Alešu in D imitriju Da
vorin Devetak in Jurij Paljk z 
družinama iskreno sožalje.

Nl  C /
SV. M IK LAVŽ
bo ob iska l K u ltu rn i 

center Lojze B ra tuž  

v pe tek , 5. decem bra  2003, 
ob 16.30

Vabljeni vsi njegovi 
p r ija te lj i!

Pošto sprejema na sedežu KC Lojze Bratuž, tel. 0481 531445

A
D R U ŠTVO  ARS in 

KATOLIŠKA K NJIG ARNA

vljudno vabita na predstavitev

SLOVENSKE KRONIKE 
XIX. IN XX. STOLETJA

PRISOTNI BODO uredniki in avtorji Niko Grafenauer, 
Stane Granda, Marjan Drnovšek in Milček Komelj

Razstavni prostori Katoliške knjigarne  

sreda, 10. decem bra 2003 , ob 18. uri

DRUŠTVO ARS in ŠTUDI|SKO RAZISKOVALNI FORUM 
ZA KULTURO v sodelovanju 

s PASTORALNIM SREDIŠČEM SV. IVANA V GORICI
rabita na srečanje s p. M arkom  Rupnikom

ob predstavitvi njegove monografije

BARVE SOJNOSTI
v soboto, 13. decembra 2003, ob 20.30

v domu Franca M očnika, ul. S. G iovanni 9, Gorica
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KOROŠKA

Volilna kampanja

Deželne volitve na Koroškem brez EL!
Priprave na deželne volitve na Koroškem so že v polnem teku. Koroške 

stranke se mrzlično pripravljajo na dolgo volilno kampanijo, tokrat pa 
med strankami, ki se bodo potekovale za vstop v koroški deželni zbor 
ne bo Enotne liste (EL), to je samostojne stranke koroških Slovencev.

V okviru izrednega dežel
nega zborovanja se je vodstvo 
stranke v petek zvečer nam
reč odločilo, da zaradi izred
no visokega volilnega praga, 
ki so ga sklenile deželnozbor- 
ske stranke v sedemdesetih le
tih, prav z namenom, da bi pre
prečile vstop EL v deželni zbor, 
ne bo sodelovala na volitvah. 
Zaradi nove usmeritve stran
ke, to je da bo odslej EL stran
ka, ki se bo ukvarjala tudi z dru
gim i regionalnim i vprašanji, 
se je vodstvo EL sporazume
lo z Zelenimi, da ob raznih 
volitvah obe stranki ne bosta 
predstavljali konkurenčnih list.

Kljub temu pa je predsed
nik EL mag. V ladim ir Smrtnik 
v izjavi za tisk izjavil, da Enot
na lista za zdaj še ne bo dala 
nobenega vo lilnega p rip o 
ročila: "Natančno bomo opa
zovali upoštevanje dvojezič
nosti in interesov južne Ko
roške v volilnih programih po
sam eznih strank in na tej 
osnovi v okviru lokalnih zbo
rovanj poročali vo lilkam  in 
volilcem".

Kakorkoli že, pa je doslej 
znano, da bosta vsaj dve stran

ki imeli na kandidatni listi dve 
slovenski kandidatki. Prva se 
je za to odločila stranka Ze
lenih, ki bo na tretjem mestu 
kandidirala Zalko Kuchling, 
socialistična stranka pa je na 
osmem mestu kandidatne li
ste uvrstila Ano Blatnik.

Kako se bosta osrednji krov
ni organizaciji koroških Slo
vencev odločili pa še ni zna
no. Parcelizacija slovenskih gla
sov bi gotovo ne koristila name
nu preseči obstoječo pregra
do, ki onemogoča izvolitev 
slovenskega predstavnika v 
deželni svet.

Slovenski stranki je v se
demdesetih letih zmanjkalo 
le nekaj glasov, da bi z la
stn im  kandidatom  prišla v 
deželni zbor.

To se je kasneje zgodilo 
na parlam entarnih volitvah, 
ko je Karlu Smolleju dvatkrat 
uspelo priti v državni zbor, in 
sicer prvič v povezavi z Zele
nim i, drugič pa z Liberalnim 
forum om .

Zeleni v Avstriji so že na 
prejšnjih parlamentarnih vo
litvah dokazali, da se iz opo
zicijske stranke izoblikujejo

kot nov, zanimiv politični sub
jekt. Tako na vsedržavni kot 
na številnih deželnih volitvah 
so Zeleni dokazali, da znajo 
nagovoriti vedno več volilcev.

Vse stranke, ki se priprav
ljajo na volitve, pa se seveda 
sprašujejo, ali bodo politični 
pretresi ter volilni premiki, ki 
so povsem sp rem en ili av
strijsko po litično  podobo v 
zadnjih letih, spremenili tudi 
koroške politične razmere in 
ravnovesja.

Umik slovenske stranke iz 
političnega boja pa postavlja 
morda še bolj v ospredje po
trebo, da bodo stranke mora
le upoštevati tudi ta segment 
koroške družbe. Volilne oblju
be za manjšino bodo morale 
postati tudi del političnega pro
grama strank. Nenazadnje pa 
se bodo koroške deželne vo
litve odvijale slaba dva mese
ca pred vstopom Slovenije v 
EU. Slovensko vprašanje, v 
vseh svojih  nijansah, bo v 
naslednjih dolgih predvolilnih 
mesecih gotovo postalo eno 
od argum entov političnega 
boja in prepričevanja volilcev.

Peter Rustja

S 1. STRANI

Temelji...
Pahor je na zasedanju, ki 

ga je vodila )ole Namor, tudi 
poudaril, da bo z vstopom Slo
venije v EU celotni zbor sloven
skih manjšin pod isto streho, 
kar bo prineslo rast in razvoj 
vsej m anjšinski stvarnosti. 
"Skupni dokum ent sicer ne 
prinaša konkretnih rešitev in 
receptov," je še povedal, naka
zana pa je smer, po kateri naj 
hodimo. "V tem duhu je tre
ba dokument tudi sprejeti in 
razmišljati v skupno dobro vse 
manjšine... Programska konfe
renca je proces, v katerega 
stopa manjšina v novem du
hu." Glavni problem , ki se 
nam po tej prehojeni poti v 
tem trenutku postavlja, je po 
Pahorjevem mnenju zasnova 
skupnega predstavništva, ki bi 
bilo izraz pluralistične razno
likosti in razvejanosti naše na
rodne skupnosti, organ, ki bi 
znal zastopati našo organizi
ranost v celoti.

P redsednik SKZG Rudi 
Pavšič je prisotne zastopnike 
našega organiziranega življe
nja pozval: "Razmišljajmo ev
ropsko!" Združevanje Evrope 
pomeni namreč tudi združe
vanje manjšinskih skupnosti. 
Našo stvarnost moramo nara
vnati na ta nivo, uporabljati 
moramo evropske standarde 
zaščite manjšin, upoštevati in 
razvijati moramo pravne okvi
re, ki so nam dani. "Smo ena 
od manjšin, ki potrebuje sode
lovanje z d rug im i." Zato je 
nadvse pomembno, da ima

Že ob tem naslovu b i naj
raje takoj zapisal dve stvari, 
in sicer najprej to, da je  bese
da krhelj kot nalašč za vse tis
te italijanske prijatelje, k i b i 
se radi naučili slovenskega je 
zika. N it i enega samega ne 
boste našli, k i vi vam jo  toč
no izgovoril oh prvem posku
su! Druga stvar, k i jo  takoj 
zapišem, je  to, da h i najraje 
sam pisal o "sušju", kot smo 
doma na km etih im enovali 
krhlje.

Tudi tokrat da lepo razla
go za krhlje Slovar slovenske
ga knjižnega jezika, k i pod  
geslom krhelj pove, da je  lo  
"posušen podolgovat kos sa
dja, navadno jabolka", in kot 
drugo razlago Slovar še nava
ja, da je  krhelj tud i "p o  oblik i 
temu podoben kos hrane, na
vadno sadeža". Tako prepro
sto, a tako daleč v času in o- 
benem tud i tako navdušujo
če im enitno danes, da vam 
krhlje ponujajo kot priboljšek 
na vrhunskih sprejemih: zra
ven sira in pršuta, raznih sa
lam in še kakšne dobrote.

Krhlji kot okras in kot p ri
boljšek torej! Kvečjemu se kr
h lji danes še uporablja jo kot 
eksotična hrana, k i krasi m o
derno mizo, morda še kot o- 
kras za okusno narejeno ter 
s sadjem obloženo skledo.

Pa nekoč n i b ilo  tako.
Krhlje smo na km etih ime

novali kar "sušje", k i že samo 
skriva v sebi odgovor, kako se 
do krhljev sploh pride. Poleti 
in  jesen i so km e tje  doma  
nabrali sadje, ga prinesli do
mov, kjer so gospodinje nare
zale jabolka in hruške na ko
se, največkrat so jih  tud i o lu 
pile, da so b ili krh lji potem  še 
bo lj slastni, ker se je  p ri su
šenju sicer lupina preveč str

GLOSA JURIJ PALJK

O krhljih
dila. Vsa umetnost je  bila v 
tem, da se je  na kose razreza
no sadje moralo potem  po 
časi sušiti v senci, običajno  
na iz vrh, "iz bek in iz bak", 
narejenih mrežah. Največ
krat smo tako narezano sa
dje sušili na naših n ikdar do
volj opevanih kaščah, na pod
strešjih, k jer so kasneje "su
š ju " delale družbo tud i ime
nitne klobase in seveda pršu
ti, k i jih  pa ponavadi nismo 
jed li doma, ker so jih  vedno 
prodali in z denarjem od p ro 
daje plačali krvave in za ma
lega kmeta kriv ično visoke 
davke, s katerim i je  prejšnja 
oblast v Sloveniji načrtno in 
tem eljito dotolkla kmeta, za 
ka terega je pod  socializmom  
veljalo, da je  "ku lak", zato  
"sovražnik delovnega lju d 
stva", in še kup takih oslarij 
bi lahko našteli danes.

Tisti, k i teh načrtnih in ne
sramnih poniževanj ter pon i
ža n j slovenskega m alega  
kmeta n i doživel na lastni ko
ži, naj sedaj in danes ter za 
vedno, lepo prosim , molči, 
ker o tem ne more in za to tu
d i ne sme govoriti!

Slo je  za eno na jhu jš ih  
stvari, k i so se po vojni, po  
pobo jih  nedolžnih ljud i ne
posredno po drugi svetovni 
vojni seveda!, zgodile sloven
skemu narodu. Posledice so 
vidne vsakomur, ki je  kdajkoli 
od zemlje in z zem ljo živel, 
še danes. Nemaren odnos do 
zemlje, izselitev iz odročnih  
vasi, sloj slovenskega preb i
valstva, velika večina mladih, 
k i na zem ljo in na kmeta gle
da zviška, ga celo obklada s

kmetavzarjem in "govejo mu
ziko", miselnost, da je  zem
lja in zato  vsa narava le en 
sam velik sprehajalni park, v 
katerem se lahko počne sko
ra j vse, ne glede na to, čigavi 
so zemlja, gozdovi, trate in 
pašniki, vse to in seveda tudi 
ne lagod je  v stanovan jske  
bloke odseljenih ljudi, k i se v 
mestu niso nikdar vživeli, je  
posledica teh načrtn ih  p o 
niževanj.

Zato me krh lji na gospo
sko okrašenih mizah na raz
nih, državnih in drugih, spre
jem ih bolijo, ker ne spadajo 
nanje, ker pravzaprav ne spa
dajo tja in ne med tiste ljudi, 
ki se z n jim i sladkajo, prav
zaprav se m i zdi, da ne spa
dajo več v naš razdrobljeni 
čas in v našo vsega presito  
družbo. Tudi njihove sicer ze
lo lepe umestitve zraven raz
nih vrst sirov ne razumem, 
ker to ne spada v slovensko 
pojm ovanje in tradic ijo  slo
venske kuhinje. "Sušje" so 
namreč na km etih naše ma
me pripravljale za trde z im 
ske dni, ko sadja n i b ilo  več, 
ker so zadnja jabolka in hru
ške že segnile v zabojih, se 
jih  tud i n ikjer n i dalo več ku
p it i  in se je  s krh lji zato lahko 
na večer skuhalo odličen kom
pot, se jih  je  dalo otrokom, 
da smo jih  potem  lahko žve
č ili v dolgih zimskih večerih. 
A n iti enega med nam i ni, ki 
smo krhlje žvečili, da jih  ne 
h i že takrat radi zamenjali za 
pravo, sveže, sočno sadje, za 
drobcen mandarin in za son
čno, debelo pomarančo, ki 
jih  takrat n i bilo, vsaj na kme

tih jih  ni bilo nikdar. Tudi zato 
je  b il večer sv. Miklavža en
kraten, ker se je  ponavadi na 
krožniku ob poste lji prikaza
lo sonce s Sicilije v podob i 
dveh, treh mandarinčkov, še 
pomaranče morda. Starši so 
nam samo rekli, da jih  je  sv. 
Miklavž najbrž kup il v Trstu. 
O lupke smo potem  sušili na 
vročem štedilniku, da je  "h i
ša", primorska kuhinja, lepo 
dišala.

Pa sem jih  m inu li teden 
vseeno kupil. Krhlje namreč. 
Na Tromostovju v Ljubljani 
sem jih  vzpl dve vrečki, go
renjska ostarela kmetica m i 
jih  je  prodala, zraven še dva 
šopka teloha. Nakup, kakr
šen se za Primorca ob Prešer
nu v Ljubljani spodobi! Ponu
jala m i je  tud i božični mah, 
a sem odklonil; letos sem o- 
trokom obljubil, da ga gremo 
na O poko na Vipavsko nabi
rat, tud i brinček bom o po i
skali.

Krhlje sem dal v pleten ko
šek na m izo zraven svežih li
mon, jabo lk , hrušk, pom a
ranč, banan, "m andaranč" in 
mandarin. Rad imam boga
stvo lepote južnega sadja na 
m izi v dnevnem prostoru, ker 
me to sadje greje, kot me ne 
greje nobena druga stvar. Že 
zjutra j me pogled na poma
ranče razveseli, še bolj pa se
greje otroka v meni, k i tega 
sadja nikdar ni imel. Tega se
veda m oji otroci ne vedo, so 
pa takoj začeli jesti krhlje in u- 
gotovili, da je  "sušje" odlično.

"Enkratno!" je  rekla naj
mlajša hčerka in najm lajši je  
dodal: "Bo tata kupu še!"

In potem  se zgodi, da ne 
razumeš ničesar več, vsaj jaz  
ne!

paljk @n<> viglcts. it

mo znotraj naše narodne sku
pnosti tudi ista izhodišča. Pav
šič je z zadovoljstvom ugoto
vil, da se prede vse gostejša 
mreža sodelovanja s furlansko 
skupnostjo, "doseženi so bili 
izredni rezultati". Tega in dru
gega bi ne dosegli, ko bi zno
traj naše skupnosti ne bili eno
tni. "Prvič v povojnem času je 
naša manjšina v celoti znala 
sesti za skupno mizo, obrav
navati probleme in nakazati 
skupne perspektive." Zato 
imamo sedaj "pravico in dol
žnost imeti čim boljše odno
se z državo Italijo, še boljše pa 
lahko imamo z deželo Furla- 
nijo-Julijsko krajino." V takem 
sodelovanju bom o ohranili 
pluralnost, je še povedal Pav
šič, "ostali bomo zanimivi na
vzven in navznoter".

Na zasedanju v Narodnem 
domu je Livij Valenčič nato 
prebral sklepni dokument. Ve
čera so se udeležili tudi neka
teri vidni institucionalni pred
stavniki, ki so pohvalili delo 
konference. Deželni odbornik 
Roberto Antonaz je spregovo
ril o evroregiji kot zanimivi in
tuiciji, pomembni stavi, ki jo 
je treba napolniti z vsebinami. 
Poslanec Ettore Rosato je po
vedal, da "kultura manjšinskih 
skupnosti lahko pripomore k 
rasti celotne deželne skupno
sti... Treba je graditi na dialo
gu, podirati zidove, iskati si
nergije." Senato Miloš Budin 
je poudaril, da so evropski in
tegracijski procesi neustavlji
vi: "Vanje se moramo vključi
ti kot protagonisti". General

ni konzul Črtomir Špacapan je 
prebral pozdravno pismo šefa 
slovenske diplomacije Dim itri
ja Rupla, Milena Domjan s slo
venskega ministrstva za kultu
ro pa poslanico ministrice An
dreje Rihter: oba predstavnika 
slovenske vlade se veselita u- 
činkov vse večjega sodelova
nja. Goriški pokrajinski odbor
nik Marko Marinčič je pouda
ril, da moramo vzporedno raz
vijati identiteto in integracijo, 
"cilja, ki nista nasprotna".

Sledil je sklepni del paralel
nega in hkrati samostojnega 
evropskega projekta Manjšin
ski jeziki v evropski regiji Alpe- 
jadran: od delitve do sodelova
nja, ki ga je podprla tudi Ev
ropska komisija. O  uporabno
sti manjšinskega jezika v jav
nosti, šolstvu in medijih so 
spregovorili Erika Koleš (pre
dstavnica Slovencev v Pora
bju), Marjan Sturm (predsed
nik koroške Zveze slovenskih 
organizacij) in Jože VVakounig 
(predsednik Narodnega sveta 
koroških Slovencev), Silvano 
Sau (predsednik Samouprav
ne obalne skupnosti Italijanov 
v Sloveniji) in mladi ter zagna
ni furlanski predstavnik, Carli 
Pup, član Odbora 482.

Programska konferenca je 
za nami. V rokah imamo do
kument, ki naj ne ostane mr
tva črka, ampak naj zavezuje 
predstavnike naše narodne 
skupnosti v korist vseh. Obe
nem naj nas vodi v vse krep
kejšo skupnost evropsk ih  
manjšin, brez katerih bi Evro
pa ne bila to, kar je.

/ \  M E M O R IA M

Prijatelju Vinku Levstiku 
v spomin (4)

Verjetno je prav to pov
zročilo , da je bil leta 1981 
p ro ti n jem u uveden sodni 
proces, večkrat p rekin jen; 
le ta 2001 ga je  o b so d ilo  
okrožno  sodišče na 12 let 
zapora, nato pa mu je višje 
sodišče na pritožbo obram 
be obsod ilno  sodbo spre-

*

m enilo  v op ros tilno  z zelo 
dvoum no u tem eljitv ijo .

V inko je med dobro tn ik i, 
ki so radodarno delili od svo
jega im etja in podpira li do
bro slovensko stvar na pro- 
sve tn o -k u ltu rn e m  in ve r
skem področju  ter v po litik i 
tako v zamejstvu kot v do
m ovin i. Zaupal mi je, da so 
se mu le redki upali javno 
zahvaliti za podporo.

Zelo je zadelo Vinka dej
s tvo , da je iz obsežnega  
udbinega dosjeja o njem, ki

ga je mogel videti in sprejeti 
šele po oprostiln i sodbi (leta 
2002) dognal, da so nekate
ri njegovi uslužbenci, ki jim  
je dajal kruha, prostovoljno 
ali izsiljevanj pomagali udbi, 
da je v njegovi delovni sobi 
namestila m ikro fon in tako 
prisluškovala njegovim  raz

govorom , tud i te
lefonskim . Dognal 
je tud i, da so ne
ka te re  osebe p o 
ročale udbi o nje
govem delovanju.

Dragi Vinko, tvo
je neom ajno stali
šče in zagovarjanje 
pravilnosti nastan
ka dom obranstva  
kot samoobram be 
in protirevolucije ter 
b la ten je  in kleve
tanje od strani slo

j i  venskega kom uni- 
^  stičnega režima in 

udbe so ti povzro
čala m nogo težav. 
Kljub tem u si ostal 
trdno in pogum no 
pri svojih idejah.

Naj ti gresta ob prvem 
dnevu vern ih duš po tvoji 
prerani smrti zahvala in priz
nanje za vse, kar si kot Slo
venec, dem okrat in kristjan 
storil za (so)rojake in sloven
sko ime v zamejstvu.

Počivaj v m iru  v zem lji 
matere Slovenije.

Bog naj ti bo plačnik za 
vse dobro, ki si ga napravil.

Prijatelj V inko, ne bom te 
pozabil.

/ konec 
Martin Kranner
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Tudi pri trinajstih plačah velike razlike med kategorijami zaposlenih

Razhajanja in spori med strankami 
parlamentarne in vladne večine

Ustavno sodišče je  p ri odločanju o tako imenovanem Vatikanskem sporazumu
domnevno preseglo svoje pristojnosti

V Sloveniji nastaja vzdušje, 
kakršno je običajno ob priča
kovanju Božiča in novega le
ta. Ulice in mesta se odevajo v 
razkošno razsvetljavo, v Ljub
ljani pa je  na ogled potujoča 
razstava mednarodnega mu
zeja jaslic v Betlehemu. V cer
kvi sv. Jožefa je predstavljenih 
250 primerkov jaslic iz vsega 
sveta, seveda tudi iz Slove
nije, kjer je prve jaslice že leta 
1644 zasnoval in postavil je
zuitski pater Kilijan Hampl.

V podjetjih in gospodar
skih družbah, ki uspešno po
slujejo in imajo torej denar, so 
začeli izplačevati t.i. božični
ce. Vsak delavec ali uslužbe
nec prejme po nekaj tisoč to
larjev kot zahvalo za delo in 
prizadevnost. Marsikje bodo 
zaposleni dobili tudi trinajsto 
plačo, o čemer pa so nastale 
kritike. Delavci bodo namreč 
prejeli kvečjemu do 15 tisoč 
tolarjev, d irektorji oz. pred
sedniki uprav, to je t.i. poslov
neži, pa v povprečju 535 ti
soč tolarjev. Največja so iz
plačila v pod jetjih  kemične 
industrije in v poslovnih ban
kah in zavarovalnicah.

V tem  predbožičnem  in 
prednovoletnem obdobju Dr
žavni zbor zaseda v pospe
šenem ritmu, včasih tudi pono
či, v mesecu decembru pa bo 
imel, denimo, kar dve izredni 
zasedanji. Pri odločanju oz. 
ob glasovanjih o pomembnih 
zakonih ali odlokih pa prihaja 
do presenečenj, ker se med 
poslanci strank parlamentar

ne in vladne večine pojavljajo 
t.i. "prosti strelci". Ti se opre
deljujejo drugače, kot pa bi jih 
zavezovala koalicijska pogod
ba. Spričo pomislekov poslan
cev SLS je tehnič
ni zakon o t. i. 
izbrisanih dobil 
manjšo podporo 
od pričakovane.
Kaže, da bo o iz
brisanih razpisan 
celo zakonodajni 
re ferendum , če 
ga seveda ne bo 
preprečilo Ustav
no sodišče. Zara
di različnega gla
sovanja poslancev iz koalicij
skih strank parlament ni spre
jel sprememb volilnega zako
na, za kar se je zlasti zavzema
la LDS. Zaradi različnih stališč 
koalicijskih strank in ustrez
nega glasovanja je Državni 
zbor ob koncu novembrske
ga zasedanja, 28. novembra, 
zavrnil imenovanje Florjane 
Bohi na mesto predsednice 
računskega sodišča in M itje  
Deisingerja (na sliki) za pred
sednika vrhovnega sodišča. 
Oba omenjena organa sta ta
ko ostala brez predstojnika, 
oba zavrnjena kandidata pa 
sta sporočila, da se za ome
njeni vodilni mesti v račun
skem sodišču in pravosodju 
ne bosta več potegovala. Na
šteti in drugi primeri nespo
razumov, ki se občasno spre
m inja jo v večje spore med 
strankami parlamentarne in 
vladne večine, po našem mne

nju kažejo predvsem na to, da 
vsaka stranka snuje svojo stra
tegijo in program za prihod
nje parlamentarne in evrop
ske volitve v letu 2004. Koali- 

c i ja  p o s ta ja  
manj važna, če
prav bo skoraj 
g o to vo  v z d r
žala do konca 
mandata parla
menta in vlade. 
Zelo pom em 
ben dogodekv 
Sloveniji je bila 
odločitev usta
vnega sodišča, 
ki je p o trd ilo  

ustavnost t.i. Vatikanskega 
sporazuma. To se je zgodilo 
skoraj dve leti po podpisu oz. 
po dvaindvajsetih mesecih, 
odkar je bil Vatikanski spo
razum poslan v presojo ustav
nemu sodišču. Vlada ga je tja 
poslala 24. januarja  2001, 
predvsem na zahtevo ZLSD. 
Nekdanji ustavni sodnik dr. 
Lovro Šturm je v svoji oceni 
sklepa ustavnega sodišča za
pisal, "da je ključen simbolni 
pomen sporočila, da je Va
tikanski sporazum skladen z 
ustavo. Za skupino m ilitant
nih proticerkveno usmerjenih 
krogov in posameznikov, ki 
so poskušali na vsak način 
preprečiti mednarodni spo
razum med državo in cer
kvijo, pomeni hud poraz. V lu
či prikazanih spoznanj bodo 
simbolne in stvarne posledi
ce odločitve ustavnega sodi
šča pomenile korak naprej pri

vključevanju Slovenije v mi
selne in vedenjske vzorce 
tako, kot so oblikovani v svo
bodni dem okratičn i družbi 
moderne Evrope."

Odločbe ustavnega sodi
šča, ki je menda preseglo svo
je p risto jnosti, še nista ko
mentirala dr. Franc Rode, ljub
ljanski nadškof in slovenski 
metropolit, in Slovenska ško
fovska konferenca. Za urad
no oceno je namreč pristojen 
le Sveti sedež, to je Vatikan.

TUJA VOJAŠKA LETALA 
BODO NADZOROVALA 
SLOVENSKI ZRAČNI 
PROSTOR

V Sloveniji z zanimanjem, 
a tudi s pridržki, ki so plod 
dosedanjih slabih izkušenj, 
pričakujejo predlog nove hr
vaške vlade, naj bi sosednji dr
žavi obnov ili pogovore za 
rešitev sporov med država
ma. To predlaga zmagovalec 
nedavnih hrvaških parlamen
tarnih volitev dr. Ivo Sanader, 
predsednik Hrvaške dem o
kratične skupnosti, ki sicer še 
sestavlja novo hrvaško vlado. 
Ministrstvo za obrambo pa je 
sporočilo, da bodo slovenski 
zračni prostor varovala mad
žarska ali pa italijanska letala. 
Slovenija namreč nima lastnih 
letal za prestrezanje oz. se
strelitev letal morebitne sovra
žne države. Sicer pa zveza 
NATO, v katero bo Slovenija 
kmalu vključena, vsem svojim 
članicam zagotavlja obrambo 
njihovega zračnega prostora.

Marjan Drobež

Kriminal

Oropani varčevalci 
Sicure oz. pravna 

država kot karikatura
V zadnjem času je Slove

nija doživela več krim inalnih 
dejanj na bančno-hran iln i- 
škem trgu (SIB, stečaji hrani
lnic idr.), ki postavljajo v čud
no luč delovanje BS, raznih a- 
gencij, po lic ije  in tožilstva. 
Med njim i je tudi HKS Sicu- 
ra, pri kateri grozi prek štiri
sto varčevalcem, pretežno 
primorskim oz. koprskim, da 
bodo iz stečajne mase prejeli 
za svojih prek 2,f> m ilijard SIT 
prihrankov vsega 5-12% plači
la. Njen lastnik je bil Andrej 
Sever iz skupine problem a
tičnih poslovnežev zloglas
nega O p tim izm a  in n jego
vih p ropad lih  poslovnih iz
peljank, ki so bili vplivni čla
ni ali pa simpatizerji LDS. Tu
di on naj bi pred tem kot po 
tekočem traku ustanavljal in 
zapiral podjetja ter naj bi bil tu
di večkrat ovaden zaradi kr
šitve predpisov in suma pra
nja denarja. 1) To pa, o č it
no, ni m otilo  BS, da mu ne 
bi izdala dovoljenja tudi za 
poslovanje hranilnice.

Po nekaj letih poslovanja 
pa so nič hudega sluteči var

čevalci 12. oktobra 2002 zve
deli najprej, da je šla Sicura
v prostovoljno likvidacijo in 
takoj zatem, 30.10.2002, po 
nalogu BS še v prisilno, s č i
mer so b ili njihovi prihranki 
naenkrat postavljeni pod vpra
šaj. Iz uradnih dokumentov BS 
pa je razvidno, 2) da je sle
dnja z Zakonom o bančništvu 
prevzela nadzor nad HKS že 
20.2.1999, to je tri leta pred 
stečajem Sicure, in da je tak 
nadzor izvajala tudi nad Sicu- 
ro. Še več, ves ta čas naj bi pri 
Sicuri ugotavljala številne ne
pravilnosti ter ji nalagala u- 
krepe za njihovo odpravljanje. 
Varčevalci se sprašujejo, zakaj 
ni BS v teh treh letih nadzora 
obveščala tudi javnosti o sta
nju in ugotovljenih nepravil
nostih v Sicuri, da bi se lahko 
pravočasno organizirali in za
ščitili svoje interese. M ar ni 
nadzor predvsem v funkciji 
varnosti prihrankov?Tako rav
nanje BS namreč vzbuja ute
meljen sum, da je s svojim mol
kom nekoga ščitila.

S to veliko prevaro so var
čevalci seznanili predstavnike

vseh vej oblasti (zakonodaj
ne, izvršne in sodne), a so se, 
razočarani nad njihovo brez
brižnostjo  in neučinkovito
stjo, obrnili tudi na evropske
ga Ombudsmana, ki je vzel 
zadevo v obravnavo in določil 
pristo jno osebo, ki se bo s 
tem ukvarjala. H kra ti pa raz
m iš lja jo  tud i o odškodn in
ski tožb i p ro ti državi. M ed
tem pa si je slovenski Varuh 
človekovih pravic p ila tsko  
um il roke ter se otresel nad
ležnih varčevalcev s tem, da 
jim je v svojem odgovoru pre
pisal 3) to, kar je rekla BS, in 
jih je tako prepustil na milost 
in nemilost očitno skorumpi
ranem u kolesju slovenske 
pravice. Varčevalci se namreč 
sprašujejo, kje neki so obleža
le pretekle ovadbe zoper gla
vne akterje verige Optim izem 
in osebno tudi zoper Andreja 
Severja, lastnika Sicure. Kaj je 
njihova vsebina? Kako da ni 
obtožnic? Zakaj ni policija in
tervenirala v primeru Sicure 
že leta 2001, ko naj bi, po izja
vi stečajnega upravitelja Bra
neta Goršeta,4) to namerava
la storili, a jo je nekdo ustavil? 
Kdo je lo  storil in zakaj? Kajti, 
ko je potem z več kot enoletno 
zamudo izvršila preiskavo, so 
bili, spet po izjavi Goršeta, 
"vsi podatki na računalnikih 
zbrisani in večina dokumen
tacije uničene." Sever pa naj

bi m edtem  vse svoje p re 
moženje prepisal na drugega 
in mu tako nimajo kaj rubiti. 
Sam pa naj bi se svobodno 
sprehajal po Ljubljani v sprem
stvu osebnih varnostnikov. In 
kako to, da so slovenski osre
dnji in regionalni mediji tako 
brezbrižni do tega velikega 
ropa, ki spominja na politič- 
no-m afijsko podzemlje naj
slabše vrste? In, ne nazadnje, 
v čem je tistih nekaj deset mi
lijonov domnevnih davčnih 
utaj koprskega župana Bori
sa Popoviča in tistih spornih 
osem milijonov ministra Ru
pla tako pom em bnih za to 
državo, da se je proti njima v 
trenutku in z vso učinkovito
stjo pognal ves represivni apa
rat in so nas okrog tega me
diji utrujali do onemoglosti? 
Za varčevalce pa, med kateri
mi so tudi tragični primeri ma
ter samohranilk, ljudi, ki so var
čevali za starost, zdravljenje, 
šolanje o tro k  in reševanje 
stanovanjskih stisk, se nihče 
ne zgane. Tudi potem ne, ko 
so bolj izpostavljeni začeli do
b ivati grožnje in so se ev
ropskemu Ombudsmanu o- 
pravičili, ker si zaradi njih niso 
upali podpisati vloge, ki so mu 
jo dostavili. Doklej še bomo 
morali opazovati to živo de
monstracijo karikature sloven
ske pravne države?

Milan Gregorič

Štirje soustanovitelji

Politehnika ni zasebna, 
temveč javna institucija

V delu slovenske javnosti 
se ohranja prepričanje, da je 
visokošolska izobraževalna in 
znanstvenoraziskovalna usta
nova Politehnika, ki ima se
dež v Rožni Dolin i pri Novi 
G orici, pravzaprav zasebna 
ustanova, ki je zato omejena 
v svojih pristojnostih in mož
nostih. Dejansko pa takšna tr
ditev ni resnična. Omenjeni 
zavod sta s pogodbo, sklenje
no 24. septembra 1995, usta
novila Mestna občina Nova 
Gorica in Inštitut Jožef Štefan 
iz Ljubljane, ki imata oba jav
nopravni značaj oz. status. 
Pred dnevi pa sta se s podpi
som posebne pogodbe v sou
s tanov ite ljs tvo  Politehnike 
vključila tudi Znanstvenora
ziskovalni center Slovenske a- 
kademije znanosti in umetno
sti in Občina Ajdovščina.

Sklep o soustanoviteljstvu 
so svetniki občine Ajdovščina 
sprejeli na zasedanju 20. no
vembra. Občina bo Politehniki 
neodplačno podarila tudi sta
vbo v kompleksu nekdanje 
vojašnice Srečka Kosovela v 
Ajdovščini. Tam naj bi čez dve 
leti razvili študijsko in razisko
valno dejavnost s področja na
ravoslovja in tehnike, tudi v 
povezavi s centrom za raziska
ve atmosfere na Otlici, ki del
no že deluje. Objekt s pripa
dajočim  zemljiščem v ome
njenem kompleksu nekdanje 
vojašnice bo Politehnika ob
novila in p reuredila  za la
stne potrebe, dela pa bo tudi 
sama financirala. Vložek Obči
ne Ajdovščina v predvideno 
naložbo bo znašal predvido
ma okoli 8,5 milijona tolarjev, č e t r t e k .
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Mednarodno uveljavljanje slovenskih znamk

Izšle nove priložnostne 
in redne poštne znamke

Natisnjena tudi znam ka ob 60. obletnici p artizan 
ske bolnišnice Franja

Pošta Slovenije, ki izdaja pri
ložnostne in redne poštne 
znamke z motivi z najrazličnej
ših področij v državi, je dose
gla nekaj novih 
uspehov. Gre 
tudi za dosež
ke na različnih 
tekmovanjih in 
ocenjevanjih v 
mednarodnem 
merilu, ki slo
venske znamke 
uvrščajo v sam vrh. Motiv, ki 
ga je pripravila slovenska ob
likovalka, je bil, denimo, izbran 
za skupni motiv znamke, izda
ne ob mednarodnem letu dia
loga. Ta motiv je za svoje izdaje 
uporabilo več kot šestdeset 
držav. Zadnji v vrsti uspehov 
slovenskih znamk je četrto me
sto v izboru za najlepšo znam
ko in najlepši blok, ki ga je v 
letošnjem letu že osmič orga
nizirala založniška hiša Timbro- 
presse. V tekmovanju je sode
lovalo 35 poštnih organizacij iz 
vsega sveta. V kategoriji blokov, 
izdanih v letih 1999 in 2002, se 
je slovenski blok z motivi vinskih 
trt uvrstil za Novo Kaledonijo, 
Belgijo in Namibijo. Medtem je 
izšlo nekaj novih priložnostnih 
in rednih poštnih znamk, ki 
bodo zagotovo vzbudile zani
manje zbiralcev. Z novo znam
ko so zaznamovali odprtje no
vega poštnega logističnega 
centra v Mariboru. To je prva 
slovenska znamka s hologram- 
sko folijo. V novi seriji, imeno
vani Cestna vozila, znamka pri
kazuje vprežni voz, znan pod i- 
menom "parizar". Prikazani voz

je eden zadnjih takih vozov v 
Sloveniji. Na prvi znamki iz seri
je Zgodovina je predstavljena 
partizanska bolnišnica Franja, 
ki je zaradi svoje izjemnosti 

predlagana za 
vpis v svetovno 
dediščino UNE
SCA. Ob koncu 
tega leta bo mi
nilo tudi šestde
set let, odkar so 
v Franji začeli 
zdraviti ranjen

ce. Motiv iz nove božične znam
ke je povzet po freski, ki jo je v 
kamniški cerkvi na Šutni nasli
kal Matija Koželj, predstavlja 
pa Kristusovo rojstvo. Motiv na 
novoletni znamki pa so novo
letni okraski in darila, brez kate
rih si ni moč predstavljati praz
novanja prestopa iz starega v 
novo leto. V seriji rednih znamk 
Slovenija-Evropa v malem, no
va znamka predstavlja vratni 
portal pošte iz Globočnikove 
hiše na Zgornjem Otoku in pi
ransko batano, ribiški čoln, ki 
predstavlja del slovenske po
morske dediščine. Naslednje 
priložnostne poštne znamke 
bodo izšle 22.1.2004, med nji
mi pa bo tudi dišeča voščilna 
znamka v obliki srca. M.

OBVESTILA

V PONEDELJEK, 8. decem
bra, bo v okviru glasbenega 
abonmaja 2003/2004, z za
četkom ob 20.15 v veliki dvo-, 
rani Kulturnega doma v Novi 
Gorici nastopil Komorni orke
ster Solisti iz Aquile.

OBČINA BRDA, ZKD BRDA, SKLAD DORCE SARDOČ 
in GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

vabijo na predstavitev knjige

Albina Sirka

Ž IV L J E N J E  N A  N I T K I
Knjigo bo predstavil prof. lože Pirjevec 

Grad Dobrovo, nedelja, 7. decembra 2003, ob 17. uri
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ZAVAROVALNIŠKI KOTIČE
Îtojan Pahor

Nezgodno
zavarovanje (2)
Smrt zavarovanca zaradi 

nezgode. Zavarovalnica izpla
ča dogovorjeno zavarovalno 
vsoto (it.: massimale) za pri
mer smrti upravičencu, ki ga 
pogodbenik določi ob podpi
su pogodbe ali naknadno ozi
roma v testamentu. Za uvelja
vitev odškodninskih zahtev
kov pride v poštev smrt, ki na
stopi v roku 2 let od dneva 
nezgode. Če je v tem obdobju 
zavarovalnica že izplačala za
varovancu vsoto za trajno in
validnost, ima upravičenec 
pravico samo do razlike med 
že izplačano vsoto in zavaro
valno vsoto v primeru smrti.

Invalidnost kot posledica 
nezgode. Zavarovalna vsota 
za primer invalidnosti se izpla
ča ob stoodstotni invalidnosti 
zavarovanca zaradi nezgode 
ali pa se izplača del zavaroval
ne vsote - glede na odstotek in
validnosti, ki se določi po ta
beli invalidnosti. Zavarovanec 
lahko izbira med tabelo združe
nja zavarovalnic (ANIA) in za
voda INAIL, ki je bolj ugodna.
Navadno pogodba predvide
va 3% absolutno franšizo, zato 
trajne invalidnosti do te stop
nje brem enijo zavarovanca.
Podobno kot v primeru smrti 
se lahko uveljavi odškodninski 
zahtevek za invalidnosti, ki na
stopijo v roku 2 let od dneva 
nezgode. V primeru razhajanj 
pri določitvi stopnje nepokret- 
nosti predvideva pogodba 
imenovanje zbora treh zdrav
nikov, ki jih izbereta zavarova
nec in zavarovalna družba.

Dnevna odškodnina. Zava
rovalnica izplača domenjeno 
zavarovalno vsoto za čas, ko 
zavarovanec zaradi nezgode 
ni v stanju opravljati svojega

n
JHK
_____

rednega dela za največ 365 
dni nesposobnosti za delo. Za 
to obliko kritja so značilne vi
soke franšize (od 5 do 15 dni).

Nadomestilo za bolnišni
čni dan. Za vsako prenočitev 
zavarovanca v bolnišnici zara
di zdravljenja posledic nezgo
de se izplača nadomestilo za 
bolnišnični dan za največ 365 
dni v letu dni od dneva nez
gode. Z dodatnimi posebnimi 
klavzulami si zavarovanec lah
ko zagotovi dnevno odškodni
no tudi za slučaj mavca in dru
gih podobnih pripomočkov.

Stroški zdravljenja. Zavaro
valnica povrne stroške zdrav
ljenja, ki jih je zavarovanec i- 
mel ob nezgodi (participacija, 
prispevki za ortopedske pripo
močke, stroški operativnih po
segov, itd.) do zneska, ki je bil 
dogovorjen ob sklenitvi pogod
be. Ta oblika kritja pride pred
vsem v poštev za primere, ko 
zavarovanec ne more računati 
na pomoč javnih zdravstvenih 
ustanov (npr. nezgoda v tujini).

Pri nezgodnem zavarova
nju pogodbenik lahko računa 
na davčni odbitek v višini 19% 
premije za prvi dve kritji (smrt 
in trajna invalidnost zaradi ne
zgode) do največ 1291,41 ev
rov. Nekatere zavarovalnice 
brezplačno ali z manjšim do
datkom ponudijo zavarovancu 
izkaznico, ki daje pravice do in
formacij in nekaterih zdravstve
nih posegov (prevoz v poseb
ne zdravstvene centre, bolni
ška asistenca na domu, itd.)

Bralci lahko sodelujejo pri 
naši rubriki z vprašanji in pri
pombami. Elektronska pošta: 
s.pahor@tin.it.

Prepad med revnimi in bogatimi...

Italijanska bogata elita
Že nekaj časa beležijo v Italiji vedno večje število družin, ki si ne morejo 

privoščiti niti osnovnih življenjskih sredstev. Število revnejših pa stalno narašča.
Če se po eni strani števi

lo  revn ih  s ta lno  veča, be
lež ijo  v Ita liji tud i m anjšo 
skupino družin, ki predstav
lja jo  tako im enova
no e lito . Za s ta tis ti
ke, predvsem pa za 
p ro iz v a ja lc e  in za 
vse p o d je tn ik e , ki 
nud ijo  različne stori
tve, je ta skupina po
trošn ikov zelo zan i
m iva. V to  skup ino  
spadajo namreč vse 
tiste osebe, ki im ajo  
le tno  več kot 60 t i
soč razpo lož ljivega  
dohodka, to je neto 
letni dohodek, ki po
sa m e zn iku  o s ta n e  
potem , ko je porav
nal vse davčne in po
dobne dajatve. Eko
nom isti so ugotovili, 
da trenu tno  sestav
lja ta to  skupino p ri
b ližno  dva m ilijona  
ita lijansk ih  državljanov.

Čeprav so s ta tis tik i ugo
tov ili, da so člani te skupi
ne med seboj zelo različn i, 
so skušali ugo tov iti skupne 
zn a č iln o s ti s ta tis t ič n ih  e- 
not, in sicer: vsi člani te e li
te ra zp o la g a jo  s p rece jš 
n jim  le tn im  dohodkom , ki 
jim  om ogoča , da si lahko 
p rivošč ijo  m ars ika teri už i
tek od rednega obiska v re
stavraciji, do nakupovanja, 
daljš ih poč itn ic  in vikendov 
v tu jin i ali vsaj na deželi in 
do vsaj treh ur, ki jih  teden
sko posvečajo negi telesa in 
špo rtn im  dejavnostim . Ve
činom a ob isku je jo  člani te 
e lite  tud i kako ku ltu rno  p ri

reditev in sodelu je jo  pri ka
ki dob rode ln i pobud i. N aj
bo lj značilen  član e lite  je 
m la jš i iz o b ra ž e n e c , s ta r

tenis, hodi v fitnes center, 
sm uča in ko lesari. Ve liko  
prostega časa pa preživlja  
na nakupovan ju  ob lek  in

V

a
oko li 35 let, ki opravlja  p ro 
sti pok lic  ali pokriva kako 
vod ilno  m esto v pod je tju  in 
ki ž ivi v kakem večjem  me
stu. Poleg zadoščenj, ki mu 
jih  nudi delovno okolje, kjer 
pa včasih tu d i pozab i na 
e tiko in e tična načela, išče 
še druga zadoščenja in uži
tke, predvsem pa veliko po
tu je. U go tov ili so, da preži
vi na počitn icah, največkrat 
v tu jin i in v hote lih  višje ka
tegorije  oko li 24 dni letno. 
Vsekakor pa so še odkrili, 
da je ta m lajši izobraženec 
zelo odp rt do novega in ve
liko bere. Vsaj enkrat teden
sko večerja  v re s ta v ra c iji 
višje kategorije , redno igra

dodatkov. O d k r ili so še, da 
so to tud i m lajše družine, 
k jer si zakonca de lita  skrbi 
za družino.

S tatistik i, ki take analize 
izva ja jo  period ično , so p ri
m erja li poda tke , ki so jih  
zbra li med podobno  anali
zo pred š tirim i leti. U go to 
vili so, da člani te elitne sku
pine v zadnjem  letu dela jo 
nekaj ur več tedensko kot 
pred š tir im i le ti. Pri izb ir i 
poklicne dejavnosti pa je še 
vedno g lavno vod ilo  le tn i 
dohodek, kar pom eni, da se 
posam eznik od loča predv
sem za tisto dejavnost, ki nu
di čim  večji dohodek, pa če
prav ni najbolj zanim iva. Ta

ko so med d rug im  ugo tov i
li, da "uspeh na delovnem  
mestu z lastn im i m očm i" ni 
več vrednota, pač pa je po- 
m ebno uspeti, pa čeprav ti 
pri tem  kdo "pom aga". Ra
vno tako so ugo tov ili, da se 
člani te e lite  ne bo rijo , da 
bi si p rid o b ili spoštovanje 
d rug ih , saj je važno le im e
ti dovolj denarja, da si lahko 

še naprej privoščijo  
b lag in jo , ki so jo  do 
tega trenutka  uživa
li. Z an im ivo  je tud i 
dejstvo, da se je ve
čina teh m lajših bo
gatašev o p re d e lila  
za več vod iln ih  vred
not v ž iv ljen ju , in si
ce r: z a s lu ž it i  č im  
več, uživati življenje, 
im eti o troke, čeprav 
iz ankete ne izhaja, 
kdo naj bi se z n jim i 
u kva rja l, ko im a jo  
starši vse te delovne 
in družabne obvez
nosti, in razpolagati 
s p re ce jšn jim  p ro 
stim  časom.

V se ka ko r pa so 
ugotovili, da sestav
lja jo  to bogato ita li

jansko e lito  tudi druge zna
čilne skupine. Za statistike 
je zelo zanim iva tud i skupi
na oseb, ki im ajo od 55 do 
60 let. To so v glavnem o b rt
niki in trgovci, ki so si svoje 
bogastvo  ustva rili s trd im  
vsakdanjim delom, im ajo ni
ž jo stopn jo  izobrazbe in ni
m ajo velikega zanim anja za 
kulturne dogodke, v zame
no pa postavlja jo  v center 
svoje pozornosti varčevanje, 
da bodo tud i za bodočnost 
ohran ili podoben življenjski 
stil, zdravo življenje, druži
no in vero, kar so statistik i 
pri m lajših članih elite m oč
no pogrešali.

Mara Petaros

Dogodek pomemben za Slovenijo in tujino

V Ajdovščini grade novo tovarno jadralnih letal
Naložbenik je  poslovnež, lastnik podjetja za alternativno letalstvo 
Pipistrel Ivo Boscarol, k i je  bil tudi prvi zasebni izdelovalec letal

S L O V E N IJ A
Štirideset let letališča Brnik

V Ajdovščini so začeli gra
diti novo tovarno letal podjetja 
za alternativno letalstvo Pipi
strel, last pilota, poslovneža, 
podjetnika letošnjega leta v 
Sloveniji in prejemnika najvi
šjega priznanja občine Ajdov
ščina letos, Iva Boscarola. Gre 
za dosežek izjemno velikega 
pomena za vso Slovenijo in 
za tiste tuje države, ki kupu
je jo ultralahka letala, izdela
na v omenjenem ajdovskem 
podjetju.

Razvoj podjetja Pipistrel je 
bil tako hiter, da bi lahko spo
minjal na čudež, če ne hi bil sad 
marljivega dela, sposobnosti, 
nadarjenosti in stremljenj Iva 
Boscarola. V tem razvoju je 
bilo nekaj značilnih dogodkov. 
Potem ko je leta 1996 od upra
ve za zračno plovbo Slovenije 
dobil dovoljenje za izdelavo ul
tralahkih letalskih naprav, so v 
njegovem podjetju začeli razvi
ja ti letalo vrste Sinus. Malo 
pozneje so pričeli izdelovati 
motorne zmaje "Tvvister" ter ja
dralna letala vrste Taurus.

Zlasti letalo vrste Sinus 912 
je nekaj izjemnega. Gre za dvo
sedežno letalo ultralahke kate
gorije, ki se uvršča med t.i.

motorna jadralna letala. Do 
zasnove in izdelave prvega le
tala v Boscarolovem podjetju 
takih letal ni bilo na tržišču za
radi tega, ker nobenemu pro
izvajalcu ni uspelo izdelati le
tala omenjene vrste, ki bi tehta
lo manj od predpisanih 250 kg. 
Podobna letala so sicer obsta
jala, vendar težja, kar jih uvršča 
v višjo kategorijo.

Letalo Sinus iz Ajdovščine 
doseže hitrost do 250 kilome
trov na uro in višino šest tisoč 
metrov. V zraku je lahko s priž
ganim motorjem neprekinjeno 
pet ur in v tem času preleti nad 
tisoč kilometrov. Z ugasnjenim 
motorjem lahko preleti izred
no veliko razdaljo, denimo z 
višine tisoč metrov 28 km da
leč. Letalo je izdelano po naj
bolj zahtevnih mednarodnih 
letalskih standardih. Sinus je še 
zmeraj svetovni prvak v svoji 
konkurenci in nima tekmecev 
nikjer v tujini. Ta letala uporab
ljajo v mnogih tujih državah, 
med katerimi je tudi Italija.

V Boscarolovem podjetju 
so doslej izdelali okoli 120 
omenjenih ultralahkih jadral
nih letal oziroma štiri letala me
sečno. V novi tovarni pa se bo

izdelava povečala na osem le
tal mesečno.

Nasploh gre za podjetje, ki 
prednjači v vsem. V njem je si
cer zaposlenih samo deset de
lavcev in strokovnjakov, vendar 
so ti lani ustvarili nad milijon 
700 tisoč evrov prihodkov. Pri 
tem je čisti dobiček znašal 110 
tisoč evrov. Delavci prejemajo 
plače, ki st) za 20,61 % višje od 
povprečnih plač v Sloveniji, in 
za 20,60% višje od povprečja 
v občini Ajdovščina.

Letala vrste Sinus prodajajo 
skoraj izključno v tujino, celot
na p ro izvodn ja  om enjenih 
dvosedežnih ultralahkih jadral
nih letal pa je prodana za de
set mesecev naprej. Po oceni 
izvedencev je Pipistrel med 
sedmim i na jbolj uspešnimi 
podjetji v Sloveniji.

Nova tovarna letal bo seve
da omogočila povečanje števi
la zaposlenih in nadaljnje po
večanje deleža podjetja Iva 
Boscarola v slovenskem letal
skem gospodarstvu oz. prome
tu. Naložba bo stala okoli 1,2 
milijona evrov, v največji meri 
pa jo bo iz svojih virov financi
ralo podjetje Pipistrel samo.

M.

Skrb za nižje cene v letalskem prometu 
in novi izzivi po vstopu Slovenije v EU

Letališče Brnik, edina "zrač
na luka" za mednarodni letal
ski promet v Sloveniji, bo v kra
tkem praznovalo svojo štiride
setletnico. Letališče je bilo ura
dno odprto 24. decembra leta 
1963, redni letalski promet pa 
se je začel 9. januarja 1964. V 
začetku je delovala redna dnev
na letalska linija z Beogradom, 
trikrat na teden z Dubrovni
kom in enkrat tedensko z Lon
donom. Do konca leta 1964 je 
na novem letališču pristalo 
1.172 letal. Odpeljala so 38.670, 
pripeljala pa 39.509 potnikov.

Potniški in blagovni promet 
z Brnika sta se v naslednjih le
tih večala, letalske povezave s 
tujino pa se širile in naraščale. 
Predsednik uprave Aerodroma 
Ljubljana, ki upravlja letališče, 
Vinko Može, je povedal, da v 
jubilejnem  štiridesetem letu 
pričakujejo okoli 900 tisoč pot
nikov, okoli 4,7 milijarde tolarjev 
prihodka ter milijardo in pol to  
larjev dobička. Slovenski letal
ski prevoznik Adria Airways bo 
imel 2,5 odstotka več potnikov 
kot lani, promet tujih letalskih 
družb pa se bo v tem letu po
večal za kar 39%.

Vinko Može optim istično 
zre v prihodnost letališča Brnik.

Po 1. maju leta 2004 ne bo več 
potrebno imeti dovoljenja za 
polete oz. prelete potniških le
tal, ampak bo tudi v delovanju 
letališča na Brniku prevladal 
interes izključno komercialne 
narave. Povezave Ljubljane z 
evropskimi prestolnicami so 
dobre, morali pa bi si bolj pri
zadevati za pritegnitev no
vih tujih letalskih družb. Slove
nija naj bi prihodnje leto dobi
la tujega letalskega prevoz
nika, ki bo potnike ceneje po
peljal v evropske države in dru
gam v tujino.

Aerodrom Ljubljana načr
tuje gradnjo novega potniške
ga terminala na Brniku, ki bo 
omogočil lažji in bolj raciona
len sprejem potnikov ob priho
du in odhodu letal. V letu 2004 
bodo začeli graditi velike ga
ražne hiše in začeli izpolnjeva
ti še nekatere druge načrte. V 
Slovenijo zdaj prihaja prema
lo turistov z letali, takšni turisti 
pa so najbolj zaželjeni, ker 
ostanejo dalj časa. Konzorcij se 
bo najprej usmeril k štirim tr
gom: Skandinaviji, Rusiji, Veliki 
Britaniji in Italiji.

Večinski lastnik letališča Br
nik je država, ki bo svoj delež 
tudi ohranila, "saj je predsed

nik vlade Anton Rop povedal, 
da je sedanja lastniška struktu
ra družbe primerna, da leta
lišče dobro posluje in torej ni 
razlogov za prodajo."

Velika je konkurenca leta
lišč v sosednjih državah, kot tu
di letališča v Ronkah.

Ob štirideseti obletnici ot
voritve mednarodnega letali
šča na Brniku so predstavniki 
Aerodrom a Ljubljana, ki u- 
pravlja omenjeno infrastruk
turo, opozorili, da bi morala 
Slovenija čimprej vzpostaviti 
novi letalski progi s Španijo 
in Italijo.

Zal pa se pristojni državni 
organi pomembnosti omenje
nih smeri ne zavedajo in zato 
ne ukrepajo. Potniki si seveda 
sami izbirajo, s katerega leta
lišča bodo potovali. Za mnoge 
so bolj kot Brnik prim erna 
letališča v Ronkah, Benetkah, 
Celovcu, na Dunaju in v Grad
cu. Iz Slovenije si domnevno 
okoli 300 tisoč potnikov na leto 
izbira letališča na bližnjih ob
močjih v Italiji in Avstriji. Na 
njihovo odločitev pa vplivajo 
tudi cene letalskih potovanj, ki 
so na omenjenih letališčih u- 
godnejše od cen na Brniku.

M.
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Športno združenje 01ympia-Gorica

Ritmičarke in orodni 
telovadci pridno na delu
Skoraj dva meseca je pre

teklo, odkar so se v telovadni
ci Športnega združenja Olym- 
pia pričeli redni treningi šport
ne gimnastike ter športne rit
m ične g im nastike (orodne 
telovadbe in ritm ike) za sezo
no 2003/04. Kar zadeva rit
m ično gimnastiko, naj pove
mo, da je trenutno v skupini
12 deklic, ki trenirajo pod vod
stvom izkušene trenerke v de
lu z otroki M ije Ušaj Češčut. 
Deklice so razdeljene v dve 
starostni skupini - od 5. do 8. 
in pa od 9. do 12. leta staro
sti, trenirajo pa dvakrat teden
sko (ponedeljek in četrtek) po 
eno oz. eno uro in pol.

V gimnastični skupini pa 
je čez dvajset dečkov. Treni
rajo dvakrat tedensko (pone
deljek in četrtek) po eno oz. 
eno uro in pol pod vodstvom 
novogoriškega trenerja M ihe

Vogrinčiča in tudi oni so raz
deljeni v dve starostni skupi
ni - od 5. do 8. in pa od 9. do
12. leta starosti. Vsi se že pri
dno pripravlja jo na prva te
lovadna srečanja in nastope: 
prvo srečanje bo v kratkem 
(januarja meseca) z novogo
riškim i telovadci, prvi daljši 
prikaz tromesečnega dela pa 
bo na sporedu že 12.decem
bra - ob božičnih praznikih. 
Starše, ki želijo, da bi njihovi 
malčki pristopili v ti dve sku
pini, pa obveščamo, da se 
vpisovanje nadaljuje v te lo
vadnici športnega združenja 
O lympia - drevored XX. sep
tembra 85, med urami tre
ningov - možen je tudi ogled
- vsak ponedeljek in četrtek 
od 15. do 17.ure. Informacije 
pa na tel.335 5952551 (Dami
jana).

I)Č

Vrh sv. Mihaela /  Izlet po Sloveniji in Hrvaški

“Zadnji pozdrav 
počitnicam”

Tudi redni treningi 
MINIVOLLEYja

O b začetku novega šol
skega leta so se pri športnem 
združenju "O lym pia" ponov
no začeli tudi redni treningi 
MINIVOLLEY-ja. Deklice in 
dečki se tako učijo veščin z 
žogo, trenirajo pa tudi veliko 
drugih elementov, ki so po
membni za bodočega dobre
ga igralca pod mrežo: vaje za 
razvijanje spretnosti, hitrosti, 
moči, polakrobatske elemen
te... V skupini je okrog 15 
otrok - deklic in dečkov od 9. 
do 12. leta starosti, trening 
pa poteka ob torkih od 16.30

do 17.30 ure in ob petkih od
17. do 18. v društveni telova
dnici O lympie pod vodstvom 
izkušenega novogoriškega 
trenerja Ivana Markiča. Vpis 
v to skupino je še možen - 
med urami treningov, v telo
vadn ic i na D revoredu 20. 
septembra 85 v Gorici ali na 
tel. 335 5952551 (Damijana).

OBVESTILO

ŠPORTNO ZDRUŽENJE O- 
lympia prireja v petek, 12. de
cembra, ob 20. uri športno 
božičnico v družbeni telovad
nici na Drevoredu 20. septem
bra 85 v G oric i. Vabljeni!

Goriški vrtiljak

Seminče za 
višješolce
Goriški višješolci obeh po

lov, humanističnega in tehni
čnega, so se 25. novembra 
zbrali v veliki dvorani Kultur
nega centra Lojze Bratuž v 
G orici, da bi si ogledali dru
go gledališko ponudbo v a- 
bonmaju Moje gledališče pod 
okriljem Goriškega vrtiljaka, 
ki ga prireja KCLB ob strokov
ni pomoči Primorskega dram
skega gledališča in v sodelo
vanju z goriškim  Kulturnim  
domom ter Slovenskim stal
nim gledališčem. Tokrat je za
nje prišlo v goste PDG s Pi- 
randellovo tragikomedijo Se- 
minče (Liola'), ki jo je posre
čeno prelil v goriško narečje 
lektor PDG Srečko Fišer, po
zorno poudarjajoč detajle pa 
zrežiral priznani režiser Zvo
ne Šedlbauer. Uprizoritev je 
doživela odrski krst v le to 
šnjem oktobru v novogori
škem gledališču in naletela na 
uspešen odmev pri publiki in 
kritikih. Njeno vsebino in trp 
ko usodnost, sicer ovito z živa
hno mediteranskostjo in mla
dostno prešernostjo, so do
bro sprejeli tudi dijaki, ki so 
kar pozorno spremljali odrsko 
dogajanje, razen nekaterih 
mladih v zadnjih vrstah, ki ni
so nehali ščebetati. Ogled te
ga najbolj igrivega Pirandello- 
vega dela je bil še posebno 
dragocen za maturante lite
rarnih ved, ki pač morajo poz
nati opus tega italijanskega 
dramatika, enega izmed naj
pomembnejših 20. stoletja, 
pa tudi ostali so gotovo spoz
nali, kam pripeljejo laži in ka
ko se usoda poigrava s sleher
nikom. IK

Pred začetkom sezone sta 
mladinski pevski zbor in pro
svetno društvo Vrh sv. M iha
ela skupaj s starši, prijatelji in

sorodniki odpotovali na izlet 
po Sloveniji in Hrvaški. Ude
ležba je bila kar velika, saj 
smo najeli kar dva avtobusa. 
Razdelili smo izletnike po sta
rosti, tako da so starejši (stri
ci in tete, none in nonoti) šli vsi 
skupaj na en avtobus. Ta av
tobus sta vodili Doriana in Ne- 
rina, ki sta skrbno obogatili u- 
deležence s prijetnim i infor
macijami in zanimivostmi gle
de točk izleta. Drugi avtobus 
pa je bil za razposajene otro
ke in starše. Vodenje avtobu
sa je bilo prepuščeno Gabri- 
elli, Anastaziji, Claudiotu (za 
pot) in Tatjani, ki pa je občas
no k ra tko ča s ila  pevce in 
spremljevalce teh s kratkimi 
in jedrnatim i infomacijami.

Najprej smo obiskali cer
kev in samostan v Pleterjah 
(slika zgoraj). Ogledali smo 
si zanimiv film  o življenju me

nihov v samostanu. H itro za
tem smo odpotovali proti Ku
mrovcu. Obiskali smo vas, ki 
je večinoma državna last, saj 
je sedaj muzej. V vasi je tudi 
rojstna hiša nekdanjega jugo
slovanskega predsednika Jo
sipa Broza Tita. Postanek je 
bil sicer kratek, saj je bil čas 
nekoliko omejen.

Naslednja točka za ogled 
je bil grad v Posredi. To je 
srednjeveški grad, ki poleti 
gostuje talentirane glasbeni
ke in ima nekaj razstavnih 
sob. Tu nas je ujel dež. A kaj 
zato! M i smo trd i izletniki, 
Kraševci. Dve kapljici dežja 
nas nista ustavili. Kar naprej, 
naslednja postaja...

S polnim želodcem smo si 
ogledali Jelenov Greben. Po
tem smo obiskali cerkev v O- 
lim ju (slika desno). Cerkev je 
zelo ve lika in lepa in ima 
prekrasen oltar črne in zlate 
barve. O lta r je  takih barv, ker 
z lata predstavlja  d ragoce
nost, medtem ko je črna bar
va mogočnosti.

Zanimiva je tudi lekarna v 
notranjosti samostana, ki je 
druga najstarejša v Evropi. 
Duhovnik nam je razložil zgo
dovino o lekarni in nato smo 
brzo vstopili ter si jo radoved
no ogledali. Imeli smo tudi 
možnost nakupa "kakega" 
zdravila. Duhovnik se je po
šalil, da ni vedel, da smo mi 
Goričani tako bolehavi, saj 
smo mu izpraznili lekarno.

H itro zatem je sledila lote
rija. Bilo je mnogo daril vseh 
vrst: od torbic do svinčnikov,

od ig rač do ko ledarjev in 
m nogo d rug ih . Polnih rok 
smo se srečni, veseli in zado
voljni vrnili domov.

H itro za tem smo nekateri 
večji pevci mladinskega pe
vskega zbora Vrh, ki se ukvar
jajo tudi z inštrumenti, ude
ležili pevskega tedna, ki ga je 
organ iz ira la  glasbena šola 
Emil Komel v Portorožu.

Za tem smo v naši vaški 
mali cerkvi z veseljem spreje
li škofa Dina de Antonija in 
smo mu kot spomin našega 
mladinskega zbora Vrh daro
vali lesen "kvader" z vklesa

nimi notami, ki ga je izdelal 
g. Piero Brumat, oče dveh na
ših pevcev.

Šeptembra smo že začeli 
redne pevske vaje. Starejše o- 
troke uči in vodi Marja Feinig, 
njej pa pridno pomaga pia
nistka Sara Devetak, ki tudi 
uči mlajše. Sari pa pri sprem
ljavi pomagata Karen in Tatja
na. Na vajah se veliko zabava
mo, saj se vsi poznam o in 
smo drug drugemu prijatelji. 
Če si otrok in rad poješ, pri
druži se nam, ne bo ti žal.

Karen in  Tatjana

PREJELI SMO

Prispevki za vzdrževanje duhovnikov

Podpora in pomoč Cerkvi
V Italiji je 25.788 župnij; od 

teh jih ima 11.343 manj kot ti
soč prebivalcev, 3.544 župnij 
z 3.378 župniki celo manj kot 
250 oseb. Kljub temu lahko 
vsak škofijski duhovnik, naj bo 
bolan, ostarel, upokojen ali v 
polnosti svoje delovne vneme, 
v mestu ali gorski vasici, raču
na na podporo, ki gre od 784 
evrov, če je komaj postal žup
nik, do 1.200 evrov, če je škof 
tik pred upokojitvijo.

Je prav, da duhovnik prejme 
plačo? Zakaj raje ne živi od mi
loščine? Vprašali smo msgr. 
Germana Zacchea, škofa v kra
ju Casale Monferrato in nove
ga predsednika Odbora za 
promocijo in ekonomsko pod
poro katoliški Cerkvi.

"Če gre za 'plačilo' v smi
slu 'plače', ki odgovarja sto

rjenim uslugam, moramo takoj 
pojasniti, da biti duhovnik ni 
pravi poklic in bi zato bilo zmo
tno govoriti o 'plači': duhovnik 
mora živeti vse svoje življenje 
zastonj kot poslanstvo. Da pa 
lahko v polnosti uporablja svoj 
čas, sposobnosti in moči v služ
bi skupnosti, mora pač živeti; 
torej mora jesti, se oblačiti, ne
kje prebivati: skratka živeti. 
Nihče ne živi samo od zraka.

To je smisel 'podpore': ta 
beseda je različna od 'plačila' 
ali 'plače'. Govori o tem, da je 
duhovniku dovolj, da živi, in ne 
zasluži sorazmerno s tem, kar 
dela. Duhovniku je dovolj 'pod
pora', takšna, ki mu zagotavlja 
dostojno življenje. Vse ostalo 
opravlja z veseljem in vdano
stjo, ne da bi pričakoval, da bo 
plačan sorazmerno s svojim

delom, ki je čisto 'poslanstvo' 
v prid Božjega kraljestva." 

More vsaka skupnost 
zadostiti svojim 
potrebami' In  nedeljska 
miloščina lahko 
zadošča za podporo 
duhovnikom'{
"Po logiki bi morala vsaka 

župnijska skupnost, v popolni 
službi katere je duhovnik, biti 
sposobna mu nuditi 'podpo
ro'. To pa v veliki večini župnij 
ni stvarno, še zlasti, kjer je ver
nikov malo in pogosto še pripa
dajo revnejšemu sloju. Isto ve
lja tudi za skromne nedeljske 
miloščine, ki komaj krijejo (niti 
ne vedno) redne upravne stro
ške župnijske cerkve in pasto
ralnih prostorov (luč, kurjava, 
vzdrževanje itd.). Zato je potre
ben dopolnilen sistem t.i. vez
nih posod, ki dopušča prehod 
prispevkov za podporo večjih 
in bogatejših župnij do manj

ših in revnejših. Poleg tega je 
potrebna ustanova, Inštitut za 
vzdrževanje duhovščine (Isti- 
tuto per il Sostentamento del 
Clero), ki s svojim poseganjem 
na državni ravni dopolnjuje ne- 
prikladnosti številnih manjših 
skupnosti. To službo opravlja 
Inštitut na podlagi sklada 'o- 
sem od tisoč' (ki se delno upo
rablja za vzdrževanje duhov
ščine) in tistih, ki izhajajo iz 
prostovoljnih prispevkov verni
kov (ki tako izražajo posebno 
pozornost duhovščini v celoti)." 

Pogosto uporabljate 
besedi pripadnost in 
pomoč. Zakaj?
"Da, v resnici pogosto upo

rabljam glagola 'pripadati' in 
'pomagati', saj menim, da sta 
na neki način povezana. Pre
pričan sem o tem: čim bolj ra
ste občutek pripadnosti župniji 
in prek nje Čerkvi, tem bolj ra
ste tudi svobodna in odgovor

na želja po 'pomoči njenim po
trebam': med temi je prva prav 
konkretna podpora duhovni
kom, ki so tako potrebni za živ
ljenje vsake cerkvene skupno
sti. Ko je kristjan prepričan, da 
je župnija kot njegov dom in 
družina (čut pripadnosti), zna 
tudi vzeti na svoja ramena nje
no 'ekonomsko podporo', da 
župnija lahko živi in deluje. 
Dva prednostna kanala za to 
'ekonomsko podporo', ki je le
po izražena z glagolom 'sovve- 
nire' (pomagati, priskočiti na 
pomoč), sta podpis v okencu 
osem od tisoč (ki je zastonj) in 
vsaj letni prispevek osrednje
mu Inštitutu za vzdrževanje 
duhovnikov (ki je sicer odte- 
gljiv, obenem pa kliče po ve
likodušnosti)."

K aj je  potrebno 
razumeti, da se 
prepričamo in smo 
pripravljeni prispevali

za podporo 
duhovnikom! M ar  
spreobrnjenje srca ? 
"O m enil sem, da podpis 

'osem od tisoč' na davčnih pri
javi ne stane nič, medtem ko 
prispevek zadeva naše žepe. 
Seči v žep pomeni imeti velik 
smisel in ljubezen do lastne 
Cerkve, živ čut pripadnosti in 
soudeleženosti: skratka je po
trebno imeti čvrsto prepriča
nje, da je župnija (oz. Cerkev) 
skupna zadeva in smo vsi soo
dgovorni zanjo v enkratnosti 
lastnega poslanstva. Kdor je 
prepričan, da si v prvi osebi pri
zadeva za poslanstvo v cerkve
ni skupnosti, bo znal vzeti nase 
bremena in odgovornosti, tudi 
ekonomske. Kdor pa se čuti ve
dno in samo gost oz. porabnik 
ali celo nekam tuj, ne bo nikdar 
dovolj zavzet, da bi Cerkev tudi 
finančno podprl."

(prev. Dl))
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Za obstoj...
O  SSŠ se v javnosti sicer 

bolj malo govori. Vsi pa ve
rjetno ne vedo, da gre npr. na 
Goriškem prav Sindikatu slo
venske šole - zlasti pod vod
stvom prof. Albina Sirka, ki je 
bil daljšo dobo njegova duša
- velika zasluga za pomemb
ne dosežke slovenskega go- 
riškega šolstva, kot npr. za 
ustanavljanje novih šol (za
vod Ivan Cankar, slovenska

sekcija ITI, zavod Žiga Zois 
itd.). "Vsi ljudje, ki delujejo 
danes na omenjenih šolah, se 
m orajo zahvaliti prav prof. 
Sirku," nam je povedala Sonja 
Klanjšček. "V  tistem času se 
je pahljača naše ponudbe 
znatno razširila. Očvrstil se je 
tudi seznam učnega in neuč- 
nega osebja. Prof. Sirk je tudi 
vedno vztra ja l na tem , da 
mora neučno osebje obvlada
ti slovenski jezik."

Tudi zato je  pomembno,

da se osebno zavzemamo za 
ta organizem in podpiramo 
njegova prizadevanja, saj - 
dodaja učite ljica Sonja Kla
njšček: "M arsikdo sprašuje: 
'Kaj dela zame sindikat?' Prav 
pa bi bilo, ko bi se vprašali: 
'Kaj nared im  jaz za s ind i
kat?"'

Za tržaško ta jn ištvo Sin
dikata slovenske šole Vesna 
Danieli takole poziva: "Vo li
tve v enotna sindikalna pred
stavništva posameznih šol

skih zavodov so za Sindikat 
slovenske šole izredne važno
sti. Vsedržavni sindikati (t.s. 
Snals, Cgil, Cisl in U il) imajo, 
kot podp isn ik i vsedržavne 
delovne pogodbe, že pravico, 
da se udeležujejo predvide
nih pogajanj -  pogajanj na 
m in is trs tvu  za ob likovanje  
delovne in dopolnilne pogo
dbe, pogajanj z deželnim šol
skim skrbnikom za določitev 
števila razredov, za porazde
litev osebja šolskim zavodom,

za odobritev posebnih pro
jektov, za udejanjanje pravi
ce do izpopolnjevanja itd., 
kot tudi pogajanj na zavodski 
ravni za podpis zavodske do
polnilne pogodbe.

Sindikat slovenske šole pa 
bo lahko zagovarjal pravico, 
da se udeležuje deželnih po
gajanj, če ga bodo slovenski 
šolniki podprli ob volitvah v 
enotna sindikalna predstav
ništva in oddali svoj glas kan
didatnim  listam, ki jih je naš

sindikat predstavil na posa
meznih ravnateljstvih. Trža
ško tajništvo SSŠ poziva učno 
in neučno osebje, naj se ude
leži volitev ter naj voli za Sin
dikat slovenske šole, ker je ta 
edini sindikat, ki vedno zago
varja pravice slovenskih šol, 
ki se na vsakem pogajanju po
teguje za ustrezno šolsko po
nudbo, ustrezno število de
lovnih mest in ustrezno finan
ciranje slovenskih šolskih za
vodov."
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OSTANI ZVEST NOVEMU GLASU, 
KER TI NOVI GLAS VSAK TEDEN
GOVORI O ZVESTOBI NAŠIM VREDNOTAM!

NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE 
NANJ IN PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

Naročniki, ki bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2004 
do 31. januarja 2004, bodo sodelovali p r i žrebanju za potovanje 
z Novim glasom v Španijo, ki bo v drugi polovici aprila 2004.

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1,00 €

LETNA NAROČNINA 2004:
Italija: 45,00 €
Slovenija: 48,00 €
Inozemstvo - navadna pošta: 65,00 € 
Inozemstvo - pr ior i te tna pošta: 85,00 €

GORICA: Travnik 25 /  tel. 0481 533177 (uprava) /  fax: 0481 548276 /  uprava@noviglas.it 
TRST: Ul. Donizetti 3 /  tel. 040 365473 /  fax 040 775419 /  trst@noviglas.it
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ZORKO S IM Č IČ  
TRIJE
MUZIKANTJE
ALI
POVRATEK 
LEPE VIDE
ALEGORIJA O USODI 
SLOVENSTVA
V ZDOMSTVU IN 
NEPOSREDNO
V NAŠEM ZAMEJSTVU

ADRIJAN  
RUSTJA 
RODIL SEM SE 
V SOBOTO
14. KNJIGA NAŠIH
KORENIN
VSEBUJE
AVTOBIOGRAFSKE 
ZAPISKE IZ 
GLEDALIŠKEGA 
ŽIVLJENJA

U D A  TURK  
LE ŠEPET JE,
KI GA SLIŠIMO 
O NJEM
ZBIRKA ČRTIC,
V KATERIH 
AVTORICA 
PODOŽIVLJA 
SPOMINE NA DRAGE 
OSEBE IN 
OKOLIŠČINE

KOLEDAR 2004
ZVESTI
ZAPISOVALEC
POMEMBNIH
DOGODKOV
MED NAŠIMI
LJUDMI,
DELOVANJA NAŠIH 
DRUŠTEV 
IN DRUŽBENEGA 
DOGAJANJA

goriška
mohorjeva
družba

KNJIŽNI DAR

TRIJE MUZIKANTJE
AU

POVRATEK LEPE VIDE

le šepet je, 
ki ga slišimo 

o njem
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